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V druhé polovině dubna jsme vytočili telefonní číslo moskev-
ského bytu Andreje SACHAROVA, který přislíbil, že odpqvi 
na naše otázky. Po úvodním srdečném pozdravu jsme se 
zeptali: 
Radu let se veřejné vyjadřujete 
k různým palčivým problémům, 
bezprostředně spjatým s vaši 
zemi, ale velice důležitým též 
pro celé lidstvo. Tim jste vstou-
pil takříkajíc do politiky, která 
podle názorů některých nesouvi-
sí přímo s vaši vědeckou činno-
stí. Co vás k tomu přimělo? 

Vedla mě k tomu osobni zku-
šenost. Výzkumy, kterými 

stánu a byl jste vyhnán z Moskvy. 
S jakými pocity jste teá přijal 
rozhodnutí, že 15. května má 
začít odsun těchto vojsk z afghán-
ského bojiště? 

V prosinci 1979 se stala 
strašná chyba. Hrozná ob-
čanská válka je pro afghán-
ský lid tragická, ale veli-
ké je i osobní utrpení dese-
titisíců sovětských vojá-
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jsem se zabýval mě naléha-
vě nutily přemýšlet o osu-
dech světa a mé vlasti. 
Mé první veřejné vystoupe-
ní se časově shoduje s udá-
lostmi v československu 
v roce 1968. Byly to histo-
ricky * významné události, 
o tom jsem přesvědčen, jaká-
si předzvěst přestavby, 
o niž se dneska u nás to-
lik hovoří, a já nikdy ne-
zapomenu, že tehdy se kon-
zervativní síly naší země 
svým vměšováním do záleži-
tosti československa přiči-
nily o zpětný chod vývoje. 
Doufám však, že se brzy 
vrátíte na svou původní 
cestu a že se opět dosta-
nete, abych tak řekl, do 
první linie společenské-
ho pohybu, tak důležitého 
pro náš život. 

Před devíti roky jste jako jeden 
z prvních protestoval proti vstu-
pu sovětské armády do Afgháni-

ků, kteří tam byli posláni. 
Tímto neštěstím byl posti-
žen všechen sovětský lid. 
Věřím z celé své duše a 
doufám, že 15.5. začnou 
sovětští vojáci Afghánistán 
opouštět. To považuji ted 
za nejdúležitější. Je to 
sice jen začátek, ale domní-
vám se, že by to mohl být 
současně i začátek mírové-
ho urovnání, aby tam občan-
ská válka skončila. To je 
mé vroucné přáni. 

Někteří lidé tvrdí a čteme to 
i v světovém tisku, že Gorbačov 
nebude schopen překročit rámec 
sy stému, který sám kritizuje, 
pokud nebude odhalena celá prav-
da o osobě a politice Leonida 
Brežněva. Máte stejný názor? 

V současnosti se dozvídáme 
stále víc a víc faktů o udá-
lostech dvacátých a třicá-
tých let. 

(pokr.na str. 2) 
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Tentokrát nás možná z dů-
vodů objektivních příčin 
příliš daleko nezavedly. 
28. března jsme napsali 
dopis ústřednímu výboru 
Národní fronty ČSR s žá-
dosti o radu a pomoc. Na 
příslušnou adresu jsme sou-
časně poslali též tři dosa-
vadní čísla Lidových novin. 
Na odpověď dosud čekáme. 

Dne 15. dubna jsme posla-
li další dopis p. JUDr. 
J. Malému, řediteli III. 
odboru FŮTI: "Pane dokto-
re, posíláme Vám čtvrté 
číslo Lidových novin, o 
jejichž registraci stále 
usilujeme, abychom vyhově-
li současným právním před-
pisům. Podle Vašeho návodu 
jsme písemně požádali o 
radu a pomoc Ov Národní 

fronty ČSR, kam jsme také 
28. března tr. odeslali 
tři dosavadní čísla našich 
novin s dopisem, jehož ob-
sah je věrně reproduko-
ván na 1. straně přilože-
ného exempláře. Odpověd 
jsme zatím nedostali. Dou-
fáme však, že naše snaha 
bude upřímně chápána ku 
prospěchu věci a proto by-
chom rádi zůstali s Vámi 
i nadále v písemném sty-
ku." 
Všem našim čtenářům mů-

žeme proto jen znovu opa-
kovat, že nás těší jejich 
zájem, ale žádostem o za-
sílání jednotlivých čísel 
nemůžeme zatím vyhovět. 
Za dopisy i přání zdaru 
všem děkujeme. 

red. § 

večera si íámx h^vx, .fale 
popaaí, ca se mí zdá nenarwxMni, 
že Kpraetfeá naai vzimdi m^že 
¿^Jením vajáai a advezax ha 
na b%hvi jaK d^nha. faM mí jeha 
žena, jeačíi si myaíán, že mx 
tam daji RarMče^ na zuby. Dají, 
řeKnx, i Když mysíim, že neáajť 
nic. Zena za pár dní slehne padíe 
pldnx, a nřfsta a nervech, Která 
muž bxde .z ¿aha Kdesi mit, mlxvi 
a pyžamx a masčt prati pKant 
na nahy. Rižen átvnaK předtx-
ahax pahMám< z aKna a jin^ha 
muže ad nás z domu vypraHázť jiná 
žena, padává mx da paziKu tažKx, 
Kterax advážeči nedáváš vžit. 
feKám Kamaráda, Který nejde. A%sta 
nčha mi darxči zprávx, že by% 
jat x Kávy. áni ji nedapi^ 
Snad abyah se vyravna2 s tax 
tatáíni ma&i%zaaí, řeKíi mí, 
že nám zase náKda tiK*YM% KytKy 
z hraim. TaKavá svinstva. 
Ca se m%že taK nebezpečnáha 

dit, jaKý nepi^iteí nás ahraŽKje, 
Když teá padparxjeme vyh^žavaná 
nčči dxvčry, čteme a stahaváni 
aizich vajsK z jiných aizin a 
čeKáme na dahadx tčah, Kterým 
byaham rádi ahtčíi včřit. Snad 
nčjaKá tajná siZa, Která by ta 
váechna mčía zničit, taK tajná, 
že se a ni nepiže a nemíxvi, aby 
xder by 2 nečeKaný a zdra^jiai. 
PaKxd si z nás vMda stejnč jaKa 
dřiv nedčZá zas žaáKy. 
Xdyž jsem četí v táehta na-

vindah, aa &yía z MasKvy ře-
čena Japana%m, že naže nynčj-
ži vedeni má iniaiativnč na-
pravavat předdvacetiíetá tem-
ni ahy&y, napadía mč, jestZi 
bycham nemčH vžichni nčKam Kan-
didavat, abyaham jim da . taha taKy 
míxvi^. ^dyž nás aZe ježtč mahax 
bez varaváni vazit gaziKem 
xprastřed naai Kam vxbea neahae-
me, asi ta nepra jde. fžaK nejsme 
žádni Japanci, aby se tx s námi 
vábec nčKda bavií. /lni naže aizi 
vajsKa, dabře zabydlená, se 
nestahxji niKam a nevime, jaKa 
ana tehdy, na jaK día^ha a Kam 
nás ahtčji jejiah hastitelá posíat. 
JaK mám tedy česKy vysvčtíit 
Japanatím, že in/ar!Daae revaíxčnč 
přestavbavá je znavx v 
saxvisíastech nxíavá? 
/fdyž jsme daíi tatinKavi navat̂  

vázt4 za tt4 ̂ Kradenax na ve^iKanačni 
hrab, razh^dí jsem s& pa hřbitavč; 
niKda na tam nebyí Zip. í ji"i 
nasiíi a nasiíi dačasná KytKy 
wtrtvým, z čehaž mi Mhviprač píyne, 
že s taKavax berani ne^naonasti 
se tK, přes vžeahný řeči, přece 
jen jednat ten hřMtav zaze-
êná. 

Jan Pabrav8Ký 



O D P O V Í D Á A K A D E M I K S A C H A R O V 

(pokračování ze str.* 1) 
To je nesmírně 

důležité, protože podle mého 
soudu právě v této době tkví 
kořeny všeho, co se odehrá-
valo později a co se stále 
ještě děje v naší zemi. Ně-
co se začíná publikovat i 
0 událostech z let sedmde-
sátých. Například se stále 
více dozvídáme o tom, co 
se stalo v Uzbekistánu. V 
tisku se už objevuji i hla-
sy, které začínají spojovat 
to, co se odehrávalo na peri-
férii země, s tím, co se 
odehrávalo v centru. Ten 
proces už začal. Jsem přes-
vědčen, že odhalena musí 
být celá pravda o minulo-
sti naší země. Bez toho dal-
ší pohyb vpřed není možný. 

Myslíte, že se to týká i přehodno-
cení vojenského zásahu proti 
československu v roce 1968? 

Jistě. Je to důležité neje-
nom pro lid Československa, 
ale i pro ostatní svět. Kaž-
dý národ vytváří současně 
nejen osud svůj, nýbrž 
1 osud všeho lidstva. Jsem 
si jist, že československý 
lid právě tohle pochopil. 
CetU jsme, že jste poslal panu 
Gorbačovovi osobní dopis, v němž 
jste vyjádři! svůj názor na národ-
nostní problémy v Náhornim Kara-
bachu. Můžete nám k tomu říct 
nčco bližšího? 

Poslal jsem dopis, ve kte-
rém jsem se dotkl dvou ná-
rodnostních otázek: návratu 
Krymských Tatarů na Krym 
a připojeni Náhorního Kara-
bachu k Arménii. Psal jsem, 
že řešeni napjaté situace 
v různých oblastech naši 
země nelze odkládat, poně-
vadž se to týká velkého 
množství lidí, jejich mys-
li a citů. Proto jsem navrhl, 
aby se iniciativně přihléd-
lo ke stanovisku rady lido-
vých poslanců Náhorního 
Karabachu z 25. února, jak 
to odpovídá naší ústavě. 
Myslím, že právě jejich 
stanovisko vyjadřuje tužby 
drtivé většiny tamních oby-
vatel, kteří jsou národnos-
ti arménské. Je ovšem nut-
né zkoumat názory obou stran, 
Azerbájdžánu i Arménie, 
aby se tam situace uklidni-
la co nejdříve. Ostavni 
právo má v tomto případě 
Nejvyšši sovět SSSR a já 
doufám, že jeho dosavadní 
rozhodnutí není konečné, 
že to není poslední slo-
vo našich nejvyššich míst. 

Ve svém prvním veřejném vystou-
pení po návratu do Moskvy jste 
kromě stažení vojsk z Afghánistá-
nu požadoval také osvobozeni 
politických vězňů... 

To úzce souviselo s návr-
hem Sovětského svazu, aby 
se mezinárodní konference 
o lidských právech konala 
v Moskvě. Kolem toho vznik-
la ostrá diskuse. Rikal 
jsem, že k tomu je zapo-
třebí splnit dvě klíčové 
podmínky: stáhnout vojska 
z Afghánistánu a osvobo-
dit politické, my říkáme 
vězně svědomí. 

O stažení sovětských vojsk už 
byla řeč, ale jaký je současný 
stav pokud jde o vaši druhou 
podmínku? 

V roce 1987 byla velká větši-
na politických vězňů propu-
štěna na svobodu. To je vel-
ká událost, ale samo osvobo-
zeni nestačí, za neméně dů-
ležitou považuji také reha-
bilitaci. V politickém i 
mravním smyslu. Aby byla 
znovu nastolena a zaručena 
spravedlnost i pro zbývají-
cí vězně svědomí. Věřím, 
že svého cíle dosáhnem. 

Děkujeme, Andreji Dmitrijeviči, 
za vaše odpovědi, ale ještě by-
chom se vás jako odborníka v 
jaderné fyzice rádi žeptaii, jak 
se díváte na výstavbu atomo-
vých elektráren v husté obydle-
ných oblastech, což je právě 
československý problém. 

Myslím si, že kardinální 
vyřešeni bezpečnosti jader-
né energetiky by zaručilo 
podzemní umístěni reaktorů. 
To je zvlášE nutné u těch 
typů s nižší bezpečností. 
Ale nevztahuje se to jen 
na Černobyl, to platí i pro 
perspektivně bezpečnější 
reaktory. Nevím, jaký typ 
reaktorů máte v Českosloven-
sku k dispozici, ale sám 
fakt, že jsou umístěny v 
blízkosti velkých obydlených^ 
lokalit, je podle mne poplaš-
ný. Podzemní umístěni reak-
torů je z technického hledi-
ska plně proveditelné. Ná-
klady na výstavbu se sice 
zvýši o dvacet až třicet 
procent, ale cena vyráběné 
energie zůstává stejná jako 

u reaktorů nadzemních a my-
slím, že přijatelné je i 
poměrně nevelké prodlouže-
ní výstavby. Kdyby se právě 
Československo stalo iniciá-
torem podzemního umístěni 
jaderných reaktorů, mělo 
by to obrovský význam ne-
jen pro vás, ale i pro ji-
né země. 

Kde teá pracujete a jakými odbor-
nými problémy se zabýváte? 
Dělám na stejném místě, 
kde jsem byl před nuceným 
pobytem - v Lebeděvově 
fyzikálním ústavu. Moje 
práce ani členství v Akademii 
věd SSSR nebyly formálně 
přerušeny. Nebyl jsem 
propuštěn a publikoval jsem 
vědecké články. Snažím se 
pracovat v oblasti fyziky 
elementárních částic a 
kosmologie. To je, abych 
tak řekl, hlavni oblast 
mého zájmu. Mám ale velice 
mnoho vedlejší práce, která 
mi bohužel zabírá spoustu 
času. Stále ¡jsem se po 
návratu do Moskvy dostatečně 
neadaptoval, nemohu prostě 
přivyknout novým pocitům 
a času je tak málo. Ale 
pokouším se to zvládnout. 

Ještě jednou děkujeme za rozho-
vor a přejeme vám i Jeleně Geor-
gijevně hodně zdraví a sily. 

Já děkuji, že jste zavola-
li a přeji úspěch vašim 
novinám, aby vaše práce 
zdárně pokračovala a byla 
užitečná pro vaše národy. 
Zdravím též všechny ve va-
šem okolí. 

Praha - Moskva 19.4.1988 

Seznámit naše čtenáře s názory Andreje Sacharova mne napadlo už oné 
mrazivé noci, když jsem se s nim loni v prosinci loučil při své letmé 
návštěvě Moskvy. Andrej Dmitrijevič stál v předsíni svého bytu a stále 
zdůrazňoval, jak významnou roli hrál osud Československa v životě 
jeho rodiny. Jeho manželka. Jelena Bonnerová, se po neblahých událos-
tech v roce 1968 nechala vyloučit z komunistické strany. Oba také 
vzpomínají na to, jakým morálním povzbuzením pro ně byl vznik Charty 
77. Říkali mi, že te3 i do budoucna musíme mít k sobě blíž my všichni, 
nejenom naše vlády. 

Stále mám před očima obraz vysokých a prostorných, staromódně vyba-
vených místností v cihlovém domě na Ckalovově ulici. Vytáčím číslo 
a vidím starý černý telefon na kuchyňském stole. Ozývá se měkký, tro-
chu ráčkující hlas. Náš rozhovor byl dvakrát přerušen, slyšitelnost 
byla horší než obvykle. Jeho odpovědi luštím z nepřetržitého šumu, 
praskání a podivného klapotu. 

Jan Urban 



s/77^s/ prače 

Když Thomas Mann s chápavou úctou, píše 
0 Čechovovi, zjišťuje, že tento povídkář, 
dramatik, lékař, sociolog vyhnaneckého 
Sachalinu měl zcela obecně lidskou práci 
za základ lidské kultury. Přitom se týž 
každodenní dřič a zvidavec co chvíli sám 
sebe ptá: "Co mám dělat?" a vkládá tutéž 
otázku do úst mnoha svých postav. 

časy na tehdejší Rusy se zjevně takové 
otázky domáhaly. Jak jednat v zaměstnání 
1 mimo ně, ve vztahu k vrchnosti, k přáte-
lům, k rodině, ke komukoli z lidí, v době, 
kdy převažuje "otrocká nesvoboda... nesnesi-
telná bída, strašná vodka", aby se utiši-
la "nespavost, která zasluhuje úctu", tedy 
svědomí a vědomi o stavu světa. 

Ze strany ne tak úplně jiné vnucuji stej-
nou otázku nynější zdejší časy. A též se 
často zdá, že by nějaký novodobý Nikolaj 
Stěpanyč, při všem uctívaně učeneckém a 
generálském stáří podle vlastního vyprávě-
ni v Nudné historii zoufalý a zbytečný 
člověk, musel i nyní mladé milované a po-
dobně zoufalé přítelkyni odpovědět na tu 
otázku oním proslulým: "Nevím. Upřímně 
řečeno, Káto, nevím." Musel by ovšem být 
i stejně poctivý a pravdomluvný jako Če-
chov a jeho Nikolaj Stěpanyč. 

"Co dělat" je otázka po druhu, způsobu 
i smyslu práce. Stařec Nikolaj říká své 
nevím s vědomím, že je třeba něčeho víc 
než zaneprázdněnosti, domáckých starosti 
nebo i zaměstnaneckých vztahů a přísluš-
ných výdělků. Každé lidské nitro a stav 
společnosti či běh přítomných časů jsou 
spojité nádoby. Cokoli denně konáme, neú-
prosně se obráží v nás právě tak jako ve 
společnosti kolem. 
Lze si představit, že nějaká novodobá 

Káča nebude mít proč obtížit svého stařič-
kého přítele tou úděsnou otázkou. Najde 
přiměřené zaměstnáni nebo dokonce povolá-
ni pro své schopnosti a energie, pro svou 
citlivost i intelekt, pro samu svou pova-
hu a vztah k lidem. Představa může pokra-
čovat. Káťa najde i byt, dobré spojení 
na pracoviště, chápavé šéfy a nápomocné 
spolupracovníky, dostatek příležitosti 
potěšit se kinem, divadlem, přátelsky vlíd-
nou a povzbudivou rozmluvou ve dvou nebo 
v deseti. 

Do představ o Kátiných možnostech se 
však už nějakou chvíli vměšuje vědomě pro-
žívaná zkušenost našich časů. Mnoho zmůže 
výrazný charakter nadaný velkou energii. 
Káti však takové nejsou zdaleka všechny. 
Co tedy s nimi od chvíle, kdy mezi ně a 
uspokojivý pocit z vykonané práce vstoupí 
instance dnes nejznámějši, vědomi o mar-
nosti pracovního i jiného úsilí, a nasta-
nou přinejmenším morálně psychické rozpa-
ky? 

Káti rodu ženského i mužského jsou od 
té doby v nebezpečí ochromujícího pokry-
tectví, úplné zaprodatelnosti, různých 
stupňů narkomanie nebo jiných a možná hor-
ších druhů závislosti. Jsou strašné, ale 
o těch jindy. Tady jde o prevenci. A tou 
prokazatelně může být jen vědomí o smyslu 
vykonané práce. 

Nedávno mě rodina povolala ke druhé nebo 
ke třetí z televizních Sond a spatřil jsem 
sympaticky střapatého a rázného muže kolem 
pětatřiceti, odborně zdatného zaměstnance 

ZOENEK 
URBÁNEK 

závodu jemné mechaniky. Se zřetelným záj-
mem o výrobu jako celek a o své druhy v 
podnikáni mluvil o nedostatcích zavině-
ných nadřízenými úřady. Továrně není umož-
něno, aby si za tvrdé valuty, jež vydělá-
vá, koupila potřebná zařízení. Pracuje 
se na strojích šedesát let starých. Tele-
vizní tazatel věděl o tom zaměstnanci, 
že je i nálezcem zlepšovacích postupů a 
zařízeni. Zeptal se tedy, proč se podle 
jeho návrhů už nevyrábí. 

"Protože jsem jim to nedal a nedám. Těch 
tisíc korun nebo kolik nedává smysl. Dokud 
se tu nepojede jinak, nedám jim to." 

Byl to výrazný charakter nadaný velkou 
energii. Nevzpouzel se zdejšímu systému 
jako celku. Nešlo mu o náhle zvýšený pří-
jem. Těšilo ho nalézat nové postupy. A 
nebyl by říkal "nedám jim to", kdyby byl 
věděl, že "oni" jsou spolupracovnici a 
nikoli vrchnost. S neodvratně sympatic-
kým vzdorem se bouřil nikoli proti tomu, 
že je obírán o zasloužený výdělek, ale 
proti vrchnostenským způsobům, jež mu brá-
ní ochutnat, jak bravurně jeho vynález 
funguje. Pokud bravurně funguje v Britá-
nii nebo ve Francii, jede se na to podí-
vat středně vysoký úředník z ministerstva. 
Skoro nic o věci nechápe, ale je pověřen 
v jiných oborech činnosti. 

Totalitní režim znovu a znovu nutí k 
té staré otázce, co tedy dělat. V březnu 
1968 jsem navštívil Polsko a tamější bys-
trý ekonom a sociolog (kterého antisemi-
tismus, tehdy jednou částí vládnoucí stra-
ny temně podněcovaný a zneužívaný, zane-
dlouho vyhnal dó exilu) mi pověděl skuteč-
nost, jež zní jako vysvětlující bajka. 
Aí to tedy v tom smyslu poslouží. 

Stalo se to tehdy v Polsku uvnitř podni-
ku asi stejně střední velikosti, jako tady 
je továrna střapatého vzbouřence. Výroba 
vázla. Až nastoupila nová sestava inženýrů 
zároveň s novými přírůstky mezi odbor-
nými dělníky. Několik těch se sešlo s ně-
kolika oněmi. Vznikla iniciativa a do ro-
ka i společný úspěch. Místo ztrát investo-
vatelné zisky. Rozběhla se pověst po kra-
ji i po Polsku. Jiné podniky stagnovaly 
či prodělávaly, ač jednaly podle centrál-
ních příkazů a plánů. Situace byla neudr-
žitelná. Strana zasáhla. Před dělníky ob-
vinila inženýry, že oportunisticky chtěli 
zneužít jejich důvěry ve prospěch svých 
výdělků na základě iniciátorství prý jen 
údajného. Zároveň tytéž inženýry - řečeno 
překladem anglosaského rčení - vykopla 
nahoru. Namluvila jim, že jsou příliš zdat-
ní na to, aby pracovali v provincii. Po-
zvala je na ministersky-byrokratická místa. 
Někteří přijali, jiní ne, ale fungující 
projekt se tak jako tak rozpadl. 

Práce dělníků i inženýrů zase asi za-
nedlouho přestala mít dostatek ,individuá-
lně pociťovaného a uvědomovaného smyslu. 
Tu hradbu strany a ministerstev bude asi 
tady obtížnější překonat než v Polsku, 
ale za úvahu či rovnou úsilí to stoji. 

Inženýři, včetně inženýrů lidských duši, 
a dělnici všech oborů, spojte se. Změna 
možná vzejde. Ve prospěch všech a všeho. 
Obnoví se smysl práce jako základu 
kultury. 



J e d n o t n ý t i tu lek p r o v š e c h n y r e d a k c e 

d d d S 8 :Neúsoéčná : l r u z 
- Neúspéch pokusu o zneužiti náboženského citéni 
* (Jednotný titulek pro v&echny redakce <vykr) 
= Bratislava 25.března (ČTK) -V Bratislav* dnes do*lo k 
pokusu Jednotlivců z řad nelegálních církevních struktur 
zorganizovat demonstraci, JeJimž čila* bylo zneužit náboženské 
citéni katolických véřicich, naru&it vztahy církve a 
socialistjckého státu a rozhovory s Vatikánem. 

V pozadí této akce, propagované západními sdéiovacimi 
prostředky, zejména rozhlasovými stanicemi Hlas Omeriky a 
Svobodná Evropa, byly osoby spjaté s reakčnimi emigrantskými 
organizacemi. Oiiciálni představitelé katolické církve na 
Slovensku odsoudili tuto akci, která Je v rozporu s naSim 
právním řádem. Okce skončila neúspéchem, protože drtivá vétáina 
véřicich respektovala stanovisko církevních hodnostářů, 
vzhledem k tomu, že provokace byla v rozporu s jejich zájmy a 
občanskými postoji. 
* <CTK -Helena Cerveňanská> Jir,vJ 

S v i a t k y j a r i 
Mo Jtvrčo^ 8om sa pygc^idzaí po 
mest^ a nechví sa ďepríwva^ ne-
vžimavým na^pKj^cůn davom. PoZi-
cajná ímM 3 &7&i*<9m2/66&:J pra&í-
cimi motowí Hízaít meJaí Zu^í 
a na nábrežť sem objaviZ vojen-
shá íyanspcrMyy. Ta^úe veíhoZe-
pa aa na mna a^yataj^? 

V ía^jía náZade sam sa v pia-
tah vybraZ na Paprav-
ný padniA: sa paaa^<íaí a vypoZ 
pr^J^ hed už som boZ v meste. 
0 po Z žiestej sam hrááaZ apus-
ísnat̂  Lentn^raJs^a^ v ^sírsíy 
aníanam, ^íar^ Ha^avaít vst^p 
na náwestíe. 4 je ta, pomysZeZ 
sam st ^ía^JenJ. Zubntí ^e/hu mám, 
Zen ái mí áitaí st v ae-
Ze? Lenže antany ma nsMaZt^ ba 
nechá Zt mí metravtí žháru. Wahu-
haZ sam do nej. 
í>ndmený novým paatíam bezpeJta 

pasíavtí sam sa h zásčKpK pad 
sííparad^m ďáraán^ha divadZa. 
^VaMhavaZ sam sa panaíf pZeata 
asíaín^ah a pasaravaZ aranřavý 
poZievaai vaz, ^íar^ aha pohá-
zená hraáha hMí^tZ pred /ončánaK 
a zaZievaZ mahíní dZaž!)u. PaZicaj-
ná at<M parhavaZt pred Carítanam 
a žeriav stdZ před ^víezdosZavo-
vom, hčar^ premýžíaZ nad veržom. 
Xed sa ^¿eram Jtesíej rozoz-

neZa žtátna hymna, zahaKsaZ sam, 
Zeba tnátinhí va mne vz&t«%t2 pa-
dazrente.-AZe potom namiesta ínter-
naatanáZy prížZa hymna /atthám* 
a zJtaZhy zah^haZt strany. 

#aZžie pieene už zanthaZt v 
tah jačani, autá abhítíčiZi námes-
tie a vahá&:aZt do davu. Pi*táa-
Zt sa aj hrapentčhy a vzápatť 
mí zai&ZnhaZa v topdnhaah. 
vaZt 8me h ahaánťham a h^ítham 

aha som aaareZ vy^ehn^í t; pahZu-
se ad mZtečneha čaru roj tnasem-
aat? 8 prte8Vtín^/mt ^íťímt. CstaZ 
sam v ^žase sřd^ o rozm!/^ZaZ, 
hde sam tah uá utdeZ, než eam 
st spomenuZ na &ajaeh6tt%eh mrav-
aov z hntžhy ^eharu. 
(?haZo mna sa prehnaZ mZddenea. 

í/íehaZ aha a %tvot hu htnu AfZa-
áa8% a za ním JprínčovaZí píačt 
atvíZt. Dvaja daZáí ^ahaZt díeu-
ča v tyrhysovej in̂ nde pa zemí, 
zvíjaZa sa a hríčaZa a pomoa. 

načeraZt rýahZcsž a prudho 
črzdtZt pred davom, hčorý sa Júte-
píZ na shMptnhy. 
Prí /bnčdne, pod^a sdXwM a 

epíaeníre vťru, sa ítesntZ pohaj-
ný hZučth možná síopa^destaúíah, 
o ruhdah držaZt míhačav^ ahn^čhy 
a modZtZt sa- ruženea. ZaíúžtZ 
som načra^ st ad níah advahy a 
pohory, a Ze cez ndmestíe sam sa 
MZ. ZapZntZt ha paZtaajn^ a pa-
Ztevaate auíd, hčar^ rozmyž^aZí, 
aha sa dostaž hZtíčthu na hačyZhu 
a nezapadnul prí íam do premoče-
nej írdvy. PríahddzaZ sam h němu 
zozadu ad dtvadZa a uvtdeZ bZ<-
žtí 8a dve zeZen^ ctstemy, veí-
h^, hranatá patvary s deZamí na 
ahr&íaah. 
Red zasíavtZt, z haKn vyZíez-

Zt dvaja a oyžpZha Zt sa pa re&-
ríhoch nahar. Pvojtís^cov^ obe-
censtvo sa h ním aíoJtZo, aZe 
ant bez ^hZanu, bez tíswevti, bez 
pozdravu ahy čtZt db ruh deZd a 
namíerí Zt tah h /anídne. Prúd, 
síZn!/ aho ruha, za<?aZ hast^ pr-
vých &<dť, a tych, htor^ nemaZí 
ham pa^uí, sa tríežčtZ aha vZna 
wrsh^ho prťboja a po&režíe a 
mohutném obZtíhom zaZtevaZ asíaí-

Práce 

n!/ch. CuphaZ som v zástupe pře-
močených Zíudí, hčorí 'sa vaZtZt 
Corháho uZtcou. ^edía mna hrd-
JaZa dtevča zavesená da uraste-
náho mZadťha. MaZo čyrhysovú bun-
du. 

"PusítZt ía?" spýtaZ som sa. 
¿/smíevaZa sa vzruáene a uhd-
zaZa na sva^ha spríe^adcur 
"PrížteZ h ním a pavěda Z, aby 
ma pustíZí." 
^ha, pardan," pavěda Z sam shZa-
mane. 
"Je tch čoZho, že samí nevedía, 
hía je hta," ahíahuňaZ sa mZa-
d^h a v ruhe st pahadzavaZ svteč-
hu. ^oje míZá 5Zovensho. 
//adženíe ma prežZo druhý den. 

Po&ívaZ sam hamardtav, htarť sa 
už na ndme8čte nedas ta Zt, hta-
rých nahdňaZt po uZtcíach a hto-
rí vídeZt Zežaž na zemí Mtých 

hrvav^ tvdre, vtdeZí bru-
tdZne, primitivné nasíZíe moct, 
htord tu hvastZa žtyrídsaí ro-
hov do tejto podoby. MídeZt, aha 
sa na dvare bZťzhej žhaZy ziž-
Zo pařdesíat paZtcajných dut a 
pred aáami de ti z tríed st muži 
razddvaZi zbraně a ndJwje, sndd 
Zen yumavá. 
Wihdy so^ nepochybovaZ o tom, 

že ah ta hZadisha mači bude 
potřebná, ,v -. nia ich za aZave-
ná a vadn^ Zá za shutaáná. 
mí maZ ttíto stotu onen piatah 
potvrdil, nam^h^fí sa zbytaáne. 

PotvrdíZ mí vžah nieča ceZhom 
iná. Moju tajntí nádej, že ej^s-
tuju historichá ohamíhy. 

Martin 5imeáha 



Trestní zákon 
Počátkem tohoto roku byly zpracovány zásady 
dvou novelizací trestního zákonodárství 
- trestního zákona a trestního řádu. Obě 
jsou příznačné tím, že se o nich příliš 
nehovoří ani v odborných kruzích a hovořit 
ostatně nemůže, když nebyly zpřístupněny 
k diskusi a celé připomínkové řízeni se 
omezilo pouze na dvě porady představitelů 
zúčastněných resortů (justice, prokuratura 
a vnitro) bez běžného připomínkového řízeni 
a bez účasti teoretických pracovišť 
(právnických fakult). Dnes se zastavme 
pouze u trestního zákoníku, který platí 
s nepatrnými změnami od roku 1961. 
Ovahy nad potřebou jeho novelizace mohou 

vést dvojím směrem: k jeho liberalizaci, 
tj. především k odstraněni "kaučukových" 
ustanovení, umožňujících rozdílný postih 
dle momentálních potřeb, k odstraněni trest-
nosti všech jednáni, která jsou verbálním 
projevem svobody názoru nebo vyznáni, a 
tudíž i k celkovému posíleni právní jisto-
ty. Druhou možnosti je směřovat trestní 
zákon především k posílení co nejširši 
a nejůčinnější ochrany všech společen-
ských statků (včetně politického státu 
quo), to jest k posíleni trestní represe 
a odstrašujícího působení trestních norem. 
Posudme sami, zda se některý z těchto zámě-
rů daří připravovanou novelu naplnit. 
V zásadách novely se navrhují tyto změny: 

- zrušení dosavadního zákona o přečinech, 
převzetí jeho některých ustanovení do 
zvláštní části trestního zákona s tím, 
že převážná část dosud soudně stíhaných 
přečinú bude postihována jako přestupky 
národními výbory, avšak s přísnějšími 
sankcemi než doposud. Motivem tohoto záměru 
je především skutečnost, že objem deliktů 
projednávaných trestními soudy se od r. 
1961 zdvojnásobil a i počet nepodmíněně 
ukládaných trestů odnětí svobody je ve 
srovnáni se sousedními státy nepoměrně 
vyšši. Současně dochází ke zrušení 
trestnosti některých méně závažných nebo 
výjimečně se vyskytujících deliktů, které 
budou též považovány nadále pouze za 
přestupky (ublížení na zdraví z nedbalosti, 
nedovolená výroba lihu, zneužíváni 
náboženské funkce, maření dozoru nad 
církvemi a náboženskými společnostmi, 
ohrožováni pohlavní nemoci)? 

- trestní zákon bude ve zvláštní části 
doplněn o nové skutkové podstaty trest-
ných činů. Půjde o svévolné poškozováni 
majetku - vandalství, za které bude trest-
ně odpovědný každý účastník bez ohledu 
na to, kdo způsobí škodu. Současně se uva-

Deset tet VONS 

žuje o skutkových podstatách na ochranu 
životního prostředí před nadměrným znečiš-
ťováním ovzduší, vod, půdy, poškozováni 
fauny a flóry, způsobování nadměrného hlu-
ku - předpokladem aplikace těchto ustano-
veni bude způsobeni těžké újmy na zdraví, 
smrt nebo značná škoda. Postihována bude 
úmyslná i nedbalostni forma; 

- počítá se s podstatným zpřísněním sankce 
za šířeni nakažlivé choroby, pújde-li o 
AIDS, pro které při úmyslné formě bude 
trest v rozmezí 3 až 10 let, v případě 
nedbalosti 6 měsíců až 3 roky. Vyšši trest-
ní sazby lze očekávat u trestných .činů 
přijímáni úplatku (veřejný činitel 3 až 
10 let), přičemž trestní represe se nebude 
vztahovat jen na "výkon pravomoci veřej-
ného činitele", ale na všechny osoby "ob-
starávající věci veřejného zájmu". Vyšší 
trestní sazby budou u tr. činů spekulace, 
krádeže, zpronevěry a podvodu v případech 
způsobeni škody anebo získáni majetkové-
ho prospěchu velkého rozsahu; 

- ke změnám dochází i v obecňé části trest-
ního zákona, kde má být stanoveno, že orga-
nizováni, návod a pomoc jsou samostatné 
formy trestné činnosti, u kterých právni 
posouzení není závislé na tom, zda došlo 
alespoň k pokusu o trestný čin. Tresty 
budou přitom totožné se sazbami 5a trest-
ný čin, ke kterému jednáni směřovalo. Pod-
statně se zvyšuje horní hranice trestů 
zákazu činnosti a zákazu pobytu (na 10 
let), horní hranice peněžitých trestů se 
zvedá na 100.000,- Kčs, a to i když pacha-
tel nezískal nebo se nesnažil získat majet-
kový prospěch. Navrhuje se zvýšeni trestu 
odnětí svobody pro mladistvé na 5-15 let 
tam, kde by jejich jednáni v případě dospě-
losti umožňovalo uložit trest výjimečný 
(trest smrti). Dosavadní horní hranice 
trestu odnětí svobody u mladistvých byla 
10 let. Současně však dochází k návratu 
a k odlišeni tzv. vraždy prosté od vraž-
dy úkladné, spáchané zvlášť surovým způso-
bem nebo z pohnutek mimořádně zavržitel-
ných. 

Co říci závěrem? Ruku v ruce s pokusem 
o dekriminilizaci - tj. sníženi počtů de-
liktů projednávaných soudně - se projevu-
je snaha o zvýšeni represe při postihová-
ni korupce a majetkových deliktů. Zcela 
byla pominuta nejcitlivějši oblast trest-
ního práva hmotného - tzv. trestné činy 
proti republice, pouze se předpokládá sní-
ženi postihu u výlučně verbálních forem. 
Vlastni problematika přestavby hospodář-
ského mechanismu k autorům novely pak ne-
dolehla vůbec - beze změny zůstávají tzv. 
delikty proti hospodářské kázni a přiživ-
ndetví, ačkoli právě zde je potřeba změn 
a liberalizace nejmarkantnějši. Jurist 

Dne 24. dubna uplynulo deset 
let ode dne, kdy se v Pra-
ze ustavil Výbor na obra-
nu nespravedlivě stihaných, 
aby v duchu posláni Charty 
77 sledoval případy osob, 
které jsou trestně stihá-
ny nebo vězněny za proje-
vy svého přesvědčeni nebo 
které se staly oběťmi poli-
cejní či justiční svévole. 
Po dlouhá léta byl VONS 
vedle Charty jedinou veřej-
ně vystupující nezávislou 
institucí a represe, vede-
né proti Chartě, postihova-
ly hlavně jeho členy. Již 
po roce od ustaveni byla 
většina jeho tehdejších 
členů uvězněna: P. Uhl, 
V. Havel, V. Benda, J. Dien-
stbier, O. Bednářová, D. 

Němcová, J. Němec, L. Lis, 
J. BěUková a V. Malý. Prv-
ních pět bylo pak v poli-
tickém procesu, nejskan-
dálnějšim po r. 1968, od-
souzeno na léta vězeni. 
Vězněni byli i další členo-
vé VONS: A. Černý, R. Bat-
těk, P. Cibulka, J. Danisz, 
I. Jirous, J. Litomiský, 
P. Pospíchal, Jan a Jiří 
Rumlovi. Někteří členové 
VONS byli Stb natolik šika-
nováni, že se rozhodli ode-
jit do exilu. Represe však 
VONS nezlomily: po uvězně-
ni "pražské desítky" do 
něj vstoupilo dvanáct dal-
ších členů. V době proce-
su s VONS byla tato nezá-
vislá čs. organizace přija-
ta za členskou ligu Meziná-

rodni federace pro lidská 
práva (FIDH), která je při-
družena k OSN. Místopředse-
dou FIDH je od r. 1984 Ladi-
slav Lis. VONS spolupracu-
je rovněž s Amnesty Inter-
national a dalšími meziná-
rodními a zahraničními insti-
tucemi . V současné době 
má 31 členů, žijících v 
československu. Zabýval 
se případy už více než 300 
trestně stíhaných a více 
než 600 jinak pronásledova-
ných osob. Celkem vydal 
na 750 sděleni. Postiženým 
se snaží poskytovat vše-
strannou pomoc, zejména 
však na jejich situaci upo-
zornit čs. a mezinárodní 
veřejnost. 

T. A. 



An Interview 
Na celém světě se inter-
view se státníky v reda-
kcích zkracuji. Stalo se 
to i s rozhovorem Miloše 
Jakeše pro americký Time. 

Time bez respektu vyškr-
tl dlouhé, předem písemně 
vypracované odpovědi. Smysl 
zachoval použitím vybra-
ných vět. 

Rudé právo svým čtenářům 
nesdělilo, že tři dny před 
rozhovorem Miloš Jakeš lyžo-
val v Krkonoších, nepoužilo 
ani několik odstavců, které 
naopak připadaly zajímavé 
americkým novinářům. Před-
kládáme chybějící... 
Time: Jaké jsou Vaše doj-

my z pana Górbačova? Jak 
si stojí s reformou v So-
větském svazu a to nejdůle-
žitější - bude generálním 
tajemníkem ještě v roce 
2000? 
- Pana Gorbačova si veli-

ce vážím. Uvažujeme-li, 
velikost Sovětského svazu 
a komplexnost úkolů, pod-
jal se titánského pokusu. 
Ukázal cestu, ale bude to 
bezpochyby obtížný úkol 
těchto cílů dosáhnout. Se-
trvačnost společnosti je 
obrovská. 

To, co je důležité, že 
se mu podařilo probudit 
stranu. Myslím, že existu-
ji předpoklady pro to, aby 
tyto cíle byly dosaženy 

pod jeho vedením. Má ten 
správný věk, aby se dožil 
roku 2000. 
Time: Nezdá se Vám ironie 

ké, že před dvaceti lety 
jste byl částečně zodpověd-
ný za ukončení rozvoje refor-
my a dnes jste reformáto-
rem? 
- Nebyl jsem tou osobou, 

která to ukončila, ale byl 
jsem proti tomu, co se dě-
lo v roce 1968. Viděl jsem, 
co se blížilo. Kdyby ten 
proces nebyl zastaven, bylo 
by to pro situaci v Evropě 
špatné. Byla to demokracie 
vzhůru nohama, období teroru. 

Time: Dokázal byste si 
představit nějakou situaci 
v této nebo nějaké soused-
ní zemi, která by znovu 
přivolala sovětské tanky? 

- Těžko si to mohu před-
stavit. Máme dnes dostateč-
né zkušenosti, a stejně ja-
ko v Polsku jsou tu síly, 
které si mohou pomoci sami. 
Československo bylo odliš-

né, je to jedna ze dvou zemi 
Varšavské smlouvy, které 
sousedí se státem NATO. Ne-
myslím, že by se věci opět 
vyvíjely tímto způsobem. 
Kdyby toho československo 
bylo schopno, bylo by nej-
lepší, aby si svoje problémy 
v roce 1968 vyřešilo samo. 
Ale diky rozkladu vojenských 
a bezpečnostních složek to-
ho schopno nebylo. * 

„Durch Abrüstung den Frieden sichern" 
Ein Generai aus der DDR spricht in der Bundesrepublik 

Gummersbach, 20.3. 
Poprvé se reprezentant NDR veřejně distancoval od intervence 

Varšavského paktu v československu a da! najevo, ie vstup vojsk 
21.8.1968, který ukončil Dubčekovu éru, hodnoti přinejmenším jako 
problematický. 
Ředitel Institutu vojenských dějin HOR v Postupimi, Brühl, se před 

účastníky semináře nadace Friedricha Naumanns v Gummersbachu 
vyjádřil, ie toto rozhodnuti vyhovělo "prosbě československých 
soudruhů". Přesto si je jistý, ie - měřeno očima dneška - to nebylo 
správné rozhodnuti. Frankfurter AUgemeine Zeitung, 21.3.1988 

RWEL WONKA ZEMŘEL 
V úterý 26. dubna v 18.45 
zemřel ve věznici minister-
stva spravedlnosti ČSR v 
Hradci Králové 35 letý Pavel 
Wonka z Vrchlabí. 

Fakta z posledních dvou 
let jeho života: v květnu 
1986 byl spolu s bratrem 
Jiřím zatčen a o rok pozdě-
ji odsouzen k 21 měsícům 
odnětí svobody a 3 letům 
následného ochranného do-
hledu za to, že chtěl kandi-
dovat na nezávislého poslan-r 
ce FS a rozšiřoval svůj vo-
lební program. Rozsudek pova-
žoval za nezákonný, a proto 
odmítal mj. ve výkonu trestu 
pracovat. Za tento postoj 
byl všemožně šikanován, tý-
rán a po propuštěni v únoru 
letošního roku se nacházel 
ve velmi špatném zdravotním 
stavu. Ochrannému dohledu 
se P. Wonka z principiál-
ních důvodů nepodrobil. Na 
svobodě pobyl necelé dva 
měsíce. 5.4. byl opět zat-
čen a 20.4. odsouzen na 5 
měsíců vězení nepodmíněně. 
Ořady přitom neuvědomily 
jeho rodinu ani o uvalení 
vazby a datu soudního jedná-
ní, ani o rozsudku. Zdravot-

ní stav P. Wonky byl tak 
vážný, že musel být - podle 
pozdějšího vyjádření advoká-
ta - k hlavnímu líčení dove-
zen v pojízdném křesle, ho-
vořil pouze šeptem a špatně 
vnímal. Matka P. Wonky, aniž 
věděla o jeho odsouzení, 

napsala dva dny před smrtí 
svého syna v dopise předse-
dovi vlády: "... po< propuš-
tění (v únoru 88) .. byl 
velmi nemocný, zesláblý, 
měl zažívací potíže... ne-
mohl chodit. Jeho zdravotní 
stav se zhoršil a mám obavy, 
že synovo zdraví je vážně 
ohroženo." 

V duchu předchozího jedná-
ni postupovaly úřady i po 
smrti P. Wonky. Matce ozná-
mily smrt telegramem a další 
informace se rodina dovída-
la většinou ze zahraniční-
ho rozhlasu. Podle nepotvr-
zených zpráv výsledek soudní 
pitvy zni: plicní embolie 
v důsledku trombózy a selhá-
ní srdeční činnosti. 

Smrt politického vězně 
P. Wonky vzrušila domácí 
i zahraniční veřejnost. Pod 
jejím tlakem povolily čs. 
úřady, aby se dva američtí 
lékaři z Harvardské univer-
zity mohli s jeho případem 
seznámit na místě. 
Pohřeb Pavla Wonky byl 

stanoven na pátek 6. května 
z kostela sv. Vavřince ve 
Vrchlabí. 
3.5.1988 - r -



ČESKOSLOVENSKO v EVROPSKÉM RVRLAMENTU 
Psáno pro LIDOVÉ NOVINY 

V posledních měsících se v Evropském par-
lamentu mluvilo několikrát o Českosloven-
sku. Především to bylo v komisi pro vnější 
ekonomické vztahy, jejímž jsem členem a 
která projednává všechny hospodářské vzta-
hy a smlouvy mezi EHS a "třetími zeměmi", 
tj. státy, které nejsou členy Evropského 
společenství. Mimochodem, v západní Evro-
pě se již dlouho nepoužívá název Evropské 
hospodářské společenství, podle něhož se 
u nás píše EHS, protože toto společenství 
již přerostlo hospodářský rámec a vztahu-
je se i na oblasti, jako je kultura, škol-
ství, informace, zdravotnictví, sociální 
politika, zahraniční vztahy a otázky bez-
pečnosti (nicméně budu pro srozumitel-
nost používat pro toto Evropské společen-
ství označeni EHS). Musím zde ovšem zdů-
raznit, že ve všech svých vystoupeních 
v Evropském parlamentě vždy připomínám 
svým kolegům, že nemáme právo zastupo-
vat celou Evropu a že nesmíme zapomínat 
na národy, které zatím nejsou členy Evrop-
ského společenství, ale svými dějinami, 
kulturou a tradici jsou stejně evropské 
jako národy západní Evropy. 
V komisi pro vnější ekonomické vztahy 

byla věnována pozornost průběhu jednání 
o společném prohlášeni mezi EHS a RVHP, 
které má otevři^ cestu k bilaterálním do-
hodám mezi EHS a jednotlivými členskými 
zeměmi RVHP. Text společného prohlášení 
je již téměř hotov, ale zatím nemohlo do-
jít k jeho podepsáni pro rozpor v tzv. 
teritoriální klauzuli: země EHS totiž tr-
vají na tom, aby RVHP uznala, že území 
Západního Berlina je integrální součástí 
EHS (taková je také dnešní praxe). Dele-
gace RVHP zatím tento stav nechtěla uznat 
(ačkoliv se proslýchá, že SSSR je ocho-
ten k takovému kompromisu, ale naráží na 
odpor NDR a snad i některých jiných člen-
ských zemi RVHP) . V jednání se ale pokra-
čuje a vláda NSR, která v tomto pololetí 
vykonává funkci předsedy EHS, by je ráda 
zakončila dohodou ještě před 1. červen-
cem tohoto roku. 

V diskusi jsem vyslovil svou podporu 
tomuto společnému prohlášeni i uzavření 
bilaterálních ekonomických dohod mezi EHS 
a jednotlivými členskými zeměmi RVHP. Ta-
kové dohody otvírají středoevropský a vý-
chodoevropský trh dovozu výrobků zemi EHS. 
a naopak, otvírají trh západní Evropy vý-
robkům ze zemí RVHP. Kromě toho je tyto 
dohody donutí vyrábět zboží schopné kon-
kurence na západním trhu, tedy lepši kva-
lity. V praxi to ovšem znamená, že země 
jako československo musí modernizovat svůj 
strojový park a celou technologii, což 
bude dobré i pro domácí trh. Získat pot-
řebné devizy k nákupu moderní technolo-
gie může jen zvýšeným kvalitním vývozem 
na Západ. S tím souvisí také nutnost vět-
ší informovanosti technické inteligence 
v Československu, větší styk s vyspělými 
zeměmi, širší výměna informací a odborní-
ků, a tím také celková větší otevřenost 
celé společnosti vůči vnějšímu světu. 

Spolu s přípravou společného prohláše-
ni EHS a RVHP sleduje Evropský parlament 
také bilaterální jednání, která již pro-
bíhají mezi EHS a Československem a Ma-
ďarskem. Tyto dohody jsou na dobré cestě. 
Předpokládá se ovšem, že bud po podepsá-
ní společného prohlášení EHS-RVHP, nebo 
po. uzavření bilaterální dohody mezi EHS 
a Československem čs. vláda uzná oficiál-
ně existenci EHS a naváže s ním diploma-
tické styky, včetně akreditování svého 
vyslance do EHS v Bruselu. Tak konečně 

skončí mnoholetá válka čs. režimu proti 
Evropskému společenství, které bylo dlou-
há léta označováno v oficiálním tisku ja-
ko "přívěsek amerického imperialismu" ne-
bo "reprezentant velkokapitálu" apod. Ostat-
ně i o Evropském parlamentu se již v čs. 
tisku nepíše jako o "tzv. parlamentu". 
To vše ovšem proto, že Gorbačov uznal v 
rozhovoru s Craxim existenci Evropského 
společenství za realitu, s niž se musí 
v Evropě počítat. 

V únoru pak zavítala do budovy Evrop-
ského ' parlamentu ve Štrasburku delegace 
čs. Federálního shromáždění, kterou vedl 
místopředseda FS Ján Marko a jejímiž čle-
ny byli B. Kučera, předseda Cs. strany 
socialistické, R. Nejezchleb, předseda 
branného výboru a S. Toms, šéfredaktor 
Lidové demokracie. Protože Českosloven-
sko zatím ještě oficiálně neuznává EHS, 
nemůže existovat mezi oběma parlamenty 
oficiální výměna delegaci. Proto byla de-
legace FS pozvána socialistickou frakcí 
EP, která již předtím hostila delegaci 
Nejvyššího sovětu SSSR a polského Sejmu. 

Zatímco obě tyto delegace předstupova-
ly před evropské poslance s ostrou kriti-
kou vlastni minulosti, nejen stalinské, 
ale i brežněvovské, a odpovídaly na kri-
tiku porušováni lidských práv ve svých 
zemích tím, že situace se vyvíjí k lepší-
mu, čs. delegace se uvedla nejen jako obrán-
ce minulosti (ovšem s výjimkou pražskéhc 
jara 1968), ale i daného stavu nehybnosti 
a strnulosti. Kdyby se mělo soudit podle 
toho, jak vystupovala na setkáních s po-
litickými frakcemi různých stran v EP, 
tak by se muselo dojit k závěru, že Česko-
slovensko je dnes nejsvobodnější zemí v 
Evropě. 

Mlčením reagovala čs. delegace na můj 
dotaz, zda Federální shromáždění hodlá 
vyhovět výzvě skupiny čs. občanů ("demo-
kratické iniciativy"), která žádala vyhlá-
šeni amnestie pro všechny politické vězně. 
Bez odpovědi zůstala také otázka o diskri-
minaci čs. občanů v zaměstnáni z důvodů 
politických a náboženských. Holandské po-
slankyni odpověděl Dr. Kučera na dotaz, 
zda bude v Československu zrušen trest 
smrti, že to není možné, poněvadž by se 
proti tomu vzbouřili čs. občané. Ze stej-
ných důvodů se prý v Československu nemů-
že zavést náhradní civilní služba pro mla-
dé lidi, kteří z morálních nebo nábožen-
ských důvodů odmítají nosit zbraň. Dr. 
Kučera však připustil, že by se měl v Če-
skoslovensku reformovat volební systém, 
aniž však uvedl jak. 

Na závěr všech setkáni navrhla delegace 
FS socialistické skupině EP návrh společ-
ného prohlášeni. Mluvilo se v něm mnoho 
o míru, jaderném odzbrojeni a evropské 
spolupráci. Socialistická frakce chtěla 
text doplnit . zdůrazněním významu plněni 
helsinských dohod a respektováni lidských 
práv. To se zase nelíbilo čs. delegaci, 
a tak ze společného prohlášeni sešlo. 

Při rozhovorech s poslanci různých po-
litických skupin o této návštěvě jsme se 
dohodli, že podám na plenárním zasedáni 
Evropského parlamentu návrh rezoluce, ve 
které se vyzývá čs. vláda, aby v ro-e 70. 
výročí založeni čs. republiky vyhlásila 
amnestii pro všechny politické vězně, přis-
tala s diskriminaci občanů z politických 
a náboženských důvodů a umožnila svým ob-
čanům volně cestovat. To je podle našeho 
názoru nutné proto, aby se Československo 
opět vrátilo do Evropy. 

Jiří Pelikán 



Dobré účty dělají dobré přátele 
Dlouhodobá' stagnace ekonomi-
ky českých zemi, která si 
dokonce vynutila sníženi 
plánovaného tempa růstu 
pro zbytek pětiletky, i 
nedávné zveřejněni federál-
ního rozpočtu oživilo zájem 
0 problematiku redistribuce 
národního důchodu mezi český-
mi zeměmi a Slovenskem. 
Redistribuce jistě přispěla, 
1 když ne největším podílem, 
ke ztrátě dynamiky hospodář-
ství v CSR. Ale jak a v 
jaké míře - o tom se přes 
všechna prohlášeni o zlepše-
ní veřejné informovanosti 
nic nedovidáme. 
Neni-li znám skutečný 

stav věci, pak fakta a ana-
lýzy ustupuji fámám a doha-
dům, racionální uvažování 
iracionálním emocím. To 
zejména platí pro všechno, 
co se jakkoli dotýká vzta-
hů mezi národy. I kdyby-
chom zapomněli, že právě 
nevyřešené problémy ve vzta-
zích mezi Cechy a Slováky, 
mezi Cechy a Němci i mezi 
Slováky a Madary přispěly 
k rozbití republiky koncem 
třicátých let, pak by nás 
měly důrazně varovat dneš-
ní národnostní konflikty 

např. v Severním Irsku 
či v Arménii a Azerbájdžá-
nu. Pevné vztahy mezi náro-
dy mohou stát jen na rovno-
právnosti a vzájemném respek-
tu, na společných zájmech 
a' vzájemném poznáni. Nic 
se nesmi skrývat či zakrý-
vat, marně staré přísloví 
nepraví, že jen dobré účty 
dělají dobré přátele. 

K problematice redistribu-
ye je třeba přistupovat 
naprosto věcně. Vzájemně 
prospěšné dlouhodobé souži-
tí Cechů a Slováků nebylo 
a není možné bez vyrovnáni 
v politické, kulturní a 
ekonomické oblasti. To by 
bez přesunu prostředků ve 
prospěch Slovenska nebylo 
možné, a proto redistribu-
ce byla i v českém zájmu. 
Začala už za první republiky. 
Tehdy směřovala především 
do infrastruktury, zejména 
do školství, po druhé světo-
vé válce pak především do 
ekonomiky a sociální oblasti. 

Ještě v roce 1948 byl slo-
venský národní důchod přepoč-" 
tený na jednoho obyvatele 
poloviční v porovnání s český-
mi zeměmi. Redistribuce na-
pomohla rychlejšímu rozvoji 
slovenské ekonomiky, takže 
počátkem tohoto desetiletí 
se její úroveň prakticky 
vyrovnala s úrovni v českých 
zemích. Dnes je vytvořený 
národní důchod v přepočtu 
na jednoho obyvatele v CSR 
vyšší jen asi o 15 procent 
a v přepočtu na jednoho pra-
covníka dokonce stejně vyso-
ký. Slovensko v některých 
oblastech už české země před-
stihlo - např. v hodnotě 

strojního vybaveni připadají-
cího na jednoho pracovníka, 
v modernosti strojního vyba-
veni a v řadě dalších uka-
zatelů. 

Užiti národního důchodu 
je právě díky redistribuci 
ještě rovnoměrnější - rozdíl 
je kolem deseti procent. 
Protože úroveň mezd a pla-
tů zdravotního a sociální-
ho zabezpečení je v obou 
částech federace prakticky 
shodná, můžeme oprávněně 
mluvit i o vyrovnanosti so-
ciální úrovně v obou částech 
federace. 
Velikost redistribuce ne-

byla vždy stejná. Nejvyšši 
byla v šedesátých letech, 
kdy se podílela .na sloven-
ském užitém národním důcho-
du až dvaceti procenty. Dnes 
je tento rozdíl menši než 
deset procent, což ve finan-
čním vyjádření představuje 
něco mezi osmi až patnácti 
miliardami Kčs (některé 
odhady jsou trochu nižší, 
jiné vyšší). 
Proč redistribuce pokraču-

je, když se hospodářská 
a sociální úroveň obou části 
federace v zásadě vyrovnaly? 
Je to proto, že přes lepši 
vybaveni výrobními prostřed-
ky je efektivnost slovenské 
ekonomiky dosud pod celostát-
ním průměrem. Tamní podniky 
mají nižší rentabilitu, 
větší spotřebu materiálu, 
energie a práce,- horši vý-
sledky v zahraničním obcho-
dě. Bez redistribuce by 
nebyly prostředky na dota-
ce pro výrobní, nevýrobni 
a sociální sféru, což by 
nutně vyvolalo hospodář-
ské potíže a následně i 
sociální krizi, protože 
by nebylo možné udržet ži-
votni úroveň na dosavadní 
výši. 

Avšak dlouhodobé odčerpá-
váni prostředků působí dnes 
českým zemím značné potiže. 
Investice nestačí ani na 
prostou obnovu stárnoucí-
ho výrobního zařízeni. Chy-
bí peníze pro rozvoj škol-

ství, zdravotnictví a dal-
ších oblasti národního ži-
vota. Redistribuce přiroze-
ně není ani jedinou ani 
hlavní příčinou všech obtí-
ži - tou je dnešní soustava 
hospodářského a politické-
ho řízeni země. Právě tato 
soustava svým důrazem na 
kvantitu a nikoli na kvali-
tu hospodářských procesů 
vytváří podmínky, v nichž 
česká ani slovenská ekono-
mika nemusí ze sebe vydá-
vat vše. Redistribuci bude 
možné omezit a nakonec zce-
la zastavit až tehdy, vy-
tvoří-li hospodářská a po-
litická reforma předpokla-
dy k tomu, aby každý občan, 
podnik i národní republika 
chtěli, mohli a museli pra-
covat naplno a podle toho 
také žili. 

Řešení se nenajde kdesi 
v kuloárech moci, za zády 
našich národů. Postavení 
českých zemi je navíc osla-
bováno faktickou asymetrii 
politického modelu federa-
ce. Český národ nemá svou 
politickou reprezentaci 
ani v podobě národní orga-
nizace komunistické stra-
ny. Jeho zájmy ve federál-
ních orgánech háji jen je-
dnotlivci (pokud je vůbec 
hájí), zatímco na sloven-
ské straně jsou prosazová-
ny vahou orgánů Komunistické 
strany Slovenska. * 
Národní reprezentace obou 

části federace by měly do-
plnit návrh na přebudováni 
hospodářského mechamismu 
země také programem ukonče-
ni redistribuce v její dneš-
ní nenávratné a nekontrolova-
telné podobě, k němuž by 
se měla vyslovit i veřejnost. 
Nejde o to, aby se zastavil 
oboustranný přesun prostřed-
ků. Ten přirozeně bude pokra-
čovat. Ale rozhodovat by 
se o tom mělo před očima 
veřejnosti, ku prospěchu 
českých zemi, Slovenska i 
celé československé federace. 

Rudolf Slánský 

>P0ŘAD ABYCH NA TEBE 0ĚLAL!< 
ABY SOM STÁLENA IEBA R0B!L! < 



Železná obruč budoucího rozvoje 
Základní otázky odvětvového plánováni nebo 
prognostiky - co vyrábět, jak vyrábět a pro 
koho vyrábět - jsou v případě palivoenerge-
tického komplexu o to složitější, ie pronika-
jí do naprosto všech ostatních výrobních 
odvětvi i do nevýrobni sféry. Množství, kva-
lita a cena palivových a energetických zdro-
jů tvoři jeden ze základních činitelů možné-
ho hospodářského rozvoje. Energie a paliva 
jsou zhmotněna ve všech výrobcích a pouze 
jejich poměrně malá část (pro obyvatelstvo 
a vývoz) se realizuje v konečné spotřebě. 
To znamená, že paliva a energie maji charak-
ter infrastruktury a ostatní odvětví jakoby 
"obsluhují". 
Výchozím bodem pro stanovení perspektiv-

ních tendenci je analýza dosavadního stavu 
a příčin, které k němu vedly. Abychom mohli 
vysledovat faktory, které náš palivoenerge-
tický komplex formovaly, je třeba se vrátit 
do počátku padesátých let, kdy byla stanovena 
strategie .našeho celkového hospodářského 
rozvoje; s jejími důsledky se potýkáme až 
do dnešní doby. Tato strategie spočívala 
v kvalitativním zlomu dosavadního předváleč-
ného i poválečného vývoje čs. národního hospo-
dářství: orientace na těžký průmysl, přede-
vším na těžké strojírenství, znamenala obrov-
ské zvýšeni náročnosti na materiál, zejména 
na železné kovy, a tím i na výstavbu hutního 
průmyslu. Z toho pak vyplynuly velké nároky 
na paliva a energii, eo ipso na výstavbu 
palivového a energetického hospodářství. 
Paliva, energetika, hutě a těžké strojíren-
ství jsou odvětvi investičně mimořádně nároč-
ná a jejich rozvoj vyvolal růst spotřeby 
stavebních materiálů (především cementu), 
opět náročných na paliva a energii. Tak vzni-
kl uzavřený kruh materiálově a energeticky 
náročného rozvoje, ve kterém se točíme a 
z něhož stále hledáme cestu. Odvětví lehké-
ho průmyslu byla a jsou vlastně zbytkovou 
položkou plánu. 

Kvalitativní zlom ve vývoji národního ho-
spodářství nespočíval jenom ve změně jeho 
struktury, ale především v tom, že bylo od-
trženo od československých přírodních podmí-
nek, především pokud jde o zdroje paliv a 
energie, jakož i od podmínek geografických. 
Později se rovněž ukázalo, jak toto téměř 
monokulturní zaměřeni na těžké strojíren-
ství svým obrovským sortimentem a setrvačno-
sti sehrálo retardační úlohu ve vědeckotech-
nickém rozvoji. 

Tento zlom v hospodářské struktuře má na 
svědomí centrálně administrativní hospodář-
ský mechanismus. Z jeho logiky pak pomoci 
hmotných bilancí vzešla poslužná úloha pali-
vového a energetického komplexu, který měl 
dodat potřebné množství paliva a energie 
za jakoukoli cenu, finanční i ekologickou. 
Proto například až do dneška jde 25-30 % 
veškerých investic v průmyslu do odvětvi 
těžby paliv a výroby elektřiny a společně 
s hutěmi a strojírenstvím tento podíl činí 
téměř 50 %. Proto, kromě jiného, jsou základní 
prostředky např. v textilním, kožedělném 
a konfekčním průmyslu tak vysoce opotřebené. 
Je to přiklad toho, jak politika velela hot 
a přírodní podmínky i ekonomické zákonitosti 
čehý. Dnes je z uzavřeného kruhu jediná cesta 
- zvolit materiálně a energeticky nenáročný 
typ rozvoje. Tady však nestačí jen přijmout 
usneseni o takovém typu rozvoje a tím 
považovat vše za vyřízené. Pro budoucí 8. 
pětiletku se- předpokládá, že 85 % přírůstku 
národního důchodu zabezpečí úspora paliv 
a energie, přičemž pro dřívější pětiletky 
to bylo 50-60 %. Výsledky prvních dvou let 
nynější 7. pětiletky ukazuji, že se nedošahuje 
těchto předpokladů. Není divu, když 
společenskoekonomické podmínky, ve kterých 
podniky pracují, zůstaly v podstatě neměnné 
a uvědomovací kampaně jsou odtržené od životni 
reality. V článku Palivoenergetická bilance, 
uveřejněném v Hospodářských novinách 7/1988, 

se uvádí, že podle posledních prací Výzkum-
ného ústavu palivoenergetického komplexu 
potřebuje československo na jednotku spole-
čenského produktu zhruba dvakrát více ener-
gie než Francie, Nizozemí, NSR, Belgie, Dán-
sko a Rakousko. Přitom v těchto zemích je 
úroveň elektrizace výrobních procesů, domác-
nosti, ale i úroveň dopravy nesrovnatelně 
vyšší. 

Realizace úsporného typu rozvoje předpoklá-
dá především vytvořit takové společenskoekono-
mické klima, jaké by jiný typ rozvoje pros-
tě neumožnilo. Mnohdy a mnohde se klade otáz-
ka, a to zdaleka nejen v souvislosti s vývo-
jem potřeby paliv a energie, zda komplexní 
přestavba hospodářského mechanismu toto spo-
lečenské klima vytvoří. Na tuto otázku si 
dovolím odpovědět, že bude muset. Ve zmíně-
ném článku se uvádí propočet, že při růstu 
spotřeby prvotní energie pouze o 1,5 % ročně, 
což je méně než dosavadní růst, by se potře-
ba do roku 2030 zdvojnásobila, se všemi 
důsledky na energetické zatíženi území. 

Komplexní přestavbu, a€ již bude realizo-
vána ve více či méně osvícené podobě, je 
třeba brát pouze jako- výchozí bod. Její cílo-
vá podoba se nutně musí zcela zásadně odli-
šovat od dosavadních směrnic i zákonodárných 
aktů. Její podoba bude záviset na těch 
sociálních silách, tlacích* a konfliktech, 
které přestavbou vzniknou. Názorným příkladem 
může být rozhovor redaktora Cs. rozhlasu 
se severočeským horníkem. Ten s rozčilením 
prohlašoval, jak nesprávné je těžit 
energetické uhlí, pro které není díky letošní 
mírné zimě odbyt, takže leží na skládkách, 
kde se zapaří a může se vznítit. Bylo by 
lepší ho nechat v zemi. Vedoucí odbytu na 
MPE telefonicky sdělil, že se uvažuje o 
omezení těžby. Ale co plán, co mzdy vázané 
na plněni a překračování plánu? Vždy€ pouze 
snížením zmetkovitosti a nepotřebných zásob, 
větší rytmičnosti výroby a jen tou nejprostší 
úsporou by se spotřeba energie snížila i 
při normální zimě. A což teprve, kdyby došlo 
skutečně k útlumu výrob náročných na kov 
nebo na energii. Otakar Jílek 
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V zásadách novelizace zá-
koníku práce, předložených 
k veřejné diskusi, se uvá-
dí, že je nezbytné prohlou-
bit vzájemnou vyváženost 
práv a povinností mezi orga-
nizaci a pracovníkem. To 
je správný záměr bezděčně 
potvrzující, že práva děl-
níků a jejich chlebodárců 
nejsou zcela rovná. Někte-
ré opravy zákona tuto vzá-
jemnou vyváženost skutečně 
sleduji, avšak tam, kde 
by rovnováha zpochybnila 
systém hospodářského říze-
ni, pracovník vychází po-
někud zkrátka. 

Peněžité nářoky podniku 
vůči pracovníkovi (takzva-
ný neoprávněný majetkový 
prospěch) stejně jako ná-
roky pracovníka vůči podni-
ku (zejména mzdové nedo-
platky) budou napříště pro-
mlčovány po stejné tříleté 
lhůtě. Ještě podstatnější 
je nastolovaná rovnost obou 
partnerů při rozvazováni 
pracovního poměru: privi-
legium jednostranného šesti-
měsíčního prodloužení vý-
povědní lhůty, udělené kdy-
si podnikům, má zaniknout. 
Návrh zákona přináší za-

městnancům další výhody 
oproti současnosti. Nejen 
populární, všeobecně víta-
né prodlouženi přestávky 
na jídlo (nikdo přitom ne-
pochybuje, že dosavadní 
objem práce zůstane zacho-
ván) , ale i volnější sjedná-
vání vedlejšího pracovního 
poměru, zkrácení čekací 
doby na dovolenou nebo drob-
ná zvýhodnění osamělých 
pracovníků pečujících o 
děti. Naproti tomu vyšší 
peněžní odškodněni za otce, 
který zahyne při pracovním 
úrazu, obnos rovnající se 
téměř desetině ceny nové-
ho tuzemského automobilu 
může inspirovat k úvahám, 
zda u nás jsou lidé mimo-
řádně levni nebo auta drahá. 
Spíše ostudou než vymoženo-
stí je nové ustanoveni, že 

STARÉ MYŠLENÍ 
pracovník protiprávním způ-
sobem zkrácený na mzdě bude 
finančně odškodněn. 
Třebaže pamětníků starých 

časů v pracovním procesu 
ubývá, vrátila se nám sta-' 
rá, vůči podnikatelům již 
před šedesáti lety úspěšně 
proáažená ochrana dělnických 
důvěrníků. Odborový funkcio-
nář může být propuštěn nebo 
proti své vůli přeložen jen 
tehdy, jestliže s tímto úmys-
lem zaměstnavatele vysloví 
souhlas také vyšší odboro-
vý orgán. Jenže - který vyš-
ší orgán? Pokud maji tvůrci 
návrhu na mysli okresní od-
borovou radu (a různé komen-
táře tomu nasvědčuji), nejde 
o nic jiného než o způsob, 
jimž tzv. normalizace poji-
šťovala prosazeni své vůle 
proti případným málo uvědo-
mělým a nedostatečně posluš-
ným závodním výborům. Sku-
tečná, poctivě míněná ochra-
na aktivních, a proto nepo-
hodlných funkcionářů by ztrá-
tu "imunity" měla svěřit 
pouze plénu odborové organi-
zace, bezprostředním voli-
čům funkcionáře, nikoli vzdá-
lené a především snadno ovla-
datelné okresní odborové 
radě. 
Do života našich závodů 

se má vrátit také šacováni 
zaměstnanců. Kontrola tašky 
a osobni prohlídka může být 
podle novelizovaného zákona 
prováděna nejen při odchodu, 
ale i při vstupu na praco-
viště, což snad nebylo ani, 
v prvních manufakturách. 
Opatření proti ^Mtoholu? 
Pravděpodobně, avšak v této 
široké formulaci také pří-
ležitost k politickému a 
dalšímu zneužívání. O lid-
ské důstojnosti ani nemluvě; 
představa "hospodáře na svém 
pracovišti" šacovaného na 
bráně naše demokratizátory 

sotva znepokojuje. 
Jedním ze základních cílů, 

které návrh novely programo-
vě sleduje, je zvýšeni auto-
rity vedoucích pracovníků 
a upevnění pracovní kázně. 
Snaha upevnit kázeň, při-
táhnout otěže a vložit je 
pevněji, do rukou hospodář-
ského vedení je považována 
za nezbytný předpoklad hospo-
dářské přestavby. Těm, kdo 
se po dvě desetiletí bráni 
jakékoli účelné změně, je 
jistě nejsrozumitelnějši 
a nejbližši. 

Nechci prohlašovat, že 
pracovní disciplina je vše-
obecně dobrá a že v jejím 
zlepšení nejsou zdroje vyš-
ší produkce, produktivity 
a kvality. Mohu však tvr-
dit spolu s každým, kdo 
se po léta zúčastňuje ho-

< spodářského života, nikoli 
nazíraného shora, ale denně 
prožívaného ve vlastním 
výrobním procesu, že pro-
blémy pořádku na pracoviš-
tích nejsou příčinou, ale 
přímým důsledkem nepořádků 
vyšších. Důsledkem nerozum-
ného systému, který plýtvá 
materiálními hodnotami stej-
ně jako myšlenkami. Odrazem 
sobectví podniků, které 
se snaží co nejvíce při-
jmout a co nejméně dát. 
Praktickým napodobením ve-
doucích pracovníků sledují-
cích především svůj prospěch 
a svůj klid. 
Málo využívaná pracovní 

doba stejně jako ledabylá 
práce snižuji objem a kva-
litu produkce, avšak dale-
ko větší ztráty plynou z 
chybného, lhostejného a 
byrokracii svázaného říze-
ni. Snadné je kritizovat 
zedníka, který sedí u piva. 
Instalovat pichací hodiny 
do dílen i do výzkumných 
ústavů a povýšit je na sám 

Á Í E Z 7 Á Í D R T Z 4 & 4 D M 7 P E L / Z 4 C E 
ďapadá mí, ¿estíi Záty yypástoyaný cvik áíst stnw-
zřčjmáí jen mezi řádky stranických a v Zádních pro-
hZááení, pZáwI, smJrntc, usnesení a 
taká zásad ncveíisace zákan^Mi práce není vZaatná 
jen tichým přt8t(n<pen%n na pcác&nJ samcz^ejmý /-akt, 
že tíkoZem pcHtichých oryám! je mít v páái ceZý 
gircRý přená žtuoča gpoZečncstt a řídit ha ve váech 
¿eho razmanitých vrstvách. Xdyž je totiž n^Káa 
poctivá pfeavěáJen, ie na nám závisí ^pZná vJechna 
apaíeáenaRá dání, pak si tahá nemůže aápxatit, 
aby v každá avá vátá a v haááám avám áchumeHtn 
nechtáZ "feáit" tah tracTm típZná váechna. Ten náháa 
pah nemůže mít amyaZ pra rczítácváni ta ha, ca je 
práva, ca práva může a nemůže, ca mohou a newhaK 
peníze a tržní vztahy, přímá řízení, maráHca a 
politika. Zdá ae mu nutný "kampZeamí pMatKp", 
háe by máZo být aáe váeha áabráha hanaíáeh. Jako 
když haáiáha a pejahem pekíi áart. Jinah by ai 
tatiž muaeZ připlatit, že drtivá vátáina vácí, 
hterá ae ve apaZeánaati áájí, přichází apantánná, 
padZe vyroatZých pravideZ a z^yhlaatí, pa apoZe-
hZivých drahách a zceZc bez jeha náaati, a že pra-
ta jeha ůZaha může být ¿en omezená. 4 že tudíž 
cahaíi míxvit, vyhZaáavat a uamárňovat znamená 
áotýhat ae ¿en ¿aaná vymezenáho, aZe záraveň ne-

zaatupiteZnáha poíe. Jenomže prává ¿aaná 'vymeze-
ní toho, kdo ¿e kdo a ca ¿e ca, veZmi chybí, a 
k^/by ta ¿aaná bylo, nebyla by ti^ba pereat^ky. 
Tah ae tedy padíve¿me, ca mezi támi řádky ¿e 

a a ca anad v zásadách naveZizace zákoniku prá-
ce akuteáná ¿de. ^eknáme rovnou, že zásady míří 
dobrým smárem. Jaou pohybem, ¿akkaíi neůpZným a 
nevyváženým, ze sváta /aZeáná udáZavaná ¿iatoty 
do 8váta, kde ee a ne¿iatatami zaáne paáítat ¿aka 
a /aktem živata. ^áichni, ¿ak ti, co ae po práci 
poptáva¿í, tak ti, ca avau práci náhomn nabize¿í, 
muae¿í mít prata co ne¿vátái vaZnaat, aby ae mo-
hZi podZe avá vZaatní kaZkuZace váem navým a pře-
dem neznámým /aktům haapodářakáho života ^pZynnZe 
přizpůaobovat. Padniky ¿aau tu prata, aby padni-
kaZy, a nikoZi proto, aby by Za ham chadit da prá-
ce. Ta ¿e naproato /undcčnentáZní vác. FpaZeánaati 
bndan ku proapáchu ¿ediná tím, že bndon vyrábát 
kvaHtní a ca ne¿^evná¿áí zbaží, prato i ¿e¿ich 
nákZady práce budou co ne¿nižáí. Musejí mít tedy 
vaZnaat nezamáatnávat kdekaha a pZatit dobře tomn, 
koho ae ¿im vypíácí pZatit. Zdá se, že prává taka-
vou voZnaat chce naveZizace zákaníku práce podni-
kem dát. Tak ¿e ta správná, tak ta má být a tak 
tomu v narmáZním svátá váude je. 'se na to 



V NOVÉM ZÁKONĚ 
princip přestavby umí každý 
hlupák. Podstatné pro kaž-
dou účelnou změnu ovšem 
je, aby mezi příchodem a 
odchodem probíhala cílevědo-
má, produktivní a všestranně 
efektivní činnost. 
Není dílna s věčnými pro-

stoji a špatnou produkci 
zrcadlem svého mistra a 
všech jeho nadřízených? 
Co dnes brání vedoucím pra-
covníkům vyžadovat kvalitu 
a odlišně hodnotit odlišné 
výkony? Nařizuje jim snad 
současný zákoník práce, 
aby si na pracovištích po-
nechávali neschopné lidi 
a lajdáky? Kde jsou ta dosa-
vadní pouta, která mu&í být 
rozbita zákonným posílením 
pravomoci? 
Autoři novely nás nepochy-

bně budou uklidňovat tvrze-
ním, že poctivý se nemá čeho 
bát. Opravdu nemá? Ani ten, 
jehož občanské odpovědnosti 
se příčí letité plýtvání 
nebo potlačováni možného 
výrobního efektu ve jménu 
klidu a zaručených prémií? 
Co s takovým kazimírem, kte-
rý potencionálně ohrožuje 
soudružský, dobře sehraný 
kolektiv? Až dosud mohl on 
i každý jiný bez vlastního 
souhlasu a bez práva na zas-
tání strávit měsíc na horší 
a hůř placené práci z důvo-
dů "nezbytné provozní potře-
by", kterou není třeba doka-
zovat. Nyní má zaměstnavatel 
možnost takto "potrestat" 
pracovníka ne na jeden, ale 

kdo musi zůstat, aby mohl vést masy! 

na dva měsíce. 
Snadněji budou lidé propou-

štěni z práce. Nejen lajdáci, 
těch se mohly závody zbavo-
vat i dosud (pokud za ně 
měly náhradu, což zákon stej-
ně nevyřeší). Snadněji se 
však dá vyštípat každý nepo-
hodlný rušitel vnitřního, 
tolik milovaného klidu. Kde 
najdou nekonformni, opravdu 
nově myslící lidé zastání? 
U odborů? Nebo u soudů, kte-
ré už dávno mají směrnici 
o posilování "pracovní káz-
ně"? Nebo potřebujeme pouze 
lidi poslušně podřízené, 
kteří konec konců dovedli 
naši ekonomiku tam, kde je? 

I když se o tom v programo-
vých zásadách navržené nove-
ly mluví, úprava zákoníku 
prakticky opomíjí odpověd-
nost vedoucích pracovníků. 
Dává jim větší práva, ale 
víc povinnosti od nich ne-
žádá. Přitom by se mnohé 
z těchto povinnosti měly 
promítnout i do oblasti 
pracovního práva. 

Za jednu z nejspornějších 
otázek zákoníku práce 
dosavadního i budoucího 

považuji délku pracovní 
doby. Snad s ohledem na 
pověst socialistické země 
nebo ve snaze vyhnout se 
kritice v Mezinárodni organi-
zaci práce je v zákonu ob-
sažena maximální hranice 
180 hodin přesčasové prá-
ce ročně na jednoho pra-
covníka. Ovšem, federální 
vláda v dohodě s Ostředni 
radou odborů má právo povo-
lit "na přechodnou dobu" 
práci přesčas i nad tuto 
hranici. Výsledkem je sku-
tečnost, trvající už dese-
tiletí: celá odvětví a ce-
lé profese vyžaduji od svých 
pracovníků pět nebo šest 
set i víc přesčasových ho-
din ročně. Pracovní místa, 

kde se dá dobře vydělat, 
kryjí se téměř beze zbyt-
ku s místy, kde běžná pra-
covní doba je víc než ilu-
zorní. Po pravdě řečeno, 
namnoze s ochotným souhla-
sem postižených. 
Když na to přijde, umě-

jí odbory statečně a zása-
dově čelit požadavkům svých 
členů, překračováni pra-
covní doby však toleruji, 
protože odpovídá zájmům 
výroby, a tedy (v jejich 
pojetí) i zájmům společ-
nosti. Spolu s ostatními 
istitucemi ted dokonce před-
kládají návrh, aby každý 
mohl vyměnit svou řádnou 
dovolenou za pracovní po-
měr v jiné organizaci. Dáv-
no teoreticky zavržené ex-
tenzívní hospodářství 
v daném případě prodlužo-
váni pracovní doby - má 
lidem pomoci k vyššímu ži-
votnímu standardu (někdy 
však bohužel i jen k ob-
staráni základních potřeb). 
Potrvá tato v podstatě aso-
ciální praxe, tato "pře-
chodná doba" ještě dlou-
ho? 
Opravdu nevím, kdo návrh 

novely vlastně připravo-
val. Odbory hodné svého 
jména by musely např. žá-
dat, aby pracovní doba pře-
sahující oněch 180 přesča-
sových hodin ročně bylá 
postavena zcela mimo zákon. 
Národohospodář je zase po-
vinen vidět skutečné pří-
činy nedostatků ve výrobě 
a neřešit je tím, že pos-
kytne větší pravomoc vedou-
cím vůči dělníkům. Jak ji 
využijí - pro pozitivní cí-
le nebo pro udrženi sta-
rých nešvarů? 

Riká se, že navržená no-
vela je jen prozatímní a 
že pro devadesátá léta je 
chystán zcela nový zákoník 
práce. Bude teprve v něm 
obsaženo, co už dneska mu-
síme vědět a také víme?^ 

Jiří Vančura 

Konečná piPtcház^ i K náa, není to sice žádná 8Zá-
va, aZe zapZaí pánMh. 

raká samotný námezdní pómár, na rezáťí od áohcáy 
o praveJenť práce nebo dohody o praoo^nť átnnoatt, 
je tK kv%Zi nejíačoíJ. M samotném jádrx Hámeadnť 
awZoKvy je ao^hZaa aamgsčnaHoe, že bxde dáZat to, 
jÍ8táže v roatimných mezích, co nn< žaměatnavateZ 
přikáže. Pří Roorátnaoí ^aiZí mnoha Zidí m^aí mít 
podnik volnoaí přt^azo^ač, protože nemaže být pře-
dem známá, co vJeohno b^de třeba udá Za t a do jaká 
<%nnoači by má Z být; aamJatnaneo zapojen. Taká tato 
yoíno8t ae v návrhu zákona podnikám aprávná zvy-
žxje. * 

Zvažovat rázná daZží, zejmána aootdZn^ ohíedy 
má amya^ teprve tehdy, když ae zásadná Kzná nezbyt-
ná vo^oat tízavťrač a rozvazovat pracovní pomár 
tak, jak obá atrany považuji pro aebe za nejvhod-
nájží. .Vezbyčnd je taká rozhodovací voZno8t jako 
elementární po&rínka dobráho hospodaření a voZ-
no8t p a d n i p ř í Koordinaci pracovního ^8ÍZÍ mno-
ha Zidí. Tyto ohZedy právná omezí voínoat jedná-
ní oboK atran z h^edíaKa rázných předvídatelných 
nežádoucích d%aZedM pro dr^ho^ stranu nebo třetí 
oaoby. Po<*ínaj6 možnou KjmoK na zdraví pracují-
cích a konče vymezením odpovádnoati za žhody, Kte-

rá podniku vznikZy nekvaZitní prací. Je dobrá, 
že prvním podezřelým xž není v záaadách noveZi-
zace zi8knchtivý podnikáteZ, nýbrž "lajdáci", "pří-
živníci" a ti, co chtájí "zneužívat aociáZní vymo-
ženoati". Vátáí rozhodovací voZnoat poříká v pra-
covních vztazích nnlže být ovžem nebezpečná, poná-
vadž je dnea mezi nimi ceZá řada monopoZistá. <4 
nebezpečná je táž to, že atát záatává i nadáZe 
pro veZkot< vátžin* povoZání rovnáž monopolním za-
máatnavateZem. X tonm aZe, aby ae zZepžiZa ceZd 
atr^ht^ra trhá, je třeba mnoha opatření jináho 
dr^hK - od záhoníkK práce Zze požadovat jen to, 
co aám m%že. 

Cechová ae tedy zdá, že ae dneání poZitická moc 
v roZi pracovního zákonodárce konečná pohwiZa amá-
rem k rovnovážnájžím^ hZediak^, která by v odvákám 
avár^ zamáatnavateZá a zamáetnancň máZa správná 
zaujímat. Sice jakoby ae ápatným svádomím, omZon-
vavá a trocha proviníZe, aZe přece opo^žtí pozici 
bojovnáho zaatánce "vykořisťovanýchkterou kdy-
8i hájiZa, protože ta protájáí - podnikateZaká 
- ae jí tehdy prostá netýkaZa, o ní byZo poata-
ráno. 

-ák-



MOSKEVSKÁ POUŤ R. REAGANA 
Ronald Reagan cestuje do 
Sovětského svazu poprvé 
na sklonku své politické 
dráhy. Ve věku, kdy pos-
toje ke světu se už sotva 
mění, prošel vývojem od 
proklínáni "říše zla" až 
k dohodám. Neni-li však 
už dnes setkáni Reagana 
s Gorbačovem žádnou zvlášt-
ní senzací, má na tom po-
díl zvrat v sovětské poli-
tice, osvobozené od geron-
tokratického úpadku a tou-
žící vymanit se z umrtvu-
jiciho objeti stalinského 
systému, který se ještě 
nedávno, v jakkoli modifi-
kované a bezzubějši podobě, 
zdál být ne-li věčný, pak 
určitě nezměnitelný pro 
příštích dvacet či pade-
sát let. 

Snad nejdůležitějši je 
tedy odpařování ideologic-
ké mlhy, bránicí na obou 
stranách věcnému posouze-
ni agendy. Těžko ovšem dnes 
předpokládat, které dohody 
se podaři do konce května 
připravit. Smlouvě o ome-
zeni strategických zbrani 
na polovinu zatím nebráni 
tolik strategická obranná 
iniciativa, jako tzv. "slic-
kums", křižující rakety 
vypouštěné z moře. Jsou 
malé, poměrně levné, velmi 
přesné, nízko letící, a 
tudíž u vojáků velmi oblí-
bené. Dříve stačilo americ-
kým vyjednavačům k pohřbe-
ni dohod vznést otázku in-
spekce. Dnes se často ob-
racejí role. Dosud nezvyk-
nuvši si američtí důstoj-
nici jsou na rozpacích, 
mají-li uvítat sovětské 
kontroly na svých ponor-
kách. Ale jak stanovit stro-
py a jak je jinak kontro-
lovat, když mohou nést ja-
derné i konvenčni hlavice? 

"Svět byl bezpečnější," 
říká dlouholetý americký 
vyjednavač, "když jste se 
mohli spolehnout na zcela 

StaHn v Gori 

jisté 'něť, ovšem spolehli-
vější pro vyjednavače, kte-
ří si nemuseli lámat hlavu 
promýšlením argumentů!" Při 
současných jednáních je te-
dy méně důležité, kdy bude 
dosaženo dohody; podstat-
ná je jejich stále serióz-
nější atmosféra, Projevuje 
se i v oboustranném vědomi, 
že omezovat útočné zbraně 
není dobře možné bez rozhod-
nuti o budoucnosti obranných 
systémů. A také pochopeni, 
že zbrojní závody vyčerpá-
vají sovětskou i americkou 
ekonomiku. 
- Nový je i přistup k míst-
ním konfliktům, o čemž svěd-
čí sovětské rozhodnuti stáh-
nout se z Afghánistánu, 
který je přirovnáván k americ-
ké .zkušenosti ve Vietnamu. 
Jelikož se tu Sovětský svaz 
stahuje z cizí země, do 
níž vstoupil proti vůli jejího 
obyvatelstva, je Afghánis-
tán také zkouškou, která 
prověřuje možnost změnit 
Sovětský svaz z "vlasti re-
voluce", kterou už dávno 
není ani ve vědomi svých 
stoupenců, ve stát, fungu-
jící jako jeden z normál-
ních partnerů ve světovém 
společenství. Jako kdysi 
Američanům, tak také Moskvě 
jde už dnes realisticky hlav-
ně o to, aby dosavadní tra-
gédii neumocnily po jejich 
odchodu nové masakry stati-
síců lidi. 
To vše a mnohé jiné otázky 

bude veřejnosti zakrývat 
jistě velkolepé televizní 
divadlo moskevského vrchol-
ného setkání. Aby z posled-
ní Reaganovy poutě nezbylo 
jen ono, bude to vyžadovat 
nejen trpělivé odklizeni 
jednoho smítka za druhým, 
ale také hledáni perspekti-
vy, k čemu se má nakonec 
dospět. Takovou perspekti-
vou by ovšem neměl být bez-
jaderný nebo odzbrojený svět 
sám o sobě. Má-li být tako-

vý svět alespoň pracovní 
utopii, vyžaduje to společ-
nou formulaci a stejný vý-
klad určitých základních 
pojmů. Tomu slouží předev-
ším ona část jednáni, o 
niž se u nás informuje vždy 
nejméně a která se označu-
je za "projednání lidských 
práv a humanitárních otá-
zek". I když takové sjed-
nocováni postojů bude nut-
ně dlouhodobý proces, mů-
že začít téměř okamžitě 
konkrétními dohodami o ales-
poň některých, snadno a 
pro všechny viditelně kon-
trolovatelných aspektech. 
Nemusely by se dotýkat ani 
ideologických, tím méně 
bezpečnostních pozic vlád-
noucích establishmentú. 
Již mnohokrát jsme opa-

kovali, že zřetelným a psy-
chologicky povzbudivým zá-
vazkem vlád by bylo zruše-
ní cestovních omezení ve 
všech zemích, které podep-
saly helsinské dohody. Žád-
ná země by neměla mít prá-
vo omezovat výjezdy svých 
občanů, přičemž by si ale 
státy zachovaly právo re-
gulovat délku pobytu cizin-
ců na svém území napří-
klad neudělením či omeze-
ním pracovního povoleni. 
Jsou však možné shody i 
o širších otázkách, napří-
klad o zákazu vojenské in-
tervence v cizích zemích 
nebo o jasných mezinárod-
ních pravidlech společného 
boje proti terorismu. 

Jiří Dienstbier 

Zatiwca MosKva g!av?K?ačná renaMítííHMld e&éít 
veZkých stcItnsKých prpceaJ, se nezmiňuje 
o tam, že by mčZa byt v Cari aavfeyM StaZinava 
/mizetim, kter<? vitá áva až pčt ti8ic návžtčvnikú 
áennč. 
ďeáávna si jeáen čtenář na stránkách maskevs-

káho týáeniku <%oňak stčžavaZ na čohočo 
wn<zea; "Jaká sZavnostni fráze pramMej^ prKvoá-
ci tahata veZkaZepáha muzea * SčaHxa-
vy sochy/ Aeni ta urážka pamáč^y ¿¿862% sKvJZýah 
<á4ch%, která FíaHn abčtavaZ?" 4 čtenář chtčZ, 
aby tato muzeum by Za zrněna. 
Diskuse nemčZa žááný výsZeáek. Fačayra/tg, nej-

r&snčjži áa&MngMty a přetýnčty v raagáhžýah sáZech 
m^zea přibZižuji jeánatZivá etapy skvčZá živat-
ni áráhy Jase/a Vt88aríawot<5g DžuyažviZiha. Jsou 
tu jeha vysvčáčeni, /ača^i-a/tč uprostřeá apaZn-
žák%, pitmJ veráe, Ja^Žady a prvnim 3at<?gnť za 
cara^ha režtmu. By Z zatčen seánKrát a pa8Íán áa 
oyhranetvť, z nčhaž se mu áest^rát paáařiZa utá-
ci, vyprávi mZaáý pr%vaJce. 

Za nábaŽM<?ha ticha pracházime o áapravaán nčka-
Zika (MatajnťM a jejich svátečná oblených 
a áčti áo ár^háho aáZu, káe jsa:/ památRy na abáa-
bi RaícRtivtzaaá. "Ta byZ tčžký baj pra naži atra-

nu", přtznávd cuánJ pr^va&?e. 
Paatt^ptm, FtaHn veáZe AřaZatava a mZaááha Cramy-

ka, teháejžiha vysZancc ve Fpajcn^ch sMtcch. Pera, 
jimž paáepsaZ Jaít8^ áahaáy. Xopie dekrete z 27. 
června jimž mu byZ uáčZen tituZ yeneraZi-
ssima. FtaZinava syna z prvn<ha wanáeZatvť 
JaR^ba, který paáZ áa zajetť v race J^í. W t Z e r 
mt< nabťJZ výmčnu, aZe FtaZtn aíiTřitZ, nebo^ vžech-
ny 8avJtaR^ á^ti byZy jeho syny." 
//a kanct prohZťJky maíý adŽ v Je ta pa-

rxítnťk z bťíáha mramarK a ^ranátav^ha pZyJe. 
jeJna /atayra/íe, ani je^en ¿fa^Mwent nepftpamťna-* 
jť zZaJiny c teror, který nynť Moskva pranýřuje. 
Pat4ze v rahn jeJná wM^8tna8tt pâ f 8kZem ^aneaení 
tí8třeííniha výbore atrany z JO. června J956 a kaZ-
tN aaabnaatí. 

"PahZed Cr^zťnc^ na StaZtna je veZw aZaíitý," 
jeíien nacíanaZt8ttcký inteZekt^dZ v ybtZi-

ai. "JnteZt^ence ha zavrhuje, prataže a^raánč tr-
pJZa. M Zetech aá zahyn*Za ve včznt-
cťch a táborech čtyři sta tiaic Crt<zťnct!, teířy 
JJ pracent abyvateZ. 4 Ze abyčejni Zi^á maji pri-
witivnájái reakce, ¿¿bi se jim, že Cr^zingc vZJ-
JZ třicet Zet." 

("Zkrácený překZaá z /ranca^zsk^ha áenik^ ¿e/A?n-
áe z března kancem března přines Za agen-
tura Re^ter zprávu, že rf̂ zeum byZa áačasnč uzavře-
na "za ííčeZen oprav". ̂  



Bezvýchodný 
btízký východ ? 

Ve Spojených státech se 
budou letos konat prezident-
ské volby. Bývá zde zvykem, 
že odcházející administra-
tiva sepisuje dokument (ří-
ká se mu memorandum doro-
zuměni) , který zavazuje 
i budoucího prezidenta a 
jeho vládu v dosavadní do-
hodnuté politické linii. 
O tomto dokumentu se v před-
volební kampani doví veřej-
nost jen málokdy. Letos 
se stalo něco zcela mimo-
řádného, když izraelský 
ministr zahraničí * Pereš 
během návštěvy ve Washin-
gtonu otevřeně prohlásil, 
že mu americký president 
Reagan nabídl, že i budou-
cí administrativa bude po-
kračovat v dosavadní eko-
nomické a vojenské pomoci 
Izraeli, pokud izraelská 
vláda přijme myšlenku me-
zinárodní mírové konferen-
ce. Tento jednoznačný zá-
vazek byl přijat v době, 
kdy nejen americké veřej-
né mínění, televize a tisk, 
ale i oficiální činitelé 
USA dávají jasně najevo 
nesouhlas s brutálními 
zásahy ozbrojených sil na 
okupovaných územích. Výra-
zem těchto názorů je kari-
katura, která vyšla v In-
ternational Herald Tribu-
ne: Davidovu hvězdu, ofi-
ciální symbol státu Izra-
el, tvoři šest samopalů, 
střílejících do demostru-
jících na okupovaných úze-
mích. V přeneseném slova 
smyslu pálí i po všech, 
kteří se domnívají, že do-
zrává čas k mezinárodnímu 
jednáni o míru pro Blízký 
východ. Takový názor mají 
dnes i přátelé Izraele, 
mimochodem i představite-
lé amerických židovských 
organizací. 

Také v Izraeli budou le-
tos volby, v nichž se roz-
hodne o tom, kdo bude mít 
parlamentní většinu a vy-
tvoří vládu. Soupeří pra-
vicová strana Likud, kte-
rá se staví proti jakému-
koli jednání o okupovaných 
územích a souhlasí s nej-
tvrdšim postupem proti Pa-
lestincům, a Strana práce, 
která myšlenku mezinárodni 
konference o Blízkém výcho-
du a priori neodmítá. Někte-
ří její členové dokonce sou-
dí, že budoucnosti Izraele 
by posloužilo vyměnit mír 
za určitá obsazená území. 
Minulé střetnutí dopadlo 
nerozhodně a obě strany by-
ly nuceny sestavit kabinet 
"velké koalice", který je 
ovšem velmi nesourodý. Je 
nesnadné odhadnout, komu 
v předvolební kampani pro-
spěje současná výbušná si-

tuace na obsazených územích. 
Mezi odborníky se objevil 
názor, že nesmiřitelný po-
stoj vůči palestinským de-
monstrantům může straně Li-
kud nejen získat hlasy kraj-
ní pravice a nových osadní-
ků, ale i středních vrstev, 
které považují tvrdou odpla-
tu za základ politiky Izra-
ele. 

Demonstrace na okupovaném 
břehu Jordánu a v pásmu Ga-
za vytvořily v této oblasti 
novou situaci, která může 
mít nepředvídatelné násled-
ky. Vyvolali je mladí Pale-
stinci, spontánně a zpočát-
ku bez vědomí Organizace 
pro osvobozeni Palestiny 
(OOP). Zdá se, že nešlo o 
akci, kterou by OOP předem 
pečlivě připravila. Nespou-

taná živelnost, nesporné 
pohrdáni vlastními životy 
a rozhořčeni mladých Pale-
stinců zapůsobily na světo-
vé veřejné míněni. Na scéně 
se objevily televizní štáby 
a celý svět mohl vidět, v 
jakých podmínkách žiji Pale-
stinci, a být svědkem bruta-
lity izraelských okupačních 
jednotek. Tito mladí lidé 
se sice hlásí k OOP (jejich 
prudká reakce na zprávu o 
zavražděni Abu Džiháda to 
znovu dokázala), ale postu-
puji víceméně živelně a pa-
trně nikoli vždy podle poky-
nů OOP, která se v dalších 
fázích snažila hnuti ovlád-
nout. Je to ovšem spiše 
projev masového zoufalství 
než zrevolucionizováni 
lidových mas. A masové 
zoufalství může mít tragické 
následky. 
To byl zřejmě jeden z 

důvodů, proč tak často ce-
stuje na Blízký východ ame-
rický státní tajemník Shu-
ltz. Kromě toho je prezi-
dent Reagan nespokojen s 
tím, že na Blízkém východě 
zaznamenaly USA během je-
ho funkčního období jen 
velmi málo úspěchů. Chtěl 
by odejit z Bílého domu 
jako politik míru, dorozu-
měni a významných dohod. 
A tak jezdí Shultz z jedné 
země do druhé se svým plá-
nem. Jeho podstatou je svo-
láni mezinárodní konferen-
ce o Blízkém východě za 
účasti pěti stálých členů 
Rady bezpečnosti, po níž 
by měly následovat přímé 
rozhovory o prozatimnim 
urovnání mezi Izraelem a 
společnou jordánsko-pale-
stinskou delegaci. Palestin-
cům žijícím na obsazených 
územích by měla být uděle-
na široká autonomie. Časo-
vý rozvrh plánu - přímá 
jednáni měla začít už 1. 
května - byl ovšem zcela 
nereálný. Žádná ze zúčast-
něných zemi neřekla jasné 
ano a OOP pochopitelně vý-
slovně návrh zamítla. Bě-
hem Shultzovy návštěvy se 
palestinské demonstrace 
vystupňovaly. Mnozí komen-
tátoři dospěli k názoru, 
že situace je naprosto bez-
východná. 

Důvodů k pesimismu je 
skutečně více než dost, 
ale nemělo by se přehlí-
žet, že určitý posun přece 
jen nastal. Stanoviska Jor-
dánská, Saúdské Arábie, 
Egypta a dokonce i Sýrie 
se vzdaluji od jednoznač-
ných postojů OOP a hleda-
jí ovšem z různých pozic 
a důvodů - kompromisní ře-
šeni. Některé z těchto zemí 
maji vlastni zkušenosti 
s palestinskými jednotka-
mi, které kdysi působily 
na jejich území. Jiné, jako 
Sýrie, chtějí palestinské 
hnuti ovládnout. Proto také 
tyto země nesouhlasí bez-
výhradně s konfrontačním 
postupem mladých Palestinců 
na obsazeném území. Při hle-
dání nutných kompromisů bude 
mít pravděpodobně velkou 
váhu SSSR. Jeho oficiální 
stanoviska jsou samozřejmě 
známa, ale málo se ví o Gor-
bačovově tiché diplomacii 
v této oblasti. V rozhovoru 
s Arafátem Gorbačov nedávno 
řekl, že i na Blízkém výcho-
dě by se měly uplatnit no-
vé vztahy, které zavládly 
ve světě. Dokázaly svou účin-
nost jinde, proč by se jich 
nemohlo použít na Blízkém 
východě? Možná, že se osvěd-
čí, ale bude to asi trochu 
déle trvat. -mp-



Rehabilitace po polsku 
Měla to být velká událost, 
úřady udržovaly napětí zá-
měrnými indiskrecemi. By-
lo zřejmé, že si od očekáva-
ného slibuji zlepšeni svého 
obrazu venku i doma. Jak 
už tomu však v podobných 
případech bývá, hóra porodi-
la myš. 
Letos v březnu vzpomína-

lo Polsko dvacátého výročí 
studentských nepokojů. Ořa-
dy jej chtěly využit k.pře-
hodnoceni tehdejších událo-
sti, zejména ke kritickému 
zhodnoceni oficiálně inspi-
rované (přinejmenším části 
tehdejšího stranického ve-
deni) antisemitské vlny, 
která se na jaře roku 1968 
přehnala Polskem. Ve stranic-
kém listu Trybuna Ludu vy-
šel 2. března 1988 obsáhlý 
text (jeden a půl strany 
formátu Rudého práva) nade-
psaný Březen 1968 s novou 
oficiální verzi tehdejších 
události. Když se však 8. 
března vydali studenti var-
šavské univerzity po vzpomín-
kovém shromáždění v areálu 
školy k nedalekému Mickie-
wiczovu pomníku, zaútočila 
na ně policie stejně tvrdě 
jako na jejich kolegy před 
dvaceti lety. Podobné scé-
ny se odehrávaly toho dne 
i v jiných polských vysoko-
školských městech. A tak 
místo sblíženi moci s veřej-
nosti, o němž snad někdo 
uvažoval, staly se letošní 
březnové události jen dal-
ším bodem v sérii společen-
ských konfliktů, na něž 
je polská poválečná histo-
rie tak bohatá. Jako takové 
by stály za pouhé stručné 
zaznamenáni nebýt toho, 
že přehodnocováni minulé 
politiky je i u nás v této 
chvili aktuální. Polské 
straně se to tentokrát zřej-
mě nepovedlo. Proč? 

Připomeňme si stručně, 
co se v Polsku před dvaceti 
lety stalo. Tehdejší udá-
losti probíhaly ve dvou 
rovinách. První představo-
val narůstající konflikt 
mezi tvůrčí inteligenci a 
vedením strany. Ten vyvrcho-
lil 8. března 1968 shromáždě-
ním na dvoře varšavské uni-
verzity, které bylo svoláno 
na protest proti staženi 
Mickiewiczových Dziadú ze 
scény Národního divadla. 
Shromážděni bylo rozehnáno 
policii, stovky lidi byly 
zatčeny, později odsouzeny 
a vyloučeny z vysokých škol. 
Druhou rovinou byl mocenský 
zápas ve vedeni PSDS, který 
dal studentským nepokojům 
novou dimenzi. V roce 1968 
prožívalo Polsko konec éry 
W. Gomulky, který se v roce 
1956 triumfálně vrátil do 
čela strany a s jehož osobou 
mnozí spojovali naděje na 
tolik potřebné reformy. Ty 
se bohužel nesplnily a vše-
obecné rozčarováni bylo tím 
trpči. 0 moc se začala ener-

1970, 
proti 
1976, 
srpnu 

gicky ucházet nová skupina 
vedená tehdejším ministrem 
vnitra M. Moczarem, která 
se nechtěla vrátit k progra-
mu reforem, ale naopak posí-
lit autoritativní rysy reži-
mu. Moczarovci byli silně 
nacionalističtí a nakonec 
vyrukovali s antisemitismem. 
Využili faktu, že mnozi stu-
dentští předáci pocházeli 
ze známých židovských rodin. 
V Polsku začal hon na 2idy 
ve straně, v úřadech a na 
školách. v důsledku toho 
patnáct tisíc židů z Polska 
emigrovalo. 

Antisemitský ráz události 
z března 1968 pošramotil 
obraz Polska ve světě. Ja-
ruzelského vedeni by to 
rádo napravilo. Potřebuje 
zahraniční pomoc, aby se 
země dostala z hospodářské 
krize, v niž se zmítá už 
od konce 70. let. Polsko 
dosud nepřekonalo základní 
ekonomické ukazatele z roku 
1978. Jaruzelski přitom 
chce pokračovat ve velmi 
mírné vnitřní liberalizaci. 
Oba tyto cíle tedy sledovalo 
přehodnocení březnových 
události roku 1968, přičemž 
ten první cíl byl pro Varšavu 
hlavní. 

Proč se to nepodařilo? 
Jednou z příčin je polovi-
čatost, s jakou bylo hodno-
ceni provedeno. Pramení 
to z poměrů ve vedeni PSDS, 
kde vedle umírněného refor-
mního křídla stále přežívá 
křídlo konzervativní. Oso-
by spjaté s antisemitskou 
kampaní z roku 1968 stále 
hrají důležitou roli. Pro-
to je text tak opatrný, 
proto ony neustálé pouka-
zy na objektivní příčiny 
(celková mezinárodni situa-
ce v roce 1968, vliv zahra-
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nični propagandy a působe-
ní vnitřního nepřítele), 
které bránily tehdejšímu 
vedení strany zaujmout správ-
ný postoj. Druhá příčina 
neúspěchu tkvi pak ve stavu 
nynější polské společnosti, 
jejíž aspirace jdou mnohem 
dál, než to, co je ochoten 
poskytnout Jaruzelski. Ne-
zapomínejme, že mezi břez-
nem 1968 a dneškem prožilo 
Polsko nepokoje na balt-
ském pobřeží v prosinci 

dělnické protesty 
zdražováni v červnu 
vznik Solidarity v 
1980 a vyhlášeni vý-

jimečného stavu v prosinci 
1981. To všechno se muselo 
promítnout do vědomi polské 
společnosti, která se pros-
tě nemůže spokojit s opoždě-
ným přiznáním moci, že hon 
na Židy nemá nic společného 
s marxismem. V Polsku je 
dnes na pořadu dne zřejmá 
legalizace faktického plu-
ralismu, který si právo 
na existenci už vybojoval. 
Ve světle této skutečnosti 
působí vysvětleni z Trybuny 
Ludu těžkopádně a zastarale. 
Gorbačov v SSSR to má 

snazší. Jeho projekt refo-
rem je tam pokládán za dost 
radikální. Proto .i jeho 
přehodnocování minulosti 
působí věrohodněji. Z obou 
zkušenosti, polské i sovět-
ské, lze tedy formulovat 
obecnější závěr: revize 
minulé politiky komunistic-
ké strany má naději na úspěch 
jen tehdy, je-li skutečně 
a upřímně spojena se snahou 
o pozitivní překonáni dané-
ho stavu, kterou daná společ-
nost pokládá za dostatečně 
radikální. Tato podmínka 
v Polsku z různých důvodů 
splněna nebyla, a proto vše 
muselo dopadnout tak, jak 
to nakonec dopadlo. 

František Horský 

"Sžovo Xa%n m^si být taáy na 
p%dě poíshá SHáwyny vyřčeno, 
yy žádaje to čest poía^Ao náro-
da, jeho nničednicKá oâ Jy za po-

váHy. yysIoVKji jmáno 
Xatyn v že povolaná 
vMdni se pcaůarajť o to, 
aby uáechxz/ oh^nostt tý&ajťcť 
se Xatynti byíy co nejrychleji, 
do híotiMy a se smysŽem pro prav-
da c&¿aem?ny. Je třeba objasnit 
i ceíý propZečeneo záležitosti 
spojených s paktem Ribbentrop-
MoKotov z 23. srpna 1933 i se 
vžemi tragiclcýnři . dás^dhy pro 
Polsko po 17. záři 1339, s áepor-
továnim mnoha tisic% PoMhá na 
Sibiř, hter¿ probiha^ až do ro-
bi 1941. f táto snámovná jsoK 
osoby, hterá deportace osobná 
pocitiíy," prohMsií 19. břez-
na v sejmová rozpraví o poíshá 
zahraniční poíitice posíanec pro-
cesor #yszaří% Benáer fbez stranic-
ká přisítižnostij. 
"y předvečer osZav 79. výroči 

obnoveni nezávisícsti PoKsha se 
nn<sime zeptat, jahá bŷ y vázeň-
ská osuáy mistopředsedy poíshá 

víády Jana StanisZava JankoHská-
ho, veíitele 4nniji krajoHej ge-
nerála íeopoMa OhKÍich¿ho, mi-
nistra Stanis&ava JastikieMicze. 
Xde jsoK jejich hroby? Xdyž gías-
nosí, tah ŷ asnosč. MZuvme taáy 
ve snámovná i o táto národni tra-
yádii, niháo jiný to za nás nê -
čini. Misime být várohodni v očich 
dosud žijicich svčdM dájin, v 
očich nažich dčti i v?M<k%. Stali-
novy a Sériový represáíie a zlo-
činy zasáhly obě naže spo!e<?noeti, 
sovátshoM i po^kox. 4pe&<ji pro-
to na koŽeyy historihy ve smiže-
ná poísko-sovátská howrísi, která 
má oásčranit biZá mista v nažich 
vzájemných vztazich; Pospážtč 
si, nároá od vás očekává objasně-
ni katynskáho zločinu." 
Projev pro/esora #. Fenáera 

otiskí orgán PSDS Trybuna LtidM 
12. až 13. března 1999. Povedeme 
si představit náco podobnáho v 
naáem federdlnim shromdždáni? 
Xe smižená požsko-sovátshá k<%?isi 
historiků se ježtá vrátime obsaž-
nájžim ČZánkem v jednom z přižtich 
čiseí. 



MAF!E V SOVĚTSKÉM UZBEKtSTÁNU 

"Byla to skutečná mafie," 
říká sovětský Sherlock Hol-
mes, vlastním jménem Telman 
Gdljan, který už pět let 
vyšetřuje neuvěřitelné zlo-
činy v Uzbekistánu. Miliar-
dy rublů byly při nich roz-
kradeny. V tajných úkrytech, 
odhalených, když už bylo 
zřejmé, že Gdljan a jeho 
vyšetřující skupina se ne-
dá zastrašit ani podpla-
tit (marně mu nabiáeli mi-
lióny rublů), byly zazděny 
či zakopány metráky zlata, 
kila briliantů, bedny pl-
né storublových bankovek, 
japonská videa, drahé ra-
dioaparatury... 

"Bylo jen málo stranic-
kých tajemníků a funkcio-
nářů ze sovětské admini-
strativy, kteří nekradli," 
řekl Gdljan. Podařilo se 
mu rozmotat to klubko jen 
proto, že od samého začát-
ku tušil, do čeho se dos-
tal, a byl nesmírně opatr-
ný. Když v noci zatýkal 
prvního tajemníka oblast-
ního výboru strany Karimo-
va z Buchary, zachránil 
si život tím, že hned za 
rohem změnil číslo vozu, 
kterým ho odvážel. Neboť 
uzbecká mafie měla prsty 
všude. Letiště nedovolova-
la jeho letounu přistát. 
Na jedné rozjezdové plo-
še bylo nataženo ocelové 
lano. Gdljan musel zavolat 
na pomoc vojenské vrtulní-
ky, které ho všude dopro-
vázely. 
V čele této mafie byl 

bývalý první tajemník Ov 
KS Uzbekistánu Rašidov. 
Pro něho a jeho ̂  ochránce 
Leonida Brežněva byly v 
Buchaře odlity busty z ry-
zího zlata. Pro oba byly 
tamtéž zhotoveny "emirov-
ské" perziánové pláště zla-
tem vyšívané a velké portré-
ty "tradiční slávy" - tvář 
ze zlata vytepaná do kara-
kulu. Manžel Brežněvovy 
dcery Galiny, bývalý první 
náměstek ministra vnitra 

Curbanov, bral jen skrom-
nější úplatky kolem deseti 
tisíc rublů. Celková bilan-
ce ještě není zdaleka uzav-
řena. 

Zatím bylo zveřejněno, 
že Gdljan zatkl pro úplat-
kářství čtyři tajemníky Ov 
KS Uzbekistánu, místopředse-
du prezidia Nejvyššího sově-
tu, sedm prvních tajemníků 
oblastních výborů strany, 
řadu okresních a městských 
strahických šéfů, uzbeckého 
ministra vnitra a tři jeho 
náměstky i osm krajských 
šéfů správy ministerstva 
ynitra této republiky. Ně-
kteří z nich stačili včas 
spáchat sebevraždu. Mezi 
nimi ministr vnitra Erga-
šev a první tajemník oblast-
ního výboru strany v Chore-
zmu Gairov. Zena chorezmské-
ho šéfa vykřikovala: "Mému 
muži, když ještě pracoval 
v bývalé oblasti, říkali 
kaškadarjinský Lenini" Ka-
škadarjinský Lenin věděl, 
co se sluší, nestřílel se, 
ani se netrávil. Hrdě a podle 
tradice se pokusil o sebe-
vraždu kindžálem. Před zra-
ky rodinných příslušníků 
si stačil zasadit třináct 
ran! Někteří ze zatýkaných 
se však stále nevzdávali 
naděje. Bucharský obchodní 
magnát Kudrov křičel: "Mne 
chcete zavřít? Tak zavřete! 
Za dva milióny rublů se snad-
no dostanu ven!" Mýlil se, 
zastřelili ho spolu s Kari-
movem. Nejslavnějši z uzbec-
kých mafiánů Adylov zuřivě 
řval na vyšetřovatele: "Ted 
zavíráte vy nás. Počkejte 
patnáct let! Pak zlikviduju 
zase já vás, i vaše děti 
zničím! Na tohle mi vždycky 
moje milióny zbudou!" 

Otřesné je, že ani dnes 
normální smrtelnici nevěří 
v konec uzbecké mafie a spra-
vedlivý trest. Komsomolska-
ja pravda přiznává: "Lidé 
v Uzbekistánu si už odvy-
kli věřit pravdě. Prostě 
příliš dlouho byla nepravda 
normou." Kdo nechtěl dát 
úplatek, třeba ředitel pod-

niku či předseda kolchozu, 
musel u zdi s rukama nahoře 
držet těžké předměty a dívat 
se do hlavně revolveru, 
až povolil. Lidé pracovali 
třeba půl roku na polích 
bezplatně a nedostávalo 
se jim odvahy postěžovat 
si (viz Moskovskije novos-
ti z 3.4.1988). 
Uzbecká mafie pracovala 

i za hranicemi republiky. 
Celá sovětská Střední Asie 
byla a dosud je ve hře. 
Metastázy feudálního vzta-
hu vrchnosti k poddaným 
prorostly všechny jižní 
republiky - Turkménii, Tá-
džikistán, Kirgizii i Kaza-
chstán. Zde si "papaláši" 
stále stavějí přepychová 
sídla. Dolehne i k nim ti-
tulek z moskevských novin: 
"Už je nebaví hrát si na 
perestrojku?" 
Jak nevzpomenout na kníž-

ku Egona Ervina Kische "Asie 
od základu změněná". Mý-
lil ses, zuřivý reportére, 
šlo spíše o výměnu než změ-
nu! Předsedkyně svazu žen 
v Turkménii píše v novi-. 
nách: "Co říci tomu, že 
se opět ženy nejen prodáva-
jí, ale kupuji?" 
0 zoufalé sociální situa-

ci v Uzbekistánu svědčí 
vzrůstající počet sebevražd 
mladých žen a dívek. A aby 
-bylo zřejmé, že jde o pro-
testní sebevraždy, volí 
odpovídající formu. Jen 
v roce 1986 a jen v Uzbeki-
stánu se polilo benzínem 
a upálilo dvě stě sedmde-
sát žen a dívek, aby uniklo 
nuceným sňatkům. Nemylme 
se, mezi pozlacenými bustami 
všemocných tajemníků a živý-
mi pochodněmi je úzká souvi-
slost, jedno by nemohlo 
existovat bez druhého. Jak 
hluboká musí být beznaděj 
lidí, kteří maji pocit, 
že není úniku ze spárů tyra-
nie! Kolik živých pochodní 
ještě vzplane, aby posvíti-
lo na cestu perestrojce 
a glasnosti ve Střední Asii? 

-jp-

Skupina vyšetřovatelů a část zabaveného pokladu 



moci peněz, budeme mit dnes 
výhrady, musíme ocenit je-
jich sdělnost, vzhledem 
k němému formalismu větši-
ny současných návrhů. 

- vk -

K článku "Chudinka Staroměstská 
radnice" z dubnového čísla LN: 

Ještě dvakrát radnice 
- Výsledky, poslední soutěže k celé akci vzbudil způsob 
na dostavbu Staroměstské hodnoceni soutěže. Oceněné 
radnice nepochybně proká- návrhy ukazují až dojemnou 
zaly, že úkol je to opravdu jednotu a neváhající vkus 
mimořádně složitý, nicméně celé odborné poroty. Je vel-
hlavni důvody celkového mi snadné rekonstruovat je-
neúspěchu soutěže nutno jí složeni jako skupinu dú-
hledat mimo oblasti tvůrčí stojných funkcionářů, kteří 
architektury samé. Spočívá- vystudovali architekturu 
jí jednak v nedostatečně v padesátých letech, v šede-
připraveném zadání úkolů, sátých letech se snad ještě 
jednak v neprofesionál- věnovali projektové práci 
ním způsobu posuzováni. a od té doby jim důležité 
Myslím, že nepřekonatel- úkoly zabraňují všimnout 

ným nedostatkem bylo ne- si, že se architektura stá-
jasné určení ideové náplně le ještě vyvíjí. Ze dokonce 
dostavby. Město není estetic- uskutečnila jeden ze svých 
ká kategorie, nýbrž živý rozhodujících historických 
organismus, ve kterém otáz- kroků. Ze se sklenul vývojo-
ka správy, společenských vý oblouk, který ve dvacá-
a kulturních funkci jsou tých letech započal svou 
reálnými prvky městské struk- cestu důvěrou v čistou kon-
tury. Jistěže je možné je strukčni formu, vírou, že 
zlehčovat, ironizovat, pře- samotná existence funkčně 
tvářet, ale teprve tehdy, a materiálově logického tva-
když existuji. Právě tak ru je zárukou podstatných 
jen architektura může dát obsahů. Tento, na svém po-
většině těchto prvků tvář čátku historicky opodstatně-
a konkrétní podobu, ale ný trend se v šedesátých 
tam, kde tyto prvky neexi- letech vyprázdnil. Dnes, 
stuji, kde stoji v základu hledíme na hru skleněných 
úkolu jen neurčitý pocit ploch a betonových linii 
nutnosti "dotvořit náměstí", a pokud žasneme, tak jen 
když už bylo všechno kolem úzkostným poznáním, jak prá-
tak pěkně natřeno, tam ar- zdná je tato skořápka. Áčko-
chitektura konči. Je-li liv i u nás existuji výmluv--
úkolem vytvořit na konkrét- ná svědectví o této histo-
nim místě něco mezi radni- rické zkušenosti, porotci 
ci, hospodou a výstavním vůbec nevzali na vědomi, 
sálem, pak je architektovi že architektura již v šede-
dána tvůrčí příležitost sátých letech znovu pochopi-
k zajímavému formálnímu la, že nemusí nutně být jen 
a estetickému cvičeni, niko- chladnou objektivní formál-
liv však k opravdové tvor- ni strukturou, nýbrž že mú-
bě. Výstava tuto starou že také vyprávět spoluobča-
zkušenost stoprocentně po- núm podstatné věci o nich 
tvrdila. Zdrcující většina samých, o jejich městě a ' 
návrhů představovala tako- jejich době. Tak jako vyprá-
vé seminární cvičení, v ví palác Kinských o intim-
němž se kombinuji objemy, nich radostech hravé rokoko-
obrysy, tvarová a materiá- vé společnosti, průčelí Týn-
lová struktura průčelí s ské školy o úsilí českého 
větší či menší mírou in- renesančního měšťanstva dát 
vence, citlivosti k okolí svému životu pevný a přiro-
a svobody. Nová hodnota zený řád, dosud srozumitel-
je však zpravidla cítěna né příběhy vyprávějí barokní 
jen formálně a velmi neur- domy jižní fronty a jiné 
čitě. Zdá se, že žádný z zase historizuji fasády 
projektů nepřesvědčuje o severní strany Staroměstského 
tom, jaké povahy jsou ony náměstí. I když k obsahu 
nóvé hodnoty a jaký je vlast- těchto posledních příběhů, 
ně důvod jejich vzniku. ^ vyprávějících o vnější re-

Snad ještě více nedůvěry prezentaci a zdůrazňované 

"Cp budete wíTč dnes A: abědH, miZý frantižlíK?", 
sepíaí se Zstiv<? dějepisdř ^ tab^Ze stajiciha Jardy 
M?rcZa. "í/setM? a zeZ<f se žiďcama," s t a t e k žpitnxZ 
ht/pHPčtsovaH:? i^rdZiR. f<? byZa zZ<?, nebař nep3<?hy&ná 
by Z Jarda vinen. Wa oíáahi, M a ta by Z Martin 
¿Kther, čačtí zřeteZná a XZidná apalcavaZ maji 
nápavJ&<, že ta byZ na<*ni hZidaá n /twny Svit v 
CattM2Zdav<?. 3 adsč^pe^ žestatřtaeti Zet mne napa&í^ 
že ta ¿n/Za uíasčn<? dvajndsab zZ%; ta *zen^ a zeZ^ 
se žižXxMa mahZa hrát raZt přitěžKjiai aRalnasti, 
pračaže ea&yaham si pavidaZi: IcantarsM cn^daba, 
masa byla talc ja&a taX má Za a d^jepisdf mJZ 
žaZnde<?ni vředy. Kdyby Jarda Pele Z bdZežná neba 
piaňZav^ brambary, aZe an mtiseZ ^ned vyrK^avat 
s tim uzeným a zeZám se žtžleama... "7a% až st 
naprds^než nda^M, Frančtí, vyraziž vaZným /era^em 
razlcvetZa* žvestArava* aZejť sem da ž^aZy a tady 

Pouští-li se někdo do polemiky, 
měl by si být jist svými fakty. 
Autor článku - R - na podporu 
svého názoru, že naše sily jsou 
provinciální a skutečné hodnoty 
vznikaly převážně "dovozem", uží-
vá věcně nesprávné historické 
argumenty. Petr Parléř nebyl Raku-
šan. Gmünd, ze kterého pocházel, 
není bývalá součást dnešních čes-
kých Velenic, ale Švábský Gmünd. 
Zaměňovat švábsko s Rakousy je 
asi jako plést si Slezsko a Slo-
vensko. Zde je ale důležitější, 
že ve středověku se nedá vůbec 
o národech v dnešním smyslu mlu-
vit. Patricijské domy podél Staro-
městského náměstí sice patřily 
ze značné části německy mluvícím 
obyvatelům Koruny české, o "národ-
nostní" příslušnosti jejich gotic-
kých stavitelů však nemůžeme nic 
říci. Jejich dnešní "šlehačkově 
krásné" fasády (R. by je raději 
viděl nahrazeny "moderními" stav-
bami?) se datuji z 18. a počátku 
19. století. A i ti barokní mistři 
stejně jako jejich gotičtí před-
chůdci sice přicházeli do Prahy 
přitahováni bohatými možnostmi, 
které poskytovala tvůrčí práci, 
ale až na malé výjimky se zde 
natrvalo usazovali. 

Důvěře v nadřazenost všeobecně 
platného moderního stylu, kterému 
jde o abstraktní vztahy hmot a 
ploch a o efektní pohledy, už 
odzvání i ve světě^ V náročné 
konfrontaci Starého Města praž-
ského může podle mého názoru uspět 
jedině architektura vyrůstající 
z domácí půdy, ze skutečného živo-
ta země a jeho potřeb, z navázá-
ni na jeho osvědčené a nosné tra-
dice. Až v českém národě vznikne 
skutečná společenská potřeba zhod-
notit podobu Staroměstského námě-
stí (jako po Pražském hradě druhé 
nejvýznamnější lokality) jeho 
historických události, pak jistě 
vznikne uspokojivá dostavba. Za-
tím je tu jen přáni oficiálních 
míst "umělecky dotvořit prostor 
náměstí". Cítíte duchovní prázd-
notu tohoto požadavku? 

H. Baíová, Praha 

b^dež taR dZa^ha zaučený, až se naačiž, &da ta 
by Z Marčtn- ¿Kther." Jd vy/dsavaZ pah Zavelí, že jsem 
dr*% ehyčtZ ad Zaviae, /n*iantaRy jsem vža* 
ježtž sía^tZ napav^t "v CattMaZdovJ n<?, vaZe, 
v ďapajedZiah," a KŽ jsme aba braZt drahi ze dveři. 
By Za ta spravedZtt?<2, nebyZa ta pedc^a^tc^^ a 

byZa ta ^Jtnn^ ad dájeptsdře. M?iZa se jina%, t«2tZi 
jini, KČtZi n&?a jtn<2ha. M?iZi nds nepZtvat na 
zem, dájtny vZastntha xdrada, zdravit starži, vdžit 
st prdae, pazdravtč, M y ž nJRam vsta^pime, neRrdst 
a nebdt se, a Ze ta KŽ začinaZa být aáajsZtah. Mč 
netrdptZi zbyteJnJ matematika*, prataže jsem na 
ni byZ prakazateZný /rantižek, Jard* netrdpiZi 
htstarii z t ^ ž ¿Hvad*. Traj^Zenl^ jsem vžalc 
zvZddna^t museZ a Jarda t a ^ das^d vi a mžmeah? 
re/arruai vic než dnežni vysaKažKaZdai. 

Bystrý čtendř zajisti paahaptZ, že /rantiže^ 
byZ taZt^o synanymem pa^živanýw ^ažiw džjeptsdřem 
pra tranbu, řečena tehdejži nev^declcaM terminaZa^ii. 
Pnes, v ^ře vJdee^atea^ntal:^ revaZ^ae, byaham 
řelcZt - pra JZav^lM neKampetentniAa, nezvZddajiai^a 



S ^Tlpostedních premiér 
V lednu letošního roku uved- své myšlenky a názory na-
lo činoherní studio z Ostí půl, v náznaku a opatrně. 
V lednu letošního ro) 
lo činoherní studio z Ostí 
nad Labem pražskou premié-
ru hry jugoslávského auto-
ra M. Maderice Zoologický 
druh v režii Petra Potuži-
la. Inscenace zkoumá život 
v páru živočicha - člověka. 
Mladá dvojice prochází peri-
petiemi manželství s jeho 
obvyklými slastmi a zejména 
bolestmi. Láska, zrada, 
hádky a neštěstí, obcováni 
a rvačky jsou. předvedeny 
naturalisticky bez skrupu-
lí - ale proč? Banalitu 
představení neozvláštni 
ani invalidní forma, která 
je v programu nazvána "di-
vadlo beze slov". Herci 
jednají a vytvářejí situa-
ce činoherními prostředky, 
v reálném tempu, bez sty-
lizace a ... mlčí. 
Výprava hostující Jany 

Zbořilové - na první pohled 
ladná a úhledná, postupně 
však podléhající destrukci 
a surovému chaosu - patři 
k tomu nejpoutavějšímu z 
únorové premiéry Čechovo-
va Ivanova v pražském čino-
herním klubu. Soudní příse-
dící Nikolaj Alexejevič 
Ivanov (hostující Vladimír 
Kratina) je zbytečný a unave-
ný člověk už ze své přiro-
zenosti, a tudíž nezajíma-
vý a banální případ. Hrdina 
je sice statné postavy, 
ale bezradně vlajícími ges-
ty a unylým hlasem nás ne-
přesvědčuje, že je vyhaslý, 
nebo6 mu nevěříme, že vůbec 
kdy hořel. Zdá se unavený 
a zklamaný odjakživa, a 
proto nemá na co rezigno-
vat. Zato užvaněný vtipá-
lek Borkin (Oldřich Vízner), 
čilý podnikavec a notorický 
"bavič", je podán v promy-
šlené charakteristice, s 
citem pro detail a míru, 
v neustálém střehu a napě-
tí. Celá inscenace doplácí 
na to, že její tvůrci vy-
slovujijak autorovy, tak 

V další únorové premiéře 
se poněkud nemotorně vrací 
na pražská jeviště Eugen 
O'Neill. Režisér zasl. um. 
Václav Hudeček zaranžoval 
a zorganizoval v historic-
ké budově Národního divad-
la plytké představení hry 
Milionový Marco. Ostřední 
nota pohádkově laděného 
námětu vyznívá jako didak-
tický svár orientální mou-
drosti s tupou hrabivostí 
západní civilizace. Vedle 
bezradného, lehce nahozené-
ho cháma Kublaje Rudolfa 
Hrušínského st., vedle Mar-
ca Pola podaného Jiřím Stěp-
ničkou jako dementního pro-
sEáčka bezhlavě se řítící-
ho za cinkajícími zlatáky 
a vedle ostatních, nedba-
lých výkonů působí přímo-
čaré, léty ověřené šarže 
Vladimíra Brabce a Josefa 
Vinkláře v rolích bratrů 
Marcú zdařile a svěže. 

Ambiciózní - inscenace hry 
západoněmeckého autora Pete-
ra Weisse Marat - Sade (kte-
rou jsme zhruba před 15 
léty viděli ve filmové ver-
zi Petera Brooka) byla v 
Praze uvggena v květnu 

Umělecký vedoucí ústecké-
ho činoherního studia Petr 
Poledňák ji nastudoval v 
účinné výpravě a silně ex-
presivních kostýmech Xénie 
Hoffmeisterové. Nevyváže-
nost hereckých výkonů naru-
šuje záměr režiséra - kon-
frontovat nestranně dva 
protilehlé postoje. Sebe-
jistý Sade Miloše Kopečné-
ho, tvořený silnými stříd-
mými tahy zdůrazňujícími 
svár vnitřní bouře perver-
zní osobnosti s chladem 
geniálně pracujícího moz-
ku, přehrává v každé pasá-
ži nejistého, plachého a 
v drobnokresbě rozpadlého 
Marata Vlastimila Kubce. 
Z dalších výkonů nás zauja-
la úspporná a koncentrova-
ná Marie Spurná v roli Char-
lotty Cordayové. Díky pevné 
režii drží herci sehrané-
ho ústerkého souboru (na 
rozdíl od herců Národního 
divadla) své figury pevně 
v hrsti po celý večer. Ob-
raz představeni v blázinci 
- celá ta hromada ubohosti 
a šílenství lidského smetiš-
tě - je stvořen z jemných 
detailů, které ve svém úhrnu 
působí sice otřesně, ale 
věrohodně. Slabinou této, 
stejně jako prvn% Poledňáko-
vy režie v činoherním stu-
diu (Výstup na Fudžijamu) 
je kulhavý rytmus a rozvlek-
lé tempo zejména v expozici 
a v závěru představeni. 

- F -

16. dubna letošního roku byla v Praze předvedena hra Václava Havla Pokou-
šení. Soubor amatérského divadla Na tahu,který nastudoval v roce 1975 
v Horních Počernicích Havlovu Žebráckou operu, natočil hru na videozáznam 
a uvádí ji jako "videopředstavení". Režisérem inscenace je Andrej Krob. 
Premiéry *se zúčastnilo asi 80 diváků včetnč autora. _ 

tíkoZy 8i<n?áná před náj p^esčafčoK. Proačá /rgnčtáek 
je čZovák a malým vstupem a veZikým výsčKpem. Cenezi 

vynecháme, neboí zakZadateZ jejích 
dynastie jeátá žije. 4rci% uá na penzi, takáe už 
nedáZá ve /Yrnkci vyso^^hc a^reanťho činiteZe eeán 
hrubých chyb na páč řádku ^řednfhc áohKmentK* Pej 
mu pán bu pevná zdraví a híubclKf zapomnání. 

#a /iYtnttá^y váak zapomenout neZze. Cosi ee s 
nimi mKee^ stát, Myei. Jahc s kráZíky v ^sírd^tt. 
Startár k jejich rozpZemeňování snad byZ spuátán 
hned první z ne%cne<3řných áhcís^ých re/orem, nahraze-
ním učiteZú pracovníky ve ákoZství, výbárem na 
vyaoJ^ ákoZy ntRoH podZe kZíče kvaZi/ikačního, 
ale tříd... tady to raduji stopnem, abychom nezaáZi 
přiZiá daZeiko. yádyč PaZachý taky napeaZ svá dějiny 
jen do roku 1526. 2ústaw!e u /rantiákh. 

Jsou váude. Pustíte si Televizní noviny a 
moderátor s ti tu Zem vpředu a možná i vzadu si kZidná 
pZete kambaZu s XarbaZou, z marááZa Cujkova udáZá 
dvakrát za sebou Erikova, aby jo byZo jasná, že 
neví, o kom mZuví. XonzuZtuje o sestavení vZády 
a hZedá nejoptimdZnájáí řeáení, trouba. Zen vpZa 
do Paříže, komoň z náho nebude, říkáváZ nám /yzikář, 
když jsme třeZi ebonitovou tyč Ziáčím ohonem 
a nahZae se diviZi, jak se ta eZektrika kdesi zby-
tečná tážko vyrábí, když za naáimt humny pracuje 
eZektráma bez ebonitu a kusň Ziáek. MaryináZie; 
už nepracuje, /rantiáci ji před čtvrt stoZetím 

zruáiZi. 
TihZe /rantiáková -jsou váak jen k poZitování 

a daZi by se zachránit. Pváem po ákoZe by museZi 
být zatracená dZouho, zopakovat si starou máá&mku 
a aZespoň amputovaná čtyřZetá gymnázium, to je 
osm Zet a to by se jim asi neZíbiZo. ďoráí je váak 
vyááí sorta /rantiák%. Látá obtááfovaZi reáZným 
tentononc, dynamickým tentononc, rozvojem takovým 
a makovým a občas se dáviZi patnácti nejuspáánájá%ni 
roky naáí historie. Dnes po tom neátákne pes, z 
Moskvy přichází pro označení patnácti Zetých tíepáchú 
termín stručnájáí a o moc přavdivájáí; stagnace/ 
Jeátá k nám nedorazí Z, aZe už přeáZapuje nákde 
u Mikačeva. Jen ne strach, prosím, žádný strach. 
Tento termín k nám nedorazí, ďaái /rantiáková přece 
nebudou nic sZepá kopírovat podZe Sovátskáho svazt<, 
s tím už je jednou konec. Xdyž už musíme nájak 
nová pojmenovat naátch patnáct nejuspáánájáích 
Zet, prosím. Staynace ano, aZe naáe, speci/icky 
českosZovenská. Co takhZe staynace dynamická? 

PytZík bouchne, hoZubi vzZátnou. Proč to vZastná 
píáu? Jako opoždáný viná ke svátku učiteZú; Jako 
podákování kantorem, ne pracovníkem ve ákoZství. 
Xaždý -Sneání ne/rantiáek je jejich č?íZo a díZo 
pemá vy vzdorovaná. dovoZí-Zi čtenář cosi o-
sobního, je to i autorova vdáčná vzpomínka na naáeho 
dájepieáře na mááíance. Cnen dvousZožkovy pohZavek 
jsem tehdy chytiZ od vZastního otce. -jih* 



Za koho mluvil Stefan Malatinec? 
Po roce od sjezdu Svazu 
českých výtvarných umělců 
za neustálého naléháni sku-
piny ,mladých pražských výt-
varníků, se konečně podaři-
lo donutit představitele 
SCVU, aby se setkali na 
aktivu s mladými výtvarníky 
volného umění (malíři, gra-
fiky, sochaři, restauráto-
ry) . A konzultovali s nimi 
jejich požadavky na zřízeni 
Galerie mladých a ustavení 
Aktivu mladých, který by 
sdružoval mladé umělce, 
zprostředkovával informace 
o práci Svazu a pomáhal 
jim uplatnit se ve výtvarné 
sféře. Stalo se tak 6.4. 
1988 v Domě kultury 
kovoprůmyslu na Smíchově 
za účasti předsedy SCVU 
nár. um.J. Simoty, vedoucího 
tajemníka F. Spilky a dalších 
členů předsednictva. 
V průběhu vzájemného vys-

větlováni návrhů a stanovi-
sek, se o slovo přihlásil 
místopředseda SČVU ak. so-
chař Stefan Malatinec, před-
seda organizace KSČ při 
SCVU. Označil aktiv za "or-
gán neprávoplatný o něčem 
podobném rozhodnout" a před-
běžné, poněkud živelné hla-
sováni o pracovní komisi 
tohoto aktivu přirovnal 
k anarchii. Celé jednáni 

chtěl anulovat posunutím 
problémů do osvědčené 
administrativní mašinérie 
návrhů, posuzováni, 
přepracováni, různých stup-
ňů schváleni až do konečné-
ho zněni, řádně upraveného 
podle zastaralých představ 
Svazu. To by pak bylo před-
loženo mladým a prezentová-
no veřejnosti jako úsilí 
Svazu v péči o mladé tvůr-
ce. 
Jelikož ale nutné forma-

lity byly diky iniciativě 
mladých již na půdě SCVU 
předem projednány, byl nu-
cen předseda SCVU J. Simo-
ta prohlásit aktiv za legál-
ní a tím poprvé v novodobé 
historii Svazu došlo k le-
galizaci demokratického 
hlasováni. 

Poté z jednáni odešli 
S. Malatinec, nár. umělec 
J. Hána a zástupce CFVU 
M. Pangrác. 

Za zmínku stojí i průřez 
diskusi, kdy dlouhodobá 
snaha o možnost prezentace 
veškeré tvorby, bez ohle-
du na komerční hlediska 
a hlavně - bez schvalova-
cích komisí - byla z vlast-
ních řad (snad diky nepo-
chopeni) podkopávána řadou 
hlasů, které zajímala pro-
dejní stránka a otázky vět-

ších zakázek, což je další 
vážná otázka držená léta 
pod pokličkou. Aktiv si 
však nedával za úkol je 
řešit. 
Odhlasováni statutu Gale-

rie mladých, kterou se pod-
le prohlášeni SCVU má stát 
od 1.1 . 1989 galerie U Re-
čických, je velkým příslibem 
pro necenzurovaný vývoj 
mladých výtvarných umělců, 
kteří si budou sami galerii 
spravovat. Chtějí vystavo-
vat vše a nést sami riziko 
případného veřejného neús-
pěchu, to je pro zdravý 
vývoj jistě potřebnější, 
než dělat "do šuplíku". Kata-
logy oplývající sebechvá-
lou také nemohou opravdovou 
cestu uměni nahradit. 

Jelikož ve statutu Gale-
rie je zakotveno i to, že 
každý vystavující si může 
přizvat jakéhokoliv hosta, 
bude spektrum výstav šir-
ší a dostane se tak i na 
neprofesionálni umělce. 

Lze jen doufat, že se vše 
uskutečni tak, jak bylo 
předsedou Svazu J.. Simo-
tou slíbeno, aby se mohlo 
psát a diskutovat o vlastním 
výtvarném uměni, což bylo 
smyslem celé akce. 

-mal-
Kolektiv pracovníků Ostavu 
teorie a dějin uměni ČSAV 
sepsal a Odeon vloni vy-
dal dvousvazkové Kapitoly 
z českého dějepisu umění. 
Vývoj vědního oboru, který 
je již přes sto let význam-
nou součásti české histo-
riografie i společensko-
kulturní scény, je podán 
poněkud nepřehlednou for-
mou, ale ve srovnáni s ji-
nými dnešními díly takové-
ho charakteru nedogmaticky 

KSC profesor dějin uměni 
na Karlově univerzitě a 
vedoucí pracovník ústavu, 
kde Kapitoly vznikly, au-
tor velkých výstav K. Skré-
ty, P. Brandía a monumen-
tálního spisu Český barok 
vedle řady dalších prací, 
jeden z mála českých bada-
telů s autoritou v zahra-
ničí - tato skutečně věděc-
ká osobnost se zde objevu-
je v příznačném výběru. 
Budoucí student o něm zjis-

Dějepis příkladně opatrný 
idně. Ťím nebezpečnej- ti jen to, že by^ a solidně 

ši jsou lži, které tu jsou 
skryty v podobě zamlče-
ných polopravd. 

Neosobou se tu stal je-
den z nejvýznamnějšich me-
dievalistú 20. a 30. let 
Josef Opitz. Byl totiž čes-
ký Němec, po válce byl od-
sunut a brzy zemřel. Jedi-
ná neopatrná zmínka o něm 
(v závorce ve stati o A. 
Kutalovi) je ukryta v rej-
stříku připsáním jistému 
G. E. Opitzovi t z přelomu 
18. a 19. století. Ani slo-
vo nenajdeme o velké výsta-
vě gotického uměni severo-
západních Cech, již r. 1928 
J. Opitz uspořádal v Mostu 
a Chomutově a již vyba-
vil dosud nepřekonaným vě-
deckým katalogem, který 
je dnes často jediným do-
kladem o ztracených památ-
kách zpustošeného kraje. 

lež je aktuálnější. 
Dr. Jaromír Neumann, 

člen korespondent 
před vyloučením z 

Druhá 
Prof. 
DrSc, 
ČSAV, 

byl předním 
představitelem vulgárně 
marxistických metod děje-
pisu uměni v padesátých 
letech, což je nesporně prav-
da. Celá jeho další zásluž-
ná činnost - neboí ke svým 
titulům a funkcím přišel 
bohatou vědeckou prací 
se však odráží jen v drobné 
kritické poznámce o nevhod-
ném pojetí axiologie staré-
ho uměni. Autor stati o po-
válečném dějepisu uměni, 
mladý a ambiciózní R. Svá-
cha, se Neumannovi "vyhnul" 
asi z téhož důvodu, proč 
nakladatelství Academia zdr-
želo vydáni už připravené-
ho druhého dilu Dějepisu 
českého výtvarného uměni, 
aby dalo Neumannovy stati 
přepsat jiným badatelům: 
Neumann byl vloni po něko-
likaletém vyšetřováni odsou-
zen spolu s dalšími spolu-
pachateli za spekulace na 
starožitnickém trhu. 

Marie Bergmannová 

ZJV 
Řekli, napsali nám, slyšeli 
jsme... že v literatuře, 
divadle, filmu, v hudebních 
či výstavních síních je 
zaujalo v posledním čase 
zvláště... 

Ján Lukeš (literární kri-
tik) : LP deska Heleny Arne-
tové VŠECHNO NEBO NIC, fo-
tografie Karla Cudlína ve 
výstavní síni Fotochemy, 
kniha textů Jiřiho Dědeč-
ka MĚSÍC NAD SÍDLIŠTĚM a 
poslední texty Bohumila 
Hrabala. 

Jiří Dědeček (zpěvák, tex-
tař, překladatel): Film 
NOC SV. VAVŘINCE od brat-
ři Taviániových, děsivé 
civilizační obrazy Jirky 
Sozanského * vystavené v So-
vinci na Moravě, z knih 
poslední doby jen výběr 
mých textů MĚSÍC NAD SÍ-
DLIŠTĚM. 

Zdeněk Urbánek (překlada-
tel) : Vztah scénáře a fil-
mu SHOAH, výjimečné výho-
ny M. Macháčka a předsta-
vitelky Ofélie Evy Horké 
v celkově nepříliš šťast-
ném představení Hamléta' 
v ND a nečekaně získaná 
nahrávka Honeggerova ora-
toria Král David. 



ROCKFEST '88 
Začnu kacířsky - letošní 
Rockfest se povedl. A to 
hned v několika ohledech: 
v dramaturgické sevřenosti 
jednotlivých scén, v cel-
kové pestrosti a nápaditos-
ti, v absenci obvyklé hys-
terie (kromě nevítané pří-
tomnosti příslušníků VB, 
bezdůvodně šikanující náv-
štěvníky punkové scény, 
a zbytečně iritujících slu-
žebních psů); v pódiové 
výzdobě (i když výhrady 
proti Paláci kultury trva-
jí) , v informačních tisko-
vinách, v precizní a poho-
tové režii. 
K věčné slabině podob-

ných akcí - ke kompromi-
sům - tentokrát (až na za-
nedbatelné výjimky) nedoš-
lo. Dramaturgové scén 
vesměs ostřílení a osvěd-
čení praktici přímo z te-
rénu, nikoli od kancelář-
ských Či funkcionářských 
stolů - měli letos volnou 
ruku a sestavili náplň pó-
dii podle svého gusta, tedy 
dobře a zajímavě. Kapely 
sice jako obvykle předklá-
dali texty písni, ale nako-
nec (na Rockfestu ostatně 
už tradičně) i těch něko-
lik málo nepovolených stej-
ně odeznělo. Mezi nimi i 
hit punkových HNF Svět se 
posral, který zpíval s se-
bou celý sál. Když to kdo-
si přispěchal oznámit sva-
záckému štábu, jeden z či-
nitelů nad tím velkoryse 
mávl rukou: "jen ač se vyř-
vou", což je také (po tři-
ceti letech objevený) jedi-
ný možný rozumný přistup 
k rockové muzice, která 
má v genech zakódovanou 
rebelii, provokativnost 
a nezničitelnost. Zde zá-
roveň leží jedno z hlavních 
úskalí těchto akcí: ryzí 
a upřímný rock nikdy nepůj-
de a ani nemůže jit ruku 
v ruce s centrálním strnu-
lým aparátem typu SSM,avšak 

jak se letos ukázalo -
obě strany se mohou vzáje-
mně respektovat. 

Diky Rockfestu se dostá-
vají rozhlas i TV do stále 
větší izolace (do odtrže-
nosti) od skutečného stavu 
a rozlohy sil na území na-
šeho rocku. S umíněnou tvr-
dohlavostí ignorují již 
třetí ročník celostátního 
festivalu i jeho laureáty. 
Pozice hudebních dramatur-
gů obou konzervativních 
médii je stále viditelněji 
neudržitelná - už se do 
nich s gustem obouvá nejen 
veškerý hudební tisk, ale 
i stranická Tvorba. Řečeno 
slovy Jiřího Černého je 
to situace "k uzoufáni". 
Pokud se do sdělovacích 
prostředků dostane cosi, 
co alespoň vzdáleně připo-
míná rock, je to z devade-
sáti i více procent bezna-

dějně banální a bezpohlav-
ni hudba, pečlivě vykastro-
vaná od všeho, co činí rock 
rockem. Dramaturgům médii 
chybí především: a) odvaha 
cokoli riskovat, chuč za-
řazovat do vysíláni svou 
neobvyklosti provokující 
hudbu; b) znalost součas-
né rockové scény (domácí 
i zahraniční) a hlavni vý-

vojové trendy žánru; c) 
morální odolnost vůči ko-
rupci, kterou naše pop mu-
sic prokvétá. Není zde ji-
ného východiska nežli ne-
kompromisní personální změ-
ny. 

Přístup gramofirem se 
naproti tomu v posledních 
měsících zlepšil. Mamutí 
Supraphon s váhavou těžko-
pádností na Rockfest přišel 
pouze se sérií singlů, mezi 
nimi však byla i kdysi těž-
ce pronásledovaná kapela 
VZ; mimo to chystá album 
Výběru. U operativnějšího 
Pantonu (pružněji a důraz-
něji) po vynikajícím albu 
Bittová-Fajt, nadprůměrném 
LP Laury a jejích tygrů, 
malých deskách skupin Z 
kopce, Dybbuk a Krásné no-
vé stroje přijdou na řadu 
alba Z kopce a Dunaje, ka-
zeta Hudby Praha a několik 
dalších překvapení. Tady 
se už cosi zřetelně hýbe 
k lepšímu. 

Spokojenost s Rockfestem 
má své stinné stránky. Nej-
výraznější z nich je oddě-
lenost festivalu od reál-
ného a trvalého rockového 
zázemí, které dodnes neexi-
stuje, včetně nezbytné kon-
tinuity žánru a širší kon-
frontace se světovou rocko-
vou špičkou. Rockfest zů-
stává přehlídkou čehosi, 
co mimo půdu festivalů bud-
to vůbec nefunguje, nebo 
zdolává četné nesnáze a 
oběti. 

Pro kapely mimo hlavní 
rocková centra (Praha, Br-
no, V.alašské Meziříčí) zů-
stává často jedinou šanci 
hraní na zábavách, což mů-
že být pro základní rocko-
vý výcvik vhodné, pro tvor-
bu experimentálnějšího a 
přínosnějšího repertoáru 
nikdy. Řešením je jedině 
trvalý provoz specializova-
ných rockových klubů, aniž 
budou mrzačeny vnějšími 
zásahy. 
Po punkovém pódiu byl 

jedním z nejnabitějších 
sálů Rockfestu - možná 
překvapivě - sál folkový. 
Masová obliba folku u nás 
je projevem nenormálnosti 
celkové situace. Folk zde 
již léta supluje ventil, 
jimž se uvolňuje 
nashromážděné napětí určité 
části populace, kterým se 
prorážejí tabuizovaná témata, 
o kterých oficiální prameny 
vytrvale mlčí. Nikoli náhodou 

zde zazněl mohutný potlesk 
po slovech "Nech mi netvrdia 
že prebudujú svet/ ti čo 
rozvrátili všetko čo sa 
dalo/ takého prestrojenia 
v tejto zemi niet/ ktoré 
zakrylo by zlo čo sa tu 
celé roky z vašej moci dialo" 
bratislavského písničkáře 
Ivana Hoffmana. Rock se 
málokdy vyjadřuje takto 
explicitně (slovy), působí 
daleko víc hudebními pros-
tředky. Pro značnou část 
dnešní mládeže je však ne-
méně důležitým ventilem. 
Rockfest '88 se mi jeví ja-
ko první krok pokusu o u-
volněni léty nesmyslně nas-
hromážděného přetlaku. Dou-
fejme, že k nim přibudou 
další. 

Jan Samson 

P Í S E Ň M Ě S Í C E 
STARÁ DOBRÁ RUČNÍ PRÁCE 
pochází nebo pocházela z Přero-
va. V celém širokém okolí méla 
velmi špatnou pověst výtržníků, 
kteří na pódiu šokovali nejen 
rockem, blížícím se punku, ale 
i vizuálním projevem. Právem 
si proto zasloužili zájem všech 
místních orgánů. 

Protekce 
Syn dávckáta 
pracuje n aond:< 
Syn fediteíe 
je námJatkcm 

Syn prc/!eaora 
pro 2mám< doktorem 
Syn doktora 
pro/eaorem 

Syn vysíonžtMho apJfáka 
nahrává ácsky 

Třehs Standa Procházka 
ten zpťvá moc hezky 
Syn íampasáka 
K3 sám řve na vojáky 

Syn Mzenáře 
je fesn<kem 

Syn nároánťho wn<%ce 
je 3as&OKátíy wnáZec 

Syn režiséra 
je herec 
X co. je tvňj /otr? 
yornxHnť dálnťk/ 

?os to kamaráde 
daleko nedotáh 

Řemeslo se dJdť z otce na syna 
Tam, kde starej ak?nJtí 
m!adej zaáťná 



KMEN po patnácti číslech 
"Drobně pršelo. Byla sobota, 
šest týdnů před velikono-
cemi. Začínal masopust. 
Před desátou se sešli muži 
v hasičské zbrojnici, aby 
se přeměnili na maškary 
a absolvovali tradiční vo-
děni medvěda. Využil jsem 
medvědovy koncentrace před 
výkonem a zeptal se ho, 
co říká časopisu Kmen. Rekl 
mi: - špica. Přesně tak 
si představuju časopis čes-
kých spisovatelů." Tahle 
slova se čtou na začátku 
fejetonu Masopust v devá-
tém čísle letošního Kmene. 
Přemýšlím, jak to ten med-
věd myslel: je v tom skry-
tá ironie nebo je to míně-
no vážně a českému spiso-
vatelstvu vykonána tak služ-
ba vpravdě medvědi? tak 
anebo tak, je v tom nako-
nec velká pravda - časopis 
českých spisovatelů nemůže 
být lepši než tito spisova-
telé sami. 

Léta se mu v kuloárech 
říkalo Pahejl, asi proto, 
že dvojí kuratela, pod kte-
rou vycházel, stranická 
a svazová, byla na něm znát 
na první pohled. Přitom 
ta druhá rozhodně nebyla 
tolerantnější než ta prvá. 
Po loňských sjezdech spiso-
vatelů padlo historické 
rozhodnuti: oddělit Kmen 
od Tvorby a po téměř dvace-
ti letech v něm českému 
čtenáři poskytnout samo-
statný literární týdeník! 
I nastalo veliké těšeni, 
neboč přes veškerou skepsi 
dříme v nás stále ono kollá-
rovské "co sto věků bludných 
hodlalo, zvrtne doba". 

Naděje vkládané podvědomě 
do všeho, co má přijít ke 
zrozeni, podpořila koncem 
roku ještě nevídaná reklam-
ní kampaň, vrcholící postup-
ným otiskováním ankety mezi 
potencionálními přispěvateli 
a čtenáři, co by v novém 
Kmeni rádi viděli a čeho 
by se měl časopis vystři-
hat. Slovo tu dostaly lyri-
cké hlasy blouznící o "pře-
četných větvích, košaté 
koruně a četných listech" 
i představy duši méně roz-
kochaných, poukazujících 
však především na bezpodmí-
nečnou potřebu vědomí co 
nejširšich souvislosti, na 
nutnost . zbavit se pouhého 
žurnalistického a kritické-
ho utilitarismu. 

První čísla nebyla téměř 
k dostáni a třebaže to bylo 
hlavně vinou nízkého nákla-
du, posílil se tím dojem, 
že opravdu o něco půjde. 
Ne, že by jistá změna neby-
la patrná - kdo není škaro-
hlíd, přečte si se zájmem 
rozhovor s K. Saudkem, pró-

zy A. Branalda či úryvek 
z nového románu J^ Muchy. 
Jenže to jsou všechno jedno-
tlivosti, spadlé redakci 
do klína spiše zásluhou okol-
nosti než jejím vlastním 
koncepčním úsilím. Po Praze 
prý ted podobně jako loni 
projev M. Kopeckého koluje 
Stavinohúv úvodník z č. 14, 
věnovaný vtipům na přesta-
vbu. Možná to mnozí přičtou 
Kmeni na účet jeho odvahy, 
pro mě je to ale jenom dal-
ší projev rozpolcenosti du-
cha opájejícího se odvážný-
mi slovy, konajícího však 
přikrčené činy. 
Asi nejen já jsem měl totiž 

představu, že týdeník Svazu 
českých spisovatelů se stane 
nástrojem reálné reflexe 
stavu české spisovatelské 
obce, a to přirozeně nejen 
té svazové, ale i mimosvazo-
vé, samizdatové a zahranič-
ní. Jenže už když to píšu, 
připádá mi tahle vlastně 
jediná cesta z našich trau-

-Xdyž Bmčnský večemik ottsU 
v Zedn* 19#4 tn/ormact pro/. Jana 
CAZaupka a tam, aa eg peče v přis-
ně *tajavaná pravopisná kněhyní, 
vzbuátío to v nažem národč roz-
ích. Mnoho naátch abčan* prates-
tavaZa prati návrhu raátkáZni 
pravapisná úpravy, protože v ni 
vidčZo daZži vuZparizaot k*Zt*r-
nťah hadnat, mezi nčž pravapte 
bezesporu náZeži. Pouři nevaZe 
vyvaZaZ zvZáží návrh, aby se čeá-
tina zbaviZa b*d *pZnč, neba aZes-
paň zčásti ypstZanti. RediteZ Psta-
vt< pra jazyk český pra/. Jan Petr 
ukZtáňavaZ patem naži veřejnast 
prahZáženim, že navrhavaná "řeáe-
ni představuje krojni raáikáZnť 
*prav*, která*, u nás zastávaji 
jen ajedinčZi Zinyvistá". 4 jeha 
zZaba se abrátiZa prati ternu, 
kda supertajná pZány prazraátZ. 
2e úprava českáha pravopisu ne-
ni jen záZežitasti pravapisná 
kamise a že existuji nčjaká dema-
kratiaká principy, ta pana ře-
áiteZe neznepakojovaZo. 

Pravopisná kamise by Za razpuž-
tčna, a Ze mis ta ni začaZa na típra-
vč pravapisu praaavat nčjaká navá 
tajná skupina, která zase neres-
pektuje demakratická praviáZa. 
Xoho áo ni pro/. Petr áasaáiZ 
a jaká jsa* jeji pZány? Afevime. 
4 přece bychom ta mčZi včdčt, 
prataže úprava pravepiš* neni 
včci jen adbamik*, a Ze ceZá k*Z-

mat zcela neskutečná. A když 
se ptám proč, zjiš€uji, že 
v případě Kmene z nedůvěry 
v dnešní generaci čtyřicát-
níků, která se dostala do 
jeho vedení a která právě 
se dokáže rozčilovat když 
ne jen do výše svého platu., 
jak cituje génia lidu Stavi-
noha, tedy jistě jen do výše 
svého ztěžka na starých 
vydobytého postaveni. Možná 
až jednou k tomu většímu 
rozčileni bude shora- vydán 
pokyn... - ale kdo jim pak 
ještě bude věřit? 
Jednou jsem nad Kmenem 

opravdu zpozorněl - to když 
jsem ve sloupku Knihy v 
růžovém oleji začal číst: 
"Mám špatné svědomí. Každý 
máme špatné svědomí." Jen-
že pak se ukázalo, že jde 
o čínské kuchařky z Pano-
ramy. Možná ale, že časem 
se Kmen dostane i k jiným 
knihám... 

Tomáš Unzeitig 

tumi veřejnosti. /čichni máme 
práva, abycham byZi a zásadách 
úpravy a a prúbčhu práci in/arma-
váni. 4 máme taká práva vstaupit 
do diskuse, a ta tim spiže, že 
jsa* mezi námi Zin^vistá vyřazeni 
z a/iciáZni ¿azykavčíhá činnasti 
pra svá demakratická paZitická 
postoje. 
Jinak bychcm ďopar*čavaZi, aby 

se pravapisná *prava emeziZa jen 
na d*sZednčjži prasazaváni dasava-
dnich pravapisných zásad. Je už 
na čase, aby byZy z Pra vide Z če-
skáho pravapisu adstrančny prava-
pisná d*bZety fsamazřejmč kramá 
připad* kaZisáni výsZovnostiJ, 
aby by Za psáni přejatých sZav 
uvedeno do sou Zadu ^ jejich bčž-
nou výsZovnosti a aby by Za zjedno-
d*áena pravidZa pro uživáni veZ-
kých pismen ve vZastnich názvech. 
iYechž skupina, která *prav* prava-
pisu připravuje, přestane dČZat 
ze svá činnasti tajnost. 4 poznám-
ka *pZnč na kanec; pa apravč růz-
ných ned*sZednasti a výjimek dej-
me už naáem* pravapis* aspaň na 
p%ZstaZeti pakoj. Srovnáme-Zi 
naži pravapisnau soustav* s prava^ 
pisem nčmeckým, /rancauzským ne ba 
dakance an^Zickým, acenime jeji 
pamčma* pravideZnast. Mis to prava-
pis* se zamiřme na náprav* jiných, 
dúZežitčjžich včci. 

M. JeZinek 

JAZYKOVÉ ZÁKAMPÍ. 
///////////////////////////̂//y//////////////////////////w 
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^ P O E Z I E 
MtKULÁŠ MEDEK 

V uzavřených pokojích bez oken skládaly 
své cementové ruce do klína a čekaly pří-
chod Komturův. Nalézaly v rozích železnič-
ních vagónů váčky naplněné dýmem bez váhy 
a vkládaly je do svých jemných latenci. 
Něžný pták bez očí zakrýval rozpustné že-
ny v kelímcích barev svými křidly. A ob-
čas vyměňuje své drápy za vodopády vlasů, 
vkládal do svého úsměvu úsměv, který pat-
ři Jerozalému. 
Neodpovídaly na otázky pronesené bez 

řeči v lesích bez stromů, kde se na ně 
usmíval hmyzem v ústech muž ve středních 
letech. Naklánějíce se nad svá kamenná 
kolena, pronášely věty bez slovesa a v 
těch vzácných okamžicích, kdy jejich očím 
byl propůjčen dar žravosti, odnímaly své-
mu cementovému tělu jeho kamennou krásu 
bez estetiky. 

(Datace E.M. 1949) 

Osměvy poledne, snídaně, magnetická ry-
ba a akvárium, výtvarně pojednané básnic-
ké objekty pořízené mnou v období celého 
minulého roku vytvořily novou podobu magic-
kého realismu navazující úzce na předchá-
zející úsilí R. Margitta, Toyen, Daliho. 
V okamžiku, kdy jsem se rozhodl skoncovat 
s tímto výtvarným, spiše mimovýtvarným 
procesem konzumence konkrétní duality a 
neměnnosti objektu, zastavuji se na okam-
žik na špičce pyramidy svého sebevědomí 
a ctižádosti a očekávám výbuch deklasují-
cí nálože, která jak doufám rozmetá mou 
stavbu natolik, že její trosky mě budou 
těšit víc, než mě trýznila celá stavba 
mé pýchy. 

(Datace E.M. 1950) 

Uvězněn v okně 
Uvězněn v okně, nepodoben hlavě s tisí-

ci očima, vyhlíží útočníka. Ten v písku 
zdi, ukrytý v kaménku s lesklým povrchem, 
živý a přesto s čelem plným křičících hlav 
ptáků, jako klič vylovený z praménku kr-
ve, jako vlas zavěšený na laně uprostřed 
prázdného pokoje, osvěžuje svou něžnou 
vzpomínkou na tebe, Emilo, obláčkem sej-
mutým z oblohy, která chladí. 

Uvězněn v okně, podoben hlavě s tisíci 
očima, vyhlíží útočníka, který se jmenova-
ným obláčkem v ústech chutná zrnitý po-
vrch vzpomínky na tebe, Emilo. 

Uvězněn v okně, víc než podoben hlavě 
s tisíci očima, vyzývá útočníka, jenž v 
ochraně svého vězení konečně polyká onen 
zrnitý obláček, připraven k boji. 
V okně uvězněná hlava s tisíci očima 

vděčně přijímá útočníka, aby s ním svedla 
zápas o skříňku plnou úst, sejmutých dív-
kám při ranní toaletě, o prs osmnáctile-
té černovlasé dívky, kterou známe již tak 
dlouho, o tlapku psa, o rybu, jež nechce 
být jmenována, o modrou noc, kterou si 
chlapec obouvá místo dřevákú, o jazyk po-
ledne. 

Tento boj o velkou sázku trvá na každé 
zdi, v každé ulici, v každém městě. 

(1950) 

Zpráva o provedeni bitevního plánu 

I. Trochu hudby 
Soudruhu! Je tam sám, úplně sám a to 

má pré. Vyvrtali do něj dírky a když jim 
ucházel, tak dírky ucpali vatou, ale přes-
to jim splaskl. Oplně splaskl, šimrali 
ho, ale marně. Jako před rokem. To ho po-
zlatili a on se udusil, čtrnáct dní ho 
škrobili, ale marně. Policie na to stejně 
přišla. Neměli čas ho ani vyžehlit. Všech-
ny švy sežrali červi. Tajní je sbalili. 
Udělali s nimi krátký proces. Každému vza-
li dvacet dkg. Předsedovi z prdele, tajem-
níkovi* patu a kus podpaží, druhému tajem-
níkovi pohlaví a ještě nějaký ten gram 
z krku, všem třem andulkám po ňadru a u 
těch druhých zkrátka kde se to dalo. Pak 
je ještě každého štípli do prdele, ale 
hezky hluboko uvnitř, zlatým prdelošti-
pem. No, na to jsou u nás opravdu kosi. 
A to bylo vloni a letos jsou v tom znovu. 
Už dvě hodiny ho mandlujou, ale marně. 
Zkrátka úplně splaskl. A letos, hádám, 
jim dají trochu hudby. Vezmou si na to 
plstěné bačkory. Jen do nich, žádnéj par-
don, hezky zvostra a potichu, hlavně po-
tichu. 

II. Trochu zpěvu 
Před hodinou ji vynesli a to ještě tek-

la. Ten velký pes pana domácího se toho 
přežral tak, že ani chodit nemůže. Je to 
ostuda. Zaneřáději tím celou východní čtvrt. 
A co ten smrad a nemoci: a policie a léka-
ři mlčí. Bode jí by nemlčeli, když jsou, 
také v tom. Šéflékař sám udělal největší 
dírku. Oplně sám. Nikoho k ní nepustil, 
až pak na to, co zbylo. 

Před hodinou ji vynesli a ještě tekla 
a to teče již třetí den. A při tom zpívá. 
Takový optimismus. To je hned vidět dnešní 
člověk, nový člověk plný elánu. Inu ano, 
ovšem "Člověk, to zni hrdě!" 

III. Trochu strachu 

Když je odvedli, měli toho tak akorát 
dost. Játra a slezinu v hajzlu a ostatek 
taky tak akorát pro hrobaře. Není divu, 
když to s nimi kouleli celých deset dní 
a bez vody, jen na vlastním sádle. 

Zerkost byl celý obalený ve strouhance, -
právě ho chtěli smažit. A z těch dvou dam 
dělali salát. A právě tehdy je našli a 
odvedli. Posypali je, i to žrádlo, vápnem 
a nechali to pěkně vyhasit. No a. Co s 
tím. Pěkně vyhasit, žádný ohledy, pryč 
se sentimentalitou. 

(Datace E.M. 1960) 
Jak mám představit Mikuláše Medka? Encyklopedie 
sděluje, že se narodil 3. 11. 1926 a zemřel 23. 
8. 1974, též v Praze. Malíř, grafik, ilustrátor 
a básník. Jak se nám sem dostal? Je mi velmi 
protivné, že musím použit stejného počtu jako autor, 
jenž kdysi hovořil o třech zdrojích a třech sou-
částech. Nedopočital jsem se však víc. - Příto-
mnou českou literaturu vytváří kontinuita textů 
nepublikovaných v CSSR oficiálně, kontinuita tex-
tů publikovaných v zahraničí a kontinuita textů, 
které vznikaly ještě daleko před tím, než si moh-
ly vůbec zákaz publikace vysloužit. K těm patří 
i texty Mikuláše Medka. Nejde tu jen o vnější pa-
rametry tkvící v tom, že tyto texty byly zpravid-
la od toho padesátého roku nepublikovatelné. Jde 
ještě, a především, o něco jiného. - O intimní 
vztah mezi výtvarným uměním, literaturou, snem 
a vizi. O cosi, co pokládáme občas za základ li-
teratury, notabene prozatérstvi, jak se nám při-
hodilo v posledním století. V tomto případě jde 
mj. o text jako scénář myslitelného obrazu. 

Na jednom místě jsem si dovolil opravit Miku-
lášovi přechodnik. Nechč je mu jeho zem o to leh-
čí. 

Rediguje Jan Lopatka 
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"Lednové zasedáni se usku-
tečnilo ne jako obvykle 
ve španělském sále Pražské-
ho hradu, ale v Míčovně. 
Je to malá budova v areálu 
Hradu, úplně izolovaná, 
takže i v průběhu byl zne-
možněn vnějši vliv. Tam 
se mělo rozhodnout, co bude 
dále s funkci prvního tajem-
níka ústředního výboru naši 
strany. 
Na prosincovém zasedáni 

ústředního výboru se vytvo-
řila tzv. konzultační sku-
pina. Měl jsem proti tomu 
námitky, ale neuspěl jsem. 
Svým způsobem tím byla vy-
slovena nedůvěra předsed-
nictvu ústředního výboru, 
protože každé rozhodnutí, 
které mělo předsednictvo 
přijmout, muselo být kon-
zultované a schválené touto 
skupinou. Každá krajská 
organizace strany v ni měla 
své zastoupení. 

2. ledna 1968 jsme odletě-
li do Prahy. Od 15 hodin 
do 1 hodiny po půlnoci byla 
společná schůze předsednic-
tva a konzultační skupiny. 
Předsedal Novotný. Vstupo-
val tvrdě, útočně, vyhrožo-
val, že svolá mimořádný 
sjezd. K žádné dohodě ne-
došlo. 

Za takovéto situace 3. 
ledna diskuse na zasedáni 
Ov KSČ pokračovala. Jako 
první vystoupil Novotný. 
Hodně sliboval, byl kritic-
ký i sebekritický. Byl tc 
ale už jen pláč nad rozli-
tým mlékem. Je však potřeba 
přiznat, že kdyby byl jeho 
projev uveřejněný, nadělal 
by bezesporu mnoho starosti, 
protože dost členů i nečle-
nů strany by dezorientoval. 
Uvažovalo se i o tom, aby 
otázka rezignace prvního 
tajemníka Ov KSC byla posu-
zována na výročních člen-
ských schůzích, okresních 
a krajských konferencích 
a aby byl svolán mimořádný 
sjezd. V diskusi vystupova-
li, jak jsme je nazývali, 
"sirotci". To byli ti, co 
se snažili odvrátit Novotné-
ho rezignaci. Ráno i večer 
bylo společné zasedáni před-
sednictva i konzultační sku-
piny. 

První, přesněji čtvrtý 
den obnovené diskuse nic 

nevyřešil. Ze 3. na 4. led-
na předsednictvo strany i 
konzultační skupina zaseda-
ly téměř celou noc. 4. led-
na předsednictvo s konzul-
tační skupinou oznámily, 
že bylo dosaženo dohody: 
má dojit k rozděleni funkci 
prvního tajemníka a prezi-
denta a rozhodnout se má 
o tom na tomto zasedáni 
ústředního výboru. Zdálo 
se, že už je vše jasné. 
Odpoledne ale vystoupil 
náčelník generálního štábu 
generál 0. Rytíř, který byl 
kandidátem Ov KSČ a neměl 
hlasovací právo, a opět začal 
tvrdě obhajovat Novotného. 
Proti mně ostře vystoupil 
generál J. Hečko. Byl také 
kandidátem Ov KSČ. Na obhajobu 
Novotného vystoupil ministr 
vnitra J. Kudrna. U někte-
rých členů začaly vznikat 
pochybnosti, úvahy, zda by 
nebylo lépe ustoupit nebo 
přehodnotit vlastni posto-
je, poněvadž se zdálo, že 
ozbrojené složky se postavi-
ly na obranu Novotného.. He-
lena Lefterová, Jozef Němec, 
Bedřich Kozelka se snažili 
ze všech sil pomoci Novotné-
mu. Věřím, že měli čestné 
úmysly a že to dělali ze 
strachu o stranu, protože 
ty, co se přičiňovali o 
změnu prvního tajemníka, 
podporovali i tací, jako 
byli Smrkovský, Kriegel, 
Sik, Hrdinová, Jiři Hájek 
a jim podobní. Náš postup 
považovali za protistranický. 
Hlavni zbraně byly však 
již použité a bylo jasné, 
že ani tímto novým útokem 
se Novotný neudrží. Zbyteč-
ně byl promarněn další dgn. 
V průběhu noci se objevi-

lo na funkci prvního tajem-
níka plno kandidátů. Kdo 
to asi bude? Kandidátů by-
lo alespoň deset. Večer 
byla opět společná schůz-
ka ústředního výboru a kon-
zultační skupiny. 
Konzultační skupina na-

vrhla za prvního tajemní-
ka ÚV KSC 0. Černíka a A. 
Dubčeka. Novotný navrhl 
J. Lenárta a B. Laštovič-
ku. Kdosi v pozadí rozši-
řoval o Černíkovi hrůzo-
strašné historky, jako že 
bude tvrdý, krutý, že je 
málo charakterní, že to 

bude horši než za Novot-
ného a hlavně, že je Zid. 
Kdo to mohl prověřit? Ale 
bylo vneseno dostatek po-
chybnosti. Návrh na soudru-
ha Laštovičku nebral nikdo 
vážně. 

Návrh Novotného byl chá-
pán tak, že pouze taktizu-
je, aby byl odmítnut Lenárt 
i Laštovička, Černík i Dub-
ček, a že nakonec ho budeme 
ještě prosit, aby zůstal 
a vydržel aspoň do sjezdu. 
Stanovy strany tehdy nedo-
volovaly kooptovat do ústřed-
ního výboru, a tak mimo 
členů ústředního výboru 
nebylo možno o nikom uva-
žovat. Zbývalo jen jedno 
- zvolit někoho z těch čtyř 
navržených. Cekat na mimo-
řádný sjezd by znamenalo, 
že všichni, kteří vystoupi-
li proti Novotnému, by se 
do budoucího ústředního 
výboru nedostali. 

5. ledna vystoupilo v 
diskusi ještě 50 členů a 
kandidátů ústředního výbo-
ru. Konečně po polední pře-
stávce vystoupil z pověře-
ni předsednictva a konzul-
tační skupiny Novotný a 
oznámil, že předkládá ná-
vrh zvolit prvním tajemní-
kem OV KSC A. Dubčeka. D. 
Kolder vystoupil s návrhem 
skončit diskusi. Přistoupi-
lo se k hlasováni. Proti 
návrhu, aby diskuse byla 
ukončena, byl jen jeden hlas. 
Pro rozděleni funkci hlasova-
lo 100 procent členů ústřed-
ního výboru - dohromady 110. 
Diskutovali 103 členové a 
kandidáti, 51 členů a kandi-
dátů vystoupilo s krátkým 
stanoviskem a své připravo-
vané vystoupeni odevzdali 
písemně. Soudruh Dolanský 
prohlásil, že to byla nej-
demokratičtějši rozprava 
od V. sjezdu KSC. Proti ná-
vrhu uvolnit soudruha A. 
Novotného z funkce prvního 
tajemníka Ov KSC vystoupil 
pouze soudruh Kozelka, s 
tím, že^ je pro rozděleni, 
ale aby byl uvolněn z funkce 
prezidenta a zůstal ve funkci 
prvního tajemníka. 

Při hlasováni o návrhu 
na zvoleni Dubčeka prvním 
tajemníkem Ov KSC hlasova-
lo 100 procent přítomných 
členů. Dubček po zvoleni 
v krátkém proslovu poděko-
val za důvěru, plakal i sli-
boval. Nikdo nemohl pocho-
pit, proč si vzpomněl, že 
jeho strýc byl Cech. Nakonec 
se s Novotným objal, políbi-
li se a byla veliká jednota. 
Kvůli této jednotě jsme voli-
li Dubčeka, i když to byla 
jednota falešná. 
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Předsednictvo strany začalo rokovat v utorok 20. 
augusta 1968 o 14.00- hodině. Celé predpoludnie pre-
biehali intenzivňe rozhovory vo všetkých skupinách. 
Po Prahe kolovalo mnoho pravdivých i nepravdivých 
informácii, zveličených a do krajnosti zdramatizova-
ných tzv. zaručených správ. Spravodajca ČTK v Budapeš-
ti získal od svojho maďarského kolegu informáciu, 
že 21. augusta 1968 maďarské jednotky prekročia česko-
slovenské hranice, československý korešpondent infor-
máciu odovzdal vtedajšiemu československému velvyslan-
covi Púčikovi. Ten okamžité informoval Černíka H 
Dubčeka. Dubček dobré vedel, čo sa pripravuje, ale 
ani to ho nepoučilo e neviedlo k nějakému pozitivne-
mu kroku. 

Kontrarevolučné sily si už nechceli nechat ujst 
příležitost. Přestali sa spoliehat dokonca na ohlá-
senú návštěvu generálneho tajomnika OSN U-Thanta, 
ktorý mal Prahu navštívit 23. augusta 1968. Druhé 
centrum sa spoliehalo iba na to. Že oznámenie tejto 
návštěvy odradí spojencov od zásahu v týchto dňoch. 
Mie . je nezaujímavé, že minister zahraničných vecí 
j. Hájek odletel na dovolenku do Juhoslávie! So súdru-
hom Kolderom, švestkom, Rigom sme sa dohodli, že 
musíme v predsednictve ústredného výboru právě pri 
dru^om bode - Súčasná politický situácia v ČSSR a 
podmienky činnosti KSČ a návrh 3alšieho postupu -
vyvolař- zásadnú diskusiu a vynútit si prijatie rozhod-
ných opatření, vyplývyjúcich zo záverov rokovaní 
v čiernej nad ?isou a Bratislavě. Hovořil som tiež 
s Barbírkom a Pillerom. Obaja síúbili úplnú podporu. 
Z 11* členov předsednictva 6 členov chcelo situáciu 
riešit. Bola velká škoda, že súdruh Lenárt ochorel 
a na zasadnuti předsednictva .sa nezúčastnil. Nebol 
sice členom předsednictva, ale jeho slovo by bolo 
zavážilo. O Dubčekovi a Černíkovi som si myslel, 
že sa ,sotva stotožnia s Kriegelom, Smrkovským a že 
nakoniec sa pridajú k vaščine. Na $pačkovi nám velmi 
nezáležalo. Císař, Mlynář, Slávik, Sádovský nemali 
hlasovacie právo. Súdruh Indra bol jednoznačne na 
straně zdravých sil. Boli sme rozhodnuti rokovat 
čo aj celú noc, ale vynútit si prijatie závazných 
uzneseni. Dubček sa tomu chcel stoj Čo stoj vyhnút. 
Po schváleni referátu na mimoriadny XIV. zjazd KSČ 
a návrhu rezolúcie odporučil skončit rokovanie a 
pokračovat 21.8. ráno. Dohodnutá vaščina návrh ne-
přijala a tak sa rokovalo o súčasnej situácii v ČSSR. 
Diskusia bola ostrá, velmi konkrétna. Na faktoch 
sa dokazovalo, že ak sa okamžité mocensky nezasiahne 
proti kontrarevolučným silám, nebude možné uskuto-
čnit ani zjazd strany. Počas rokovania prichádzalo 
od pracovnikov aparátu ústredného výboru, ale aj 
z iných zdrojov množstvo informácii.- Prichádzali 
aj informácie, že sú potvrdené správy o možnosti 
prichodu spojeneckých vojsk. Černík kgždú chvílu 
vychádzal von zo zasadačky předsednictva, vracal 
sa bledý, nervózny a tajomným šepotom odovzdával 
informácie Dubčekovi. Asi o 22.00 hodině po dalšom 
telefonáte Černík oznámil, že správy o sústrečovaní 
spojeneckých vojsk na Československých hraniciach 
sú potvrdené. 
Události dostávali rýchly spád. Kriegel, Smrkovský, 

Mlynář žiadali přerušit rokovanie. My sme poukazova-
li na nelogickost takéhoto kroku. Naopak, ak je prav-
da, že spojenci sa pripravujú na poskytnutie inter-
nacionálnej pomoci, potom je nevyhnutné, aby Předsed-
nictvo Cv KSC zasadalo bez prerušenia a přijalo pří-
slušné uznesenie. Neviem, či sa raz niekomu podaří 
vykreslit atmosféru, ktorá panovala na tomto zasa-
dani předsednictva ústredného výboru. Boli sme v 
jednej miestnosti, ale akoby každý inde. Každému 
z nás sa vynárali iné obrazy najbližšich hodin. Kaž-
dý z nás si nepochybne' představoval niečo iné. Naj* 
strašnejšie bolo to, že vaščina členov předsednictva 

sa tvářila, akoby sa události týkali niekoho iného, 
a nie československa. 

Přibližné o 22.30 hodině ozval sa nad Prahou silný 
hukot tažkých lietadiel. Bolo jasné, že to je letecký 
výsadok. Ktorýsi z členov předsednictva otvoril okno 
a opýtal sa nás, či je nějaké letecké cvičenie. Dub-
ček povedal, že neVie a viac na to nereagoval. Černík 
sa opat vzdialil a po návrate oznámil, že ktosi dal 
pokyn osvětlit pristávacie plochy na Ruzynskom letis-
ku. Přistávájú na ňom tažké dopravné lietadlá. Dubče-
ka akoby nezaujímalo, aké lietadlá a prečo. Předsed-
nictvo rokovalo Sálej o politickej situácii v česko-
slovensku. Dialo sa čosi neskutočné. Bolo potřebné 
okamžité reagovat na novů situáciu. Pod vedením Dub-
čeka sa však rokovalo, akoby sa nič nebolo stalo. 
Dubček ešte stále tajil, že dostal 17. augusta od 
Politického byra Komunistickej strany Sovietskeho 
zvazu list a předsednictvo o jeho obsahu neinformoval. 
Kolderovi a mne ktosi podstrčil na stál lístok, 

na ktorom bolo napisané: "Vstup spojeneckých vojsk 
sa odkládá." Bolo to nelogické, nepochopitelné. Na 
jednej straně potvrdené správy, že vojenský výsadok 
přistál v Ruzyni a na druhej, že vstup sa odkládá. 
Co sa vlastně stalo? Vynáralo sa množstvo otázok. 
Mysli si niekto, že postačí to, čo je na letisku? 
Alebo pod tlakom nám neznámých události nechá česko-
slovensko napospas reakčným silám? Potvrdí sa to, 
v čo tak húževnato veril Dubček a čo hlásal Kriegel, 
že to bude len strašeňie, a že potom sa vojská stia-
hnu hne3 spat? Hlavou sa mi preháňali stovky pochyb-
nosti, nejasností a nebolo času sa s niekým poradit, 
overit si fakty. Asi o pol dvanástej přišla Salčia 
správa, že cez tie a tie hraničné přechody překro-
čili spojenecké vojská československé hranice. Tých-
to prechodov bolo oznámených vela. Do pamati sa mi 
vryli dva - Cínovec a Vyšné Nemecké. To už nebol 
žart. Vedel som už , že to, čo je na lístku, neplatí. 
Pravicové živly v predsednictve ústredného výboru 

přepadli panike. Vyzvali Černíka, aby okamžité zavo-
lal do předsednictva ústredného výboru ministra ná-
rodně j obrany Martina Dzúra. Černík išiel telefono-
vat. Asi o 10 minút sa vrátil a povedal, že minister 
národněj obrany oznamuje, že telefonovat a podávat 
správy može, ale vzdialit sa z generálneho štábu 
nemSže. Urobil dobré, že neprišiel do předsednictva. 
Hrozilo nebezpečenstvo, že pod tlakom pravicových 
sil by bol nútený vydat nebezpečný rozkaz. Ktosi 
navrhol, aby sme zavolali prezidentovi republiky 
a zjistili, čo vie on o vzniknutej situácii. Z Hra-
du prišiel odkaz, že prezident republiky si íahol 
a spí. Dubček žiadal, aby ho zobudili a aby prišiel 
do budovy Ov KSČ, že zasadá předsednictvo strany 
a on žiadá, aby bol prezident přítomný. 
Asi o pol jednej po polnoci prišiel Ludvík Svoboda 

do předsednictva. Nikdy nezabudnem, ako sa tvářil, 
ke3 sa objavil vo dverách zasadačky. Otvoril dveře, 
jeho milá, sympatická tvář žiarila úsmevom a spoko-
jenostou a povedal: "Tak už sú tu." Chvílu trvalo, 
kým sa zorientoval; kým zjistil, ako sa tvária jednot-
liví členovia předsednictva. Kriegel, Smrkovský, 
ale i Dubček a Černík boli z jeho slov i správania 
šokovaní. Dubček vyzval prezidenta, aby sa posadil 
a spolu s Krieglom a Smrkovským vykríkol: "Ty si 
ich pozval, ty si o tom vedel?" Prezident stratil 
úsměv i isíotu a. prekvapene i zarazene povedal: "Nie, 
nie." Přiznal, že bol u neho sovietsky velvyslanec 
Stepán Vasilievič Cervonenko a informoval ho o situá-
cii. Calej prezident posedal, že videi, ako sa situá-
cia od rokováni v Čiernej nad TiSou a v Bratislavě 
nenapravovala, ba zhoršovala a tak považoval za pri-
rodzené, že členovia předsednictva ústredného výbo-
ru, vlády a Národného zhromaždenia - ako je informo-
vaný - požiadali spojencov o pomoc. 

Po tomto stanovisku přestalo předsednictvo ústred-
ného výboru ako najvyšši pblitický orgán existovat. 
Dubček začal plakat, rozhaíoval si košelu, kričal 
- čo mi to urobili, bože, čo mi to urobili - a vy-
hlásil, že od tejto minúty sa vzdává funkcie prvého 
tajomnika ŮV KSČ. 
Spomenul som si, ako sa r^edávno v hoteli Praha 

vyhrážal, že ák by sa to stálo, ak by přišli spoje-
necké vojská, potom vraj spáchá samovraždu. Stále 
som sledoval pohyb jeho rúk. Sedel som od neho asi 
na dva metre a bol som odhodlaný urobit všetko, aby 
som zabránil nějakému nerozmýšlenému činu, ktorý 



by z neho ňakoniec urobil martýra. Dubček však sedel 
nepříčetné, pozeral sa do neznáma a na diskusiu v8bec 
nereagoval. Koniec koncov ani nemohol, lebo každý 
si hovořil niečo po svojom. Černík bol bledý ako 
stená a počúval, čo sa hovoří. Pre Kriegela nadišla 
jeho chvíía. Počas rokovania spravidla nesedel, ale 
stál, opretý o stál. Aj teraz sa postavil a začal 
zo svojho vnútra vylievat všetku špinu, zlost, ne-
návist, ktorá bola v ňom po roky utajená. 
Nikdy som nebol rasista, nacionalista. Hodnotil 

sorn íudi podia práce, skutkov, věrnosti ideám pokro-
ku, věrnosti komunistickéj straně, socializmu, spo-
jenectvu so Sovietskym zvazom. V každom národe sú 
íudia dobři i zlí, hrdinovia i zbabělci. Tých lep-
ších, čestnejšich je v každom národe veíká vaščina. 
Nehodnotil som inak ani Zidov. Mal som v živote a 
dodnes mám dobrých priateíov medzi Zidmi. Sú to čest-
ní, pracovití členovia našej strany, vlastenci Česko-
slovenskem socialistickej republiky. lni sú sionisti. 
Sú to najzúrivejši nepriatelia pokroku, obhajcovia 
imperializmu, rasizmu, nepriatelia nielen Soviet-
skeho zvazu, ale i židovského íudu. Kriegel k nim 
patřil telom i dušou. On syn stavitela odkialsi zo 
západnej Ukrajiny začal hystericky obhajovat naše 
dějiny, československá kultúru. Spomínal akýchsi 
tatárskych chánov, ktorí vraj přišli tejto noci zni-
čit "našu kultúru, dedičstvo otcov". 
Tolko nenávisti m3že zo seba vychrlit iba člověk, 

ktorého duša nepozná nič iba nenávist. Správal sa 
ako běsná šelma, na ktorú spadne klietka. Bol pre-
svedčený, že už nemá kam utiect a že sa s nim bude 
zaobchádzat tak, ako by bol on zaobchádzal s nami, 
keby boli nepriatelia socializmu dokončili svoj zlo-
činný záměr. Bol presvedčený, že je to jeho koniec 
a tak hral hrdinská rolu. Kriegelova drzost a hru-
bost posmelila Mlynáfa. Aj on vyprázdňoval svoje 
vnútro naplněné špinou a nenávistou. 
To, že Kriegel, Smrkovský, Mlynář a 3alši čakali 

vstup vojsk, dokázali aj tým, že Mlynář předložil 
připravený návrh odsúdenia vstupu vojsk. Na chodbách 
budovy ústredného výboru sa sústredila celá skupina 
najreakčnejších pracovníkov rozhlasu, televízie a 
tlače. Aj to slúžilo ako nátlak na Předsednictvo 
Ov Komunistickoj strany Československa. 
Súdruhovia Kolder, Jakeš, Indra, Rigo, švestka 

a ja sme sa usilovali zabránit schváleniu vyhlásenia, 
ktoré Mlynář předložil. Třeba přiznat, že nás týmto 
krokom skutočne zaskočil. Bolo jasné, že prijatim 
takého vyhlásenia si strana nielen spáli všetky mosty 
k budúcej možnéj dohodě so spojencami, ale - čo bolo 
najtragickejšie - Předsednictvo Ov KSC by sa týmto 
vyhlášením postavilo do čela českoslOvenskej kontra-
revolúcie. 
Potřebovali sme získat čas. Ziadali sme přestávku 

na preštudovanie návrhu. Návrh vyhlásenia bol taký 
nehorázný, zlý, nepriateíský, taký hrubý a vulgárny, 
že nebolo potřebné na ňom nič študovat. Iba ho celý 
roztrhat, zamietnut a autora podobného návrhu v tú 
istú minútu*vylúčit zo strany a dat ho pod zámku. 
No na to sme neboli připravení a potřebovali sme 
získat čas. 
Bolo mi jasné, že Kriegel, Smrkovský a Mlynář sa 

nežmenia, ale čo ak emócie opadnú a Dubček, Černík 
a vari aj Špaček začnú uvažovat v podmienkach poli-
tickej reality? Nijaký vedúci politik, tým menej 
politik revolučnej strany a socialistického štátu 
sa nesmie v krizovej situácii správat ako odmietnutá 
žena. V takej situácii musí převládnut rozum, triezve 
uvažovanie, musí sa okamžité zhodnotit skutočnost, 
nemysliet iba nato, čo sa stalo a prečo sa to stalo, 
ale predovšetkým híadat východisko zo vzniknutej 
situácie. Ke3 hori dom, nelamentuje sa, nediskutuje 
sa, ako vznikol požiar, kto ho asi založil. Musí 
sa hasit a zachraňovat, čo sa zachránit dá. Kriegel, 
Smrkovský a Mlynář dom podpálili, oni boli podpalači 
a tak sa aj správali. Nemali v úmysle hasit. Naopak, 
ich záujmom bolo Sálej prilievat do ohňa olej. Zial, 
Dubček stratil nervy a ako zbabělý a neschopný kapi-
tán prvý opúštal lo3. Vzdal sa funkcie a myslel si, 
že tým rieši situáciu. Přiznám sa, bol som presved-
čený, že medzitým ako budeme "študovat" a diskuto-
vat o obsahu vyhlásenia, obsadí jednotka, ktorá při-
stála na Ruzynskom letisku, rozhlas, televíziu, a 

čast jednotky sa objavi před budovou ústredného výbo-
ru. 
Mal som viac naivnú, ako logickú představu, ale 

podvědomě som veril, že do zasadačky předsednictva 
zrazu vkročí major alebo plukovník Sovietskej armády. 
Zasalutuje a vzrušeným hlasem oznámi, že na základe 
žiadosti a závazku z rokovaní v Bratislavě přišli 
splnit svoju internacionálnu povinnost. Tým by bol 
odpadol problém diskutovat o Mlynářovom návrhu. Situ-
ácia sa však na veikú škodu vyvijala celkom inak. 
Přestávka poslúžila nie nám, ale pravičiarom. Nei-
stota zavládla medzi zdravými silami a pravičiari 
získali prvé slovo. My sme zakolísali. Nemali sme 
připravené nijaké varianty, pravičiari mali. Stačilo 
zavolat pár věrných a odhodlaných pracovníkov apa-
rátu OV KSC, ktorých bolo v tom čase v budově Ov 
KSC dost a postavit ich před zasadačku předsednictva 
a nikoho z pravičiarov nepustit von. I takýmto jedno-
duchým opatřením sa mohlo predist nepředstavitelným 
politicko-morálnym a hospodářským škodám. 
My sme přestávku využili na to, že sme sa pokúšali 

napisat nový návrh vyhlásenia a overit si, kde je 
jednotka, ktorá bola vysadená na letisku. Kriegel, 
Smrkovský, Mlynář, Císař a špaček vedeli lepšie, 
čo třeba robit. Obsadili najdOležitejšie telefónne 
a 3alekopisné linky a dávali kontrarevolučným stre-
diskám pokyny, čo robit, čo organizovat. Krajské 
výbory strany a okresné výbory strany, íudové milicie 
nevedeli, čo sa deje, nedostali nijaký příkaz, a 
tak vaščina krajov a okresov pasivné čakala, čo sa 
deje a čo sa bude diat. Vysadená jednotka stála na 
letisku. Rozhlas a televíziu začali obsadzovat kon-
trarevolučné sily a vyzývali domácu i medzinárodnú 
reakciu do boja proti tzv. okupácii. Taxikáři dostali 
pokyn jazdit po Prahe a ustavičným trúbenim zobudit 
celé mešto. Druhé centrum získalo zoznam všetkých 
náhradných pracovisk v Prahe, krytov a stanovísk 
civilnej obrany i spojovacie linky určené pre případ 
vojny. Na všetko bola pravica připravená. So všetkým 
kalkulovala. Mala připravené aj náhradné priestory 
pre vysielanie rozhlasu a televízie. 

Z niektorých okresov přišli správy, že obyvatelstvo 
velmi srdečne vítat sovietskych vojakov. Mnohi obča-
nia, ke3 sa prebudili, vynášali chlieb, slaninu, 
pivo, kto čo mal poruke. To dávalo nádej, že 3alši 
vývoj určí situácia v krajoch a okresov, a nie to, 
čo sa odohrávalo na uliciach v Prahe. V predsednictve 
vládla bezradnost. Ke3 sa Dubček vzdal funkcie, nikto 
nevedel, kto má riadit předsednictvo. Ktosi navrhol, 
aby sa predsa len pokračovalo v rokovaní. Požiadal 
som o slovo. Prosil som všetkých přítomných členov, 
aby si uvědomili našu spoločnú zodpovědnost před 
dějinami, pred stranou, před národom a nedopustili 
niečo, čo budú musiet naprávat naše deti a vnuci. 
My i oni sme tu, v tejto zemi, tu budeme žit a bu-
deme žit po boku Sovietskeho zvazu. Ani na chviíu 
nesmieme zabúdat, že to bol sovietsky voják, ktorý 
nám priniesol slobodu, že Sovietsky zvaz je náš naj-
vernejši spojenec. Aj dnes - zdůvodňoval som - k 
nám prichádza sovietsky voják ako priatel, a nie 
ako okupant, ako to chcú vykreslovat aj niektori 
členovia předsednictva. Připomínal som, že to, čo 
sa stalo, nás predsa nemože překvapit, ani sa .ne-
smieme tvářit překvapení, museli sme to očakávat 
ako logické vyústenie. To, čo sa stalo, stalo sa 
nevyhnutne. 

I dnes som presvedčený, že niektori by vari boli 
súhlasili s mojimi argumentmi, keby nemali strach 
o svoju povést. Myslím si, že medzi nich patřil Dub-
ček i Černík. Kriegel, Smrkovský, Mlynář žiadali 
rýchlo zasadanie skončit a čo najskSr oboznámit če-
skoslovenskú a svetovú veřejnost so stanoviskom Před-
sednictva Ostredného výboru KSC k vstupu vojsk. Čer-
ník takisto žiadal skončit rokovanie předsednictva, 
pretože musí zvolat vládu, aby taktiež mohla zaujat 
k vstupu vojsk stanovisko. 
V takejto situácii sa velmi tažko argumentuje a 

diskutuje. Nielenže situácia bola neprehiadná, ale 
nedalo sa nič logicky a triezvo vyargumentovat. Jeden 
druhému skákal do řeči. Kriegel nepřijímal nijaké 
argumenty. To je pochopitelné. Podobné postupoval 
Smrkovský i Mlynář. Niektori boli ticho a boli ochot-
ni přidat sa aj na našu stranu. Ale predsa ich ovply-
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vňovalo to, aké stanovisko zaujme Dubček a Černík. 
Myslel som si, keď sa diskusia pretiahla tak dlho 
po polnoci, že aj uznesenie alebo stanovisko, ktoré 
předsednictvo přijme, už nebude mat kto odvysielat. 
Boli sme presvedčeni, že v rozhlase a v televizii 
budú mat službu ludia čestní, charakterní a že ne-
prečitajú stanovisko Předsednictva Ov KSC. 
Aj napriek silnému odporu sa nám podařilo značné 

přepracovat p$vodný návrh vyhlásenia, ako ho předlo-
žil Mlynář. Ovplyvnilo to trocha Dubčekovo nečakané 
priznanie, že dostal list Politbyra Ostredného výbo-
ru Komunistickej strany Sovietskeho zvazu a že nemal 
ešte čas ho předsednictvu, prečítat. Opakujem, list 
bol, adresovaný Předsednictvu Ov KSC, zo 17. augusta 
1968, a Dubček to přiznal 21. augusta 1968. K takému 
listu ctalo byt skutočne zvolané ečte 17.8. předsedni-
ctvo i vláda a posúdit ho. A keS sa tak nestalo, 
potom aspoň na začiatok rokovania, skór, než sme 
začali diskutoval o zjazdovej správě a návrhu rezo-
lúcie zjazdu. Ešte pred bodom o celkovej situácii 
v Československu bolo potřebné list rozdat, aby ho 
členovia předsednictva mohli preštudovat. 
Už úvod listu signalizoval, že situácia je velmi 

vážná. Pokúsim sa aspoň niečo z jeho obsahu repro-
dukoval. "Drahi súdruhovia," začínal sa list, "vývoj 
události po našich stretnutiach v Ciernej nad Tisou 
a v Bratislavě nás núti položit vám otázku. Zostalo 
ešte niečo medzi nami s toho vzájomného pochopenia, 
ktoré bolo dosiahnuté na základe týchto střetnuti 
a je vedenie Komunistickej strany Československa 
ochotné realizoval dosiahnutú dohodu?" Ďalej sa ho-
vořilo, že v Ciernej nad Tisou nám sovietski súdru-
hovia svoje obavy o osud socializmu v Československu 
v súvislosti s rastúcou hrozbou kontrarevolúcie vy-
jádřili. Predsa si musíme spomenút, že sme došli 
k spoločnému závěru: situácia v CSSR sa dotýká ži-
votných záujmov celého socialistického spoločenstva. 
Předsednictvo Ov KSC v Ciernej nad Tisou i v Brati-
slavě přiznalo, že situácia v straně i v krajině 
si vyžaduje aktivně a rozhodné opatrenia proti kaž-
dému, kto diskredituje KSC, kto útočí proti zákla-
dom socializmu, kto sa pokúša podpkopat bratské pria-
teístvo Československa so Sovietskym zvazom a 3alšimi 
socialistickými krajinami a ^e z toho sme na seba 
vzali závazky. No vedenie Komunistickej strany Česko-
slovenska a socialistického štátu namiesto toho, 
aby organizovalo boj proti kontrarevolúcii, jej ne-
chalo volný priebeh. Sme nútení pripomenút vám to 
- pisalo sa v liste - pretože vela závažných faktoch 
svědčí o tom, že události sa vyvijali takým smerom, 
ktorý z3aleka nezodpovedá zmyslu našej dohody. 
Politbyro Ov KSSZ vyjádřilo presvedčenie. Že Před-

sednictvo Ov KSC přijme list so všetkou pozornostou, 
že správné pochopí obavy sovietskych komunistov a 
ich znepokojenie a přijme nevyhnutné, neodkladné 
opatrenia. Politické byro súčasne prosí, aby s lis-
tom boli okamžité oboznámeni všetci členovia Před-
sednictva Ostredného výboru Komunistickej strany 
Československa. Dubček nič z toho nesplnil. Verim, 
že história tomu dá správnu morálno-politickú cha-
rakteristiku. 
Oboznámenie sa s obsahom listu Politbyra Ov KSSZ 

přispělo aspoň k tomu, že sa nakoniec podařilo do 
vyhlásenia předsednictva dostal jednu, dve vety, 
ktoré dávali záruku, že nedojde k najhoršiemu. Před-
sednictvo ÚV KSC - hovořilo sa - vyzývá všetkých 
občanov našej republiky, aby zachovali pokoj a ne-
kládli postupujúcim vojskám odpor. Preto ani naša 
armáda, bezpečnost a íudové milície nedostali roz-
kaz na obranu krajiny. Celý ostatný obsah prehlá-
senia bol veimi zlý a nepodařilo sa ho změnit. 
Zil som v nádeji, že nakoniec, keS sa bude hlaso-

vat, předsednictvo takéto obrátenie sa k českoslo-
venskému ludu nepřijme. Zial, Piller a Barbirek pod-
lahli strachu a nehlasovali s nami. Za obrátenie 
sa k všetkému íudu Ceskoslovenskej socialistickej 
republiky hlasoval A. Dubček, J. Barbirek, O. Čer-
ník, F. Kriegel, J. Piller, J. Smrkovský, J. Špa-

ček. Proti hlasovali: V. Bilak, D. Kolder, 0. šve-
stka a E. Rigo. Ostatní, ako súdruh Indra, Jakeš 

nemalí hlasovacie právo. Za předpokladu, že by 
boli Piller a Barbirek dodržali slub, mohlo byt šest 
hlasov proti piatim a situácia by nenadobudla taký 
dramatický vývoj. Tisíce dobrých funkcionárov nemu-
seli v skúške prepadnút. 
Vyhlásenie Předsednictva Ostredného výboru Komuni-

stickej strany Československa z 21. augusta 1968 
dezorientovalo tisíce čestných občanov Ceskosloven-
skej socialistickej republiky. Veřejnost nič nevede-
la o sporoch v predsednictve, Vaščina členov strany 
i obyvatelstva si myslela, že Dubček nezradí stranu 
a republiku, preto zrazu nevedeli pochopit, čo sa 
de je, čo je správné a čo nic. Rozhlas a televizia 
ustavičné opakovali, že nás přišli okupovat spoje-
necké vojská a zmařit Československu možnost budo-
vat "lepši socializmus". Po zverejnení stanoviska 
Předsednictva Ov KSC kontrarevolučné živly získali 
legalitu. 
Vyhlásenie Předsednictva Ov KSC sa stotožňovalo 

s heslami kontrarevolúcie. Čestní občania sa stia-
hli do ústrania a ulicu ovládli protisocialistické 
a kriminálně živly. Oni sa zrazu stali "obhajcami 
stranických uzneseni". Oni představovali "volu íu-
du", oni tlmočili "záujmy českého a slovenského ná-
roda". 
Mnohí si mysleli, že je to zlý sen, ale, žiaí, 

bola to tragická skutočnost. Socialistické vlaste-
nectvo sa přehlušilo primitivným nacionalizmom a 
antisovietizmom. 

Předsednictvo Ov KSC skončilo rokovanie 21. augu-
sta o 02.15 hodině po polnoci. Dubček, Kriegel, Smr-
kovský a jeho 3alši blízki sa sústredili v Dubčeko-
vej pracovni. Kontrarevolučné živly preberali ini-
ciativu do vlastných rúk. Sfanatizované bandy, pov-
zbudzované rozhlasom ničili smerovacie tabule, str-
hávali označenie ulic a náměstí. Asi si mysleli, 
že sovietske jednotky nenájdu Prahu a rozhodujúce 
objekty. Vyvolávala sa neistota a strach. Vydávali 
sa falošné správy, že sa začalo hromadné zatváranie 
predstavitelov obrodného procesu, že sa vraždia ne-
vinni ludia a iné nezmysly. Objavili sa prvé "d8ver-
né informácie tajných svedkov", ktori vedeli, ako 
rokovalo Předsednictvo Ov KSC, kto ako hlasoval, 
kto je vlastenec a kto zradil. Dušan Havlíček, vte-
dajši vedúci oddelenia tlače Ov KSC, ktorý bol chvi-
íu přítomný v zasadacej miestnosti předsednictva, 
sa vydával za tohto tajomného svědka. Nesk8r zradil 
vlast a emigroval. 
Nepriamo, ale dost zrozumitelne sa cez rozhlasové 

správy naznačovalo, že zradcov třeba likvidovat. 
Ako názorný návod sa stavali prvé šibenice a na nich 
vešali figuríny Biíaka, Koldera, Indru, Jakeša a 
Salšich podía chuti a osobných "sympatii". Tieto 
sfanatizované, po krvi túžiace bandy prichádzali 
pred okresné výbory strany a domáhali sa, aby vede-
nia okresných výborov strany verejne vyhlásili věr-
nost Předsednictvu Ov KSC a jeho výzvě. Mnohé před-
sednictva okresných výborov tomu podíahli. Na budovy 
OV KSC a KSS sa vyvěšovali čierne zástavy alebo štát-
ne zástavy na pol žrde. Každú hodinu sa vydávali 
falošné, nepravdivé správy, kolko československých 
občanov bolo zastřelených. Tým sa chcelo docielit 
- a aj sa docielilo - že občania mali strach vyjst 
na ulicu. Bandy ovládli ulicu a mohli si robit, čo 
chceli. 

* 
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Včera dne 20. srpna 1968 kolem 23. hod. večer překročila vojska SSSR, Polské 
lidové republiky, Německé demokratické republiky^ Maďarské lidové re-
publiky a Bulharské lidové republiky státní hranice CSSR. Stalo se tak bez 
vědomí presidenta republiky, předsednictva Národního shromáždění, před-
sednictva vlády i prvního tajemníka ÚV KSČ a bez vědomí těchto orgánů. 
V těchto hodinách zasedalo předsednictvo ÚV KSČ a zabývalo se přípravou 
XIV. sjezdu strany. Předsednictvo ÚV KSČ vyzývá všechny občany republiky, 
aby zachovalí klid a nekladli postupujícím vojskům odpor, protože obrana 
našich státních hranic je nyní nemožná. 
Proto ani naše armáda, Bezpečnost a Lidové milice nedostaly rozkaz k obrané 
země. Předsednictvo ÚV KSČ považuje tento akt za odporující nejen základ-
ním zásadám vztahů mezi socialistickými státy, ale za popření základních no-
rem mezinárodního práva. 
Všichni vedoucí funkcionáři strany a Národní fronty zůstávají ve svých funkcích, 
do nichž byli jako představitelé lidu a členy svých orgánů zvoleni podle zákonů 
a jiných nařízení, platných v ČSSR. Ústavními činiteli je okamžitě svoláno zase-
dání Národního shromáždění, vlády republiky, a předsednictvo ÚV KSČ svo-
lává plénum ÚV strany k projednáni vzniklé situace. 

Předsednictvo ÚV KSČ 

PmňMšení pMsMent!! 
mpubtiky L Svoboúy 

PRAHA 21. s rpna (Čtkj — Drazí spoluobčané, v po 
sledních hodinách vznikla v naší zem! s loi i tá si tuace. 
V současné chvíli vám nemohu Mel vlce k jejímu ob-
jasnění . jako pres ident Československé social ist ické 
republ iky se k vám obracím s p!nou odpovědností , 
k terou jsem s př i je t ím této funkce převzal a naléhavě 
vás i ádám, abyste zachovalí plnou rozvahu a naprostý 
klid. 
U vědomí své občanské odpovědností a v zá jmu 

naší republ iky nedopusťte, aby doRto k nepřed io te 
ným akcím. S důstojnost í a kázni, kterou jste proka-
zovali v minulých dnech vyčkejte daMich kroků 
ústavních o rgánů republ iky. 
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1. Na 600 místech republiky se konaly 
májové průvody, které se vyznačova-
ly neformální srdečnosti a podporou 
obrodného procesu. 

2. Papež Pavel VI. přijal k audienci praž-
ského apoštolského administrátora 
biskupa Fr.Tomáška a trnavského biskupa 
Ambróza Lazika. 

3. Ministr národní obrany M.Dzúr oznámil, 
že na území Československa dojde v 
brzké době ke společnému štábnímu 
cvičení jednotek států Varšavské 
smlouvy. 

4. Se sovětskými představiteli jednala 
v Moskvě čs.delegace ve složeni A. 
Dubček, J. Smrkovský, O. Černík a V. 
Bilak. Mělo se jednat především o hos-
podářské spolupráci a poskytnuti so-
větské půjčky, ale čs. delegace musela 
vyslechnout hlavně výtky k procesu 
demokratizace. 

8. V Moskvě se sešli vedoucí představite-
lé "varšavské pětky" L. Brežněv, T. 
Zivkov, J. Kadár, W. Ulbricht a W. 
Gomulka. Značnou část svého rokováni 
věnovali situaci v československu 
bez naší přítomnosti. 
Prezident republiky L. Svoboda vyhlá- ^ 
sil amnestii. 

6. Na slavnostním večeru v Praze k 150. 
výročí narození K. Marxe přednesl C. 
Císař projev, který pak byl v sovět-
ském tisku ostře kritizován za libera-
listické a revizionistické pojetí de-
mokracie. 

10. Na Ripu se konala velká národní mani-
- festace, na niž promluvili L. Svoboda,A. 
Dubček, 0. Černík, J. Smrkovský a F. 
Kriegel. 

15. Vláda vytvořila výbor pro přípravu 
nového státoprávního uspořádáni repu-
bliky a ustanovila komisi pro řešeni 
sporných otázek federalizace vedenou 
G. Husákem. 

17.-25. V československu byl na krátké 
dovolené a léčení A. N. Kosygin. Dva-
krát byl přijat L. Svobodou a jednal 
též s A. Dubčekem a O. Černíkem. 

17.-22. V československu byla na pozvání 
M. Dzúra delegace ozbrojených sil SSSR 
v čele s ministrem obrany maršálem 
A. A. Grečkem a náčelníkem Hlavni po-
litické správy Sovětské armády generá-
lem A. A. Jepišovem, který měl prohlá-
sit, že Sovětský svaz poskytne česko-
slovensku pomoc proti kontrarevoluci, 
bude-li o to požádán. 

18. Na Zofině se konalo za účasti více 
než 3 000 osob první veřejné shromáždě-
ni Klubu angažovaných nestraníků. 

22.-24. V Bratislavě jednal UV KSS o návrhu 
akčního programu KSS. V. Biíak prohlá-
sil, že "drtivá většina naší společ-
nosti pochopila velký progresivní smysl 
obrodného procesu, který musí být trva-
lou metodou stranické a společenské 
činnosti, protože je v plném souladu 
s leninskými principy, se zájmy socia-
lismu a našeho lidu". 

22. Ministr M. Dzúr dementoval poplašné 
zprávy, že má být v československu 
umístněno 10-12 000 mužů jednotek ji-
ných států Varšavské smlouvy. 

25. Zástupci "černých baronů", příslušníků 
jednotek PTP z padesátých let, kteří 
se sešli na shromáždění na Zofině, 
se rozhodli podat žalobu na bývalého 
ministra národní obrany A. čepičku. 

29. Do československa přicestovala početná 
skupina vojenských činitelů ozbrojených 
sil Varšavské smlouvy, aby připravila 
spojenecké velitelsko-štábni cvičeni 
armád ČSSR, SSSR, PLR a MLR plánované 
na červen. 
Začalo plenární zasedání Ov KSČ. A. 
Dubček upozornil na nutnost urychlení 
obrodného procesu a zároveň na nebezpe-
čí aktivizace pravicových i konzerva-
tivních sil. Plénum vzalo na vědomi 
zprávu komise pro dokončení stranické 
rehabilitace a usneslo se pozastavit 
členství v KSČ K. Bacilkovi, P. Davi-
dovi, B. Kóhlerovi, A. Novotnému, 3. 
Raisovi, V. širokému a J. Urválkovi 
až do úplného objasněni jejich odpověd-
nosti za politické procesy v padesá-
tých letech.' Bylo rozhodnuto svolat 
mimořádný XIV. sjezd KSČ na 9. záři 
1968. Tajemníkem Cv KSČ byl zvolen 
Zd. Mlynář. 

^ Hájek, Jiří, prof., DrSc. (nar. 1913 v Krhanicich 
na Benešovsku). Historik a diplomat. 1937 vystudo-
val práva na UK, pracoval v hnuti soc. dem. mláde-
že, na počátku okupace v ilegálním Národním hnuti 
pracující mládeže. 1939-1945 vězněn. Po válce aka-
demickým funkcionářem Vysoké školy politických 
a hospodářských věd a Univerzity Karlovy, v r. 
1965 se stal členem korespondentem ČSAV. Autor 
několika historických publikací. Pak pracoval v 
diplomatických službách jako velvyslanec ve Velké 
Británii, později v OSN. Od r. 1948 členem KSČ 
a jejího Ov. V šedesátých letech ministrem škol-
ství, v r. 1968 ministrem zahraničí. V Radě bez-
pečnosti OSN vystoupil proti srpnové invazi. 1970 
vyloučen z KSČ, krátce pracoval v Ústavu státu 
a práva. Spolu s J. Patočkou a V. Havlem prvním 
mluvčím Charty 77. Nyní v důchodu. 

# Dzúr, Martin (1919-1985). Armádní generál. Za dru-
hé světové války příslušník čs. vojenské jednotky 
v SSSR, účastník bojů o Kyjev, Duklu a Liptovský 
Mikuláš. 19&1-1968'náměstek ministra národní obra-
ny, 1968-1985 ministr, od 1968 člen ÚV KSČ. 

# Tomášek, František, ThDr. (nar. 1899). Římsko-
katolický biskup a teolog, profesor katechetiky. 
1949 vysvěcen na biskupa, 1965-1978 apoštolský 
administrátor pražské arcidiecéze, od r. 1977 kar-
dinál, od r. 1978 arcibiskup pražský a primas český. 

# Jungmann, Milan, PhDr. (nar. 1922 v Hořanech u 
Mostu). Literární kritik, publicista a překlada-
tel. Po maturitě na reálném gymnáziu studoval kni-
hovnickou školu a filozofickou fakultu UK. Po vál-
ce byl knihovníkem na ministerstvu informací, od 
r. 1955 redaktor Literárních novin, 1968-69 šéf-
redaktor. Od r. 1972 čistič výloh v podniku Oklid. 
Autor četných literárně vědných studií. 

# čepička, Alexej, JUDr. (nar. 1910 v Kroměříži). 
Od r. 1929 člen KSČ. Za války vězněn, po válce 
zastával různé stranické a vládni funkce, 1947 
se stal ministrem vnitřního obchodu, pak spravedl-
nosti, 1950-56 národní obrany, zároveň i náměstkem 
předsedy vlády a armádním generálem. Zet Kl. Got-
twalda, člen předsednictva a sekretariátu ÚV KSČ. 
V r. 1956 odvolán z funkci a v dubnu 1963 vylou-
čen z KSČ pro značný podíl na nezákonnostech pa-
desátých let. 

#Bacílek, Karol (1896-1974). Narodil se v Chořát-
kách u Poděbrad, od r. 1919 působil na Slovensku, 
kde byl od r. 1921 funkcionářem KSČ. Byl jejím 

* tajemníkem v Bánské Bystrici a Žilině, 1930-1939 
tajemníkem zemského vedeni KSČ na Slovensku. 1939-
1943 v.SSSR, pak se vrátil ilegálně na Slovensko, 
kde byl v době povstání zvolen tajemníkem Cv KSS. 
Po válce členem Ov KSČ i jeho předsednictva, 1953-
1963 prvním tajemníkem ÚV KSS, předtím předsedou 
sboru povéřenců, potom ministrem státní kontro-
ly. 1952-1953 ministrem národní bezpečnosti. V 
r. 1963 zproštěn funkci a v r. 1968 mu bylo pře-
rušeno členství v KSČ. 



listárna 
Dostal se mi do rukou výtisk 
LN a stal bych se rád vašim odbě-
ratelem. Pokud byste založili 
družstevní vydavatelství nebo 
jakoukoliv jinou organizaci, můžete 
tento dopis považovat za přihláš-
ku. 

J.K. Děčín 

Koncert na uvítanou (LN 
P T 2 Í 
...chtěl bych se vyjádřit 
k Samsonovýmu pokřiku naci-
stických zupákú. Pokud vím, 
není žádné tajemství, že 
texty v hudbě Meh bandu 
jsou od Ivana Wernische... 
Chmurně magickou atmosféru 
Prahy silně podtrhuji němec-
ky psané texty Wernische 
a muzika od Chadimy. Samso-
novi připomíná němčina na-
cistické zupáky, ale věřím 
i tomu, že se najde dost 
lidi, kterým při poslechu 
německých Wernischových 
textů dojde dávný úděl Pra-
hy, který pramení z její 
povahy, z toho, že byla 
městem tři národů... 

Jan Straka ml. Praha 

My isme zažili jen ten osma-
šedesátý (LN č. 31 
Já jsem nezažila ani ten 
osmašedesátý, přesto mně 
připadají některé názory 
vyslovované Michalem Ambro-
žem mírně řečeno nabubřelé 
a vychytralé— Dovídáme 
se, že Ambrož chtěl říct 
"o českém bahně spoustu 
věci", ale přitom mu bylo 
"jasné, že to nejde na plný 
pecky, jako to dělali Plas-
tic People"... Nezdá se 
mi, že by Plastic People 
něco říkali na plný pecky 
ani že by v jejich textech 

byla nějaká zmínka o českém 
bahně. Nicméně jejich pro-
jev byl (a zůstává) rozhod-
ně přesvědčivější, než pro-
jev Hudby Praha, která "chtě-
la sdělovat víc pomocí hud-
by a slov"... Ambrože totiž 
"neláká udělat koncert a 
absolvovat čtyřicet výsle-
chů". Přišel ale na geniální 
nápad. "Omyslné dvojsmysly"! 
O několi odstavců dál se 
dočítáme, že "nejho:ší ze 
všech jsou Spirituál kvin-
tet s těmi svými lechtivými 
dvojsmysly". Opravdu divná 
filozofie... - ... Zakonče-
ni rozhovoru - "vím naprosto 
přesně, že to musíme zkusit 
zase jinak. Skončil čas dvoj-
smyslů, přišla doba, kdy 
by se mělo mluvit naplno" 

nasazuje celému článku 
korunu. Zdá se, že Ambrož 
má nějaký patent na rozpozná-
ni doby. Nejdřív nebyla doba 
na to, aby se něco říkalo 
na 
jel 
v hádankách, od propagáto-
ra "trojjedinosti" textu 
to bude stále stejná písnička. 

Lucie Váchová, Praha 

Jaká hra (LN č. 3) 
Mrzí mě, že LN převážně odpo-
vídají za jevy, vyvolané 
činnosti či nečinnosti stra-
ny a jednotlivých odpovědných 
činitelů. Staví se tak do 
úlohy pouhého kritika, zatím-
co by měly společnosti klást 
otázky, které by dnešní re-
žim nejraději vymazal ze 
slovníku. 

Poslední slovo Ludvika 
Vaculíka je otřesné snad 
právě pro svou stručnost... 
Aktivní účastníci oněch dní 
by snad neměli být hlavními 
autory LN. Jsme příliš zatí-
ženi vzpomínkami a většinou 
už mimo produktivní věk. 

na plný pecky a ted ta doba 
je? At na plný pecky nebo 

Ta hra totiž, pokud lze ty 
kruté peripetie tak vůbec 
nazvat, byla snad skutečně 
jen přerušena. Nelze ji však 
už nikdy vrátit, leda k dáv-
ným, předrevolučním nadějím. 
Spatný byl totiž už sám začá-
tek... 

LN by měly být především 
hlasem a tribunou těch, kte-
rých se budoucnost nejvíc 
týká a jejichž vztah k živo-
tu je ovlivněn jinými fakto-
ry i okolnostmi než náš. 
Naše draze placené zkušeno-
sti a€ jsou jim jen poučením 
a varováním. Pokud o ně 
stoji. Nic víc. 

Jindřich Puš, Praha 

Dopis Vladimíra Mlynáře 
(LNč. 4) 
... Dubček se domáhá vráce-
ni politické cti pro sebe 
a své stejně postižené sou-
druhy, rehabilitace refor-
mního programu a postupu 
z jara 1968. Ta má být pod-
mínkou "sjednoceni strany" 

Hřiště A. Dubčeka je 
KSČ, či lépe stranická a 
státní byrokracie, jeho 
hra je hrou o politickou 
moc, o účast na ní, a to 
v rámci tohoto politické-
ho systému. V. Mlynář se 
mýlí, tvrdi-li, že tu není 
jiné hřiště a jiná hra. 
Je jich nepřeberný počet. 
Jednu z nich zvolil L. Va-
culík svou Petlici, svou 
účastí při zakládáni Charty 
77, svými fejetony... 
Je povzbuzující, že život 

sám usvědčuje V. Mlynáře 
z omylu: LN jsou tím správ-
ným hřištěm, na němž právě 
on svými články projevuje 
touhu po jiném programu, 
než je ten, který dvacet 
let po podpisu moskevského 
protokolu a lvího podílu 
na "normalizaci" nabízí 
lidem A. Dubček. 

Petr Uhl, Praha 

j&O^&Zi&M? JAKÁ VOLBA 
MoZba jest možnost mezi nákoUko aZtemativami, 
přtnejmeHáím mezi dváma. JestZiáe chct někomu umož-
nit, aby si vyoraZ, musím mu tedy nabídnout náko-
Zik různých variant ťnejmáná dváJ, mezi nimiž se 
muže rozhodnout. Jenže nabízející si to snadno 
uZehči, dá-Zi na vybranou buáto .facku, anebo-ko-
panec. f obou případech je to na váš úkor. Jen 
zdánZivá pestřejší je nabídka žkubánkú s mákem 
či tvarohem, pokud tento bramborový pokrm zrovna 
nemiZujete. JestZi je ovšem nesnášíte, budete pro-
stá bez obšda. 
ďájak takhZe zjednodušená jsou nám prezentovány 

voZby v buržoazních státech - vZaetná si není z 
áeho vybrat, f řadá kapitaZistických zemi mohou 
ovšem voZiči dát důváru i stranán protiburžoazr 
ním, avšak s mnohokrát již potvrzenou zkušenosti, 
že v připadá jejich vitázství zůstanou až do příš-
tích voZeb bez obáda, i když ákubánky miZuji. 
yoZby mohou být veřejná, až mani/estačni, anebo 

tajná, ďyni se o tom zas hodná hovoří i píše jako 
o nabídce jakýchsi aZtemativ, aZe o pouhopouhý 
způsob voZeb přece nejde. Při veřejných voZMch 
je sice nátZak na osobni statečnost vátši, aZe 

zmanipuZovat se dají i ty druhá. ZáZeži jen na 
tom, zda svoboda voZby je či není kontorZovateZ-
ná nákým skutečná nestranným. A s tím jsou potí-
že všude tam, kde rozhoduje o všem jediný mono-
poZní správce, který nakonec urči i to, zda v při-
padá dostatku brambor bude ke koupi taká tvaroh 
a mák. 7*o je potom Zepši radši vůbec nevoZit a 
neposkytovat tak nabízejícím zdáni ZeyaZity. 
Jak mohu s dobrým svádomím voZit nákoho, kdo 

se prokazateZná neosvádáiZ a teč? se hoZedbá, Že 
napraví chyby, která sám zaviníZ? Opakovaná/ 4 
tváří se přitom, jako by prává na jeho sZova doš-
Zo a že všechno bude zase v nejZepším pořádku, 
hZavná když je pořád co dáZat. 
JestZi se dnes už připouští aspoň pZuraZita záj-

mů, musí neprodZená násZedovat i možnost pZuraZi-
ty názorů. Jinak na tom budeme jako divák teZevi-
ze, který si v 13,30 může u nás vybrat mezi prv-
ním a druhým programem na obrazovce. PodZe toho, 
který míň zmi. 

dubna 1936 Jiří RumZ 
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